
چاره اندیشی برای حل 
یشه ای اعتراضات ر

حسین علایی- شاید دولت نتواند جلوی برنامه 
ریزی و اقدامات خارجی ها و دولت های متخاصم را 
برای برپایی حرکت های اجتماعی در  داخل کشور 
بگیرد، اما حاکمیت می تواند دست به اقداماتی بزند 
تا از ایجاد بســتر و زمینه برای ظهور نا آرامی هایی 
که از  سال ۱۳۸۸ تا کنون هر از چندی رخ داده اند 
تا حد زیادی جلوگیری کند. ابرچالش های موجود 
درکشــور مثل تورم، بیکاری، عدم توســعه کشور، 
خشکســالی، معضلات معیشــتی، تخریب شدید 
محیط  زیســت و ... باعث شده تا هر از چند گاهی 
تعدادی از اقشــار مختلف مردم مثل بازنشستگان، 
فرهنگیان و دانشجویان دســت به  اعتراض بزنند. 
وقوع چنین حوادثی موجب شده تا اوضاع ایران در 
یک چرخه معیوب و یک حلقه باطل قرار گیرد. به 
طوری  که انجام هر اقدامی از ســوی دولتمردان نه 
تنها از مشکلات و گرفتاری های مردم نمی کاهد، 
بلکه وضع کشور را نیز وخیم تر  می کند. برای مثال 
افزایش حقوق، باعث افزایش نقدینگی می شــود. 
افزایش نقدینگی موجب بالا رفتن تورم می شود و 
تورم هم  باعث افزایش نارضایتی می گردد. و یا اینکه 
وجود گشت ارشــاد باعث ناراحتی تعداد زیادی از 
مردم به ویژه بسیاری از خانم  ها می شود. رفتارهای 
برخی مأمورین انتظامی و امنیتی در گشــت ارشاد 
باعث اتفاقات ناخواسته ای مانند مرگ مهسا امینی 
می  شود. فوت مهسا باعث ایجاد اعتراضات در کشور 
می شــود. برای مقابله با اعتراضات صورت گرفته، 
دولت ناچار به مسدود  سازی شبکه های اجتماعی 
می شــود و پلیس با معترضین برخورد می کند و 
تعدادی از آنها را دســتگیر می کند. این رفتارها به 
 نوبه خود باعث افزایش نارضایتی مردم از حاکمیت 
می شــود. بنابراین همچنان ایــن چرخه باطل و 
معیوب ادامه می یابد. حال چه باید کرد تا کشور از 
دام این چرخه معیوب نجات یابد و شــرایط جامعه 
عوض شــود به طوری که اقدامات حکومت  باعث 
افزایش رضایت مردم شود و کشور، خود را از عقب 
ماندگی ها نجات دهد و ایران حرکت رو به توسعه 
را آغاز کند.  کســانی که با درس سیستم های پویا 
آشــنا هستند می دانند که در چنین شرایطی باید 

اقداماتی انجام داد تا سیستم وارد چرخه  مطلوب و یا 
حلقه منفی شود. به این مفهوم که انجام هر اقدامی 
از سوی حاکمیت، باعث افزایش رضایت مردم و در 
نتیجه  کاهش مشکلات و گرفتاری های کشور شود. 
بنابراین برای بــرون رفت از وضع موجود، توجه به 
نکات زیر ضروری اســت.  ۱- جدی گرفتن تمامی 
مشکلات و معضلاتی که باعث بروز اعتراضات می 
شــود. مثل رفتارهای دستگاه های حکومتی بویژه 
 ســازمان های امنیتی و انتظامــی و اداری با مردم 
به طــوری که بهانه بــرای بــروز اعتراضات ایجاد 
نشود.  ۲- کمتر حرف زدن مسئولین و گوش کردن 
به حرف اکثریت مردم و نخبگان و شنیدن نظرات 
کارشناسان حوزه های مختلف  ۳- مشخص نمودن 
این که دستگاه های مختلف حاکمیتی چه کارهایی 
را نباید بکنند و چه اقداماتی را نباید انجام دهند.  ۴- 
بررســی نتایج اجرایی بعضی از قوانین و مقررات و 
نیز ارزیابی عملکرد برخی از سازمان ها مثل گشت 
ارشاد و ستاد امر  به معروف به طوری که اگر وجود 
آنها از نبــود آنها زیان بارتر اســت، فوری تعطیل 
شوند. در وضع فعلی مشاهده می شود که  عملکرد 
گشت ارشاد باعث افزایش بدحجابی در کشور شده 
اســت.  ۵- اولویت دادن به اقداماتــی که منجر به 
رضایت اکثریت مردم می شــود مثل کاهش حجم 
زندانیان، تسهیل امور اداری، رفع  مسدود سازی از 
اینترنت و شبکه های مجازی، توسعه بهره گیری از 
فضای مجازی و رفع محدودیت ها از شخصیت های 
 علمی، فرهنگی، سیاسی، هنری، ورزشی و اجتماعی 
کشــور.  ۶- رعایت حرمت زنان و احترام بیشتر به 
آنها نســبت به مردان و عدم درگیر شدن با زنان و 

دختران و عدم بازداشت آنها به  هیچ عنوان
 ۷- حذف زندانی سیاسی از آمار زندانیان کشور

 ۸- رفتار خودی داشــتن با معترضان و استفاده از 
شیوه قرآنی رحماء بینهم و درگیر نشدن با مردم

 ۹- استقبال از نقد و انتقاد و دیدگاه های متفکرین 
و دانشــگاهیان و حوزویان و احزاب و انجمن ها و 
سازمان های مردم نهاد ۱۰- عدم افزایش انتظارات 
مردم با بیان وعده های غیر عملی  ۱۱- نگفتن دروغ 
در شــرح وقایع رخ داده ۱۲- عدم بیان تحلیل های 
غیر واقعی ۱۳- در اولویت قرار دادن عملی توســعه 
اقتصادی کشــور با تکیه بر اقتصــاد دانش بنیان و 
تدوین الگوی توسعه ایران با بهره  گیری از نخبگان 

این حوزه

تبصره ای که بی خاصیت شد

ســوالی که پیش می آید این اســت که چرا علیرغم تاکید روشن تبصره 
ماده ۱۰، قرارداد کار در یک نســخه تنظیم می شــود؛ پس ســه  نسخه 
دیگر قرارداد چه شده است؟فقط با یک نسخه ی کتبی، قانونمند و قابل 
اعتماد از قرارداد کاری ســت که می توان حقوق  مزدی و شغلیِ از دست 

رفته را در ادارات کار و مراجع حل اختلاف پیگیری کرد. 
کارگرِ بدون قرارداد، هیچ ســندی برای اثبات ادعاهایش ندارد؛ و وقتی 
نتواند ادعاهایش را مستند و مکتوب به مراجع ذیصلاح  ارائه دهد، معلوم 
اســت که طرف قوی معادله یعنی کارفرما برنده خواهد شد؛ تنها با در 
دســت داشــتن یک قرارداد قانونی که تمام  بندهای لازم را در برداشته 

باشد، می توان در جنگ نابرابر با کارفرمایان متخلف، کار را پیش برد. 
ماده ۱۰ قانون کار چه می گوید؟در قانون کار نیز به موضوع قراردادهای 
کار و جزئیات آن، اهمیت بسیار داده شده؛ ماده ۱۰  قانون کار، مختصات 

و ویژگی های یک قرارداد کار قانونی را به دقت مشخص کرده است: 
     »قرارداد کار علاوه بر مشــخصات دقیق طرفیــن، باید حاوی موارد 

ذیل باشد: 
     الــف- نوع کار یا حرفــه یا وظیفه ای که کارگر باید به آن اشــتغال 
یابــد. ب- حقوق یا مزد مبنا و لواحق آن.ج- ســاعات کار،  تعطیلات و 
مرخصی هــا.  د- محل انجــام کار. هـ- تاریخ انعقاد قــرارداد. و- مدت 

قرارداد، چنانچه کار برای مدت معین باشد. 
     ز- موارد دیگری که عرف و عادت شغل یا محل، ایجاب نماید.« 

به این ترتیب، جزئیاتِ شــرایط کار بایستی با دقت در قرارداد کار آورده 
شود؛ نکته ی قابل توجه، بند )ز( ماده ۱۰ است که  تاکید دارد حتی عرف 
کارگاه نیز باید در قرارداد گنجانده شود؛ مثلًا اگر در کارگاهی پرداخت 
آکورد و پاداش تولید یا چند  ساعت اضافه کاری عرف است، بایستی این 

پرداخت های عرفی در قرارداد کار کارگران جدید آورده شود. 

کارگرانی که قرارداد مکتوب در اختیار ندارند  

بــا این حال، نــه تنها الزامات انعقــاد قرارداد قانونی برای بســیاری از 
کارگران شــاغل رعایت نمی شود، بلکه بســیاری از کارگران  حتی یک 
قرارداد مکتوب در اختیار ندارند؛ یا قرارداد شفاهی ست یا اگر هم کتبی 
منعقد می شود خلاف تبصره ماده ۱۰، یک  نسخه از آن در اختیار کارگر 

قرار نمی گیرد. 
احسان ســهرابی مشــاور حقوقی کانون عالی شــوراهای اسلامی کار 
کشــور در ارتباط با الزامات فراموش شــده ی قرارداد کار  می گوید: در 
حالیکه مسئولان دستگاههای اجرایی بایستی برای ایجاد رویه یکسان و 
همگن، قوانین را تجمیع و یا تلخیص  نمایند یا با تدوین دستورالعمل و 
بخشنامه، درک ساده ای از قوانین برای مردم به وجود آوردند، بندهایی 
از قانون هســتند که به  دلیل تخلفات عرفی و نادیده گرفته شده، کاملًا 

عقیم و بی خاصیت شده اند.   
او ادامه می دهد: ماده ۱۰ قانون کار یکی از مهمترین موادی اســت که 
نقش تنظیم کننده در حوزه روابط کار دارد؛ در واقع  قرارداد کار، ســند 
اعتماد میان کارگر و کارفرما و ریسمان پیوند کارگر به کارگاه است؛ ولی 
متاســفانه سالهاست که نقش قرارداد  کار بین طرفین )کارگر و کارفرما( 
کمرنگ شــده است؛ در این میان می توان به تبصره ماده ۱۰ اشاره کرد 
که در حال حاضر  خاصیت و اعتبار خود را در حوزه ی روابط کار به طور 

کامل از دست داده است. 
تبصره ماده ۱۰ قانــون کار می گوید: »در مواردی که قرارداد کار کتبی 
باشــد قرارداد در چهار نســخه تنظیم می گردد که یک  نسخه از آن به 
اداره کار محل و یک نسخه نزد کارگر و  یک نسخه نزد کارفرما و نسخه 
دیگر در اختیار شورای اسلامی کار و  در کارگاه های فاقد شورا در اختیار 

نماینده کارگر قرار می گیرد.« 
     به گفته ســهرابی، در تبصره فوق با صراحت تاکید شــده که قرارداد 
باید در چهار نســخه تنظیم شود اما باید گفت در شرایط  کنونی قرارداد 
معمولًا فقط در یک نســخه تنظیم می شود آن یک نسخه هم عموماً در 
نزد کار فرماست و زمانی که کارگر مجبور  می شود جهت مطالبه حقوق 
حقه ی خود به ادارات کار مراجعه کند، به مشکل برمی خورد و در نهایت 

قرارداد خود را در  محاکم تشخیص و حل اختلاف رویت می نماید. 
او ادامه می دهد: سوالی که پیش می آید این است که چرا علیرغم تاکید 
روشــن تبصره ماده ۱۰، قرارداد کار در یک نسخه  تنظیم می شود؛ پس 
سه نسخه دیگر قرارداد چه شده است؟  و سوال مهم دیگر اینکه، ادارات 
کار در خصوص اجرای تبصره  مذکور تا کنون چه اقدامی کرده اند؛ حتی 
تبلیغات بسیار برای سامانه جامع روابط کار و رونمایی از این سامانه نیز 
نتوانســته  مشکل گشا باشد؛ آیا نسخه ای از قرارداد به صورت الکترونیک 
در ســامانه جامع روابط کار از ســوی کارفرمایان بارگذاری  می شود؛ آیا 
آمدن این ســامانه، توانسته مشــکل بی قراردادی کارگران شاغل را حل 
کند؛ پاسخ این سوال هم متاسفانه منفی ست؛  متاسفانه بسیار اتفاق می 
افتد که کارگران با ســوابق بالا، بدون دلیل مشخص اخراج می شوند و 
وقتی برای تشــکیل پرونده و  استفاده از بیمه بیکاری مجبور به مراجعه 
به کارفرما می شــوند، کارفرما ارائه قرارداد به کارگر را معطوف به تسویه 
حســاب  کارگر می نماید؛ به نوعی قــرارداد را گروگان می گیرد تا کارگر 

کامل تسویه کند و امضا نماید که دیگر هیچ حقی ندارم! 
مشــاور حقوقی کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور تاکید می کند: 
باید به دســتگاه های متولی که از بیت المال  ارتزاق  می کنند اعلام کرد 
بی تفاوت بودن در این حوزه، موجب عســر و حرج است و خسارت های 
مــادی و معنوی  بــرای کارگران  اخراجی ایجــاد می کند پس با صدود 
دســتورالعمل و بخشــنامه، ضمانت اجرایی تبصره مــاده ۱۰ را تامین 
کنید؛ کارگران باید یک  نسخه از قرارداد آنهم قرارداد قانونیِ واجد تمام 

بندهای لازم را در اختیار داشته باشند. 

مشکلات بی قراردادی!   

مشکل اینجاســت که کارگرانی هســتند که علیرغم سال ها سابقه کار 
در یــک کارگاه ثابــت، هنوز یک قرارداد مکتــوب ندارند؛ این  کارگران 
که قراردادشــان به نوعی گروگان کارفرماســت، در بزنگاه های مختلف 
مجبور به کوتاه آمدن می شود؛ اگر بیمه بیکاری  بخواهند باید فرم تسویه 
حســاب امضا کننــد و اگر برای گرفتن حقوق بــه مراجع حل اختلاف 
بروند، معمولًا بخش قابل توجهی از  حقوق شان به دلیل بی قراردادی زیر 
پا گذاشته می شود؛ اما چرا در اینهمه سال، وزارت کار موضوع »قرارداد 
کار« را جدی  نگرفته است؛ چرا ابزاری برای نظارت نداشته و اجازه داده 

یک تخلف قانونی، تبدیل به یک عرف همگانی و متداول شود؟! 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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ورزشایراندرقرنجدید؛

  هم چنان درگیر حق  پخش
با وجود گذشت ۳ سال از تعیین تکلیف درآمدهای تبلیغاتی ناشی از پخش مسابقات ورزشی در  سال پایانی 
)۱۴۰۱(، حق پخش مســابقات ورزشــی در هاله ای از ابهام قرار دارد و صحبت های  مسئولان مربوطه در این 

خصوص کاملا ضدونقیض است . 
در ســال های ۱۳۹۹، ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ وزارت ورزش و جوانان و سازمان صداوسیمای جمهوری  اسلامی ایران 
مکلف هســتند درآمدهای تبلیغاتی ناشــی از پخش مسابقات ورزشی که به ترتیب  معادل ۵۰، ۱۵۰ و ۳۱۵ 
میلیارد تومان و در مجموع معادل ۵۱۵ میلیارد تومان است را به حساب  خزانه داری واریز کنند؛ سهم وزارت 
ورزش در این رابطه طی ســال های مذکور ۱۵، ۴۵ و ۹۴.۵  میلیارد تومان و ســهم ســازمان صداوسیما نیز 

معادل ۳۵، ۱۰۵ و ۲۲۰.۵ میلیارد تومان است . 

روزنامه یادگار امروز  منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com

 تاثیرات حوزه سایبری بر ساختار امنیت ملی
سجاد عابدی-عصر اطلاعات به همراه تکنولوژی های پیشرفته آن باعث 
شــده تا شاهد دگرگونی های عمیقی در مفهوم واژه هایی چون  تسلیحات، 

اهداف، تاکتیک ها، شیوه های جنگی و... باشیم. 
در سال های اخیر خودکار کردن زیرســاخت های داخلی بعضی کشورها 
در بخش های نظامی، سیاســی و امنیتی، به نحو  چشمگیری شتاب یافته 
اســت؛ زیرا پیشرفت در شبکه های اطلاعاتی، فرصت های جدیدی را برای 
هزینه کمتر و راندمان بیشــتر  فراهم ساخته است.فضای تعامل سیاست 
و ســایبر، جدیدترین و مهم ترین حوزه  مورد توجه کارشناسان سیاست و 

روابط بین الملل  در عرصه
نظری و عملی محسوب می شود که غفلت از آن می تواند آسیب های جدی 
و غیرقابل پیش بینی برای کشورها به عنوان مهم ترین  بازیگران در عرصه 
روابط بین الملل داشته باشد. امروزه در عرصه روابط و سیاست بین الملل از 
»امنیت سایبری« صحبت  می شود. فضای سایبر فضایی واقعی در عرصه ای 
جدید برای تاثیرگذاری و تاثیرپذیری و در نتیجه دوستی، همکاری، رقابت، 

 دشمنی و حتی جنگ بین کشورها و سایر بازیگران است. 
این موارد به خوبی نشــان می دهد که اینترنت و فضای ســایبر عرصه ای 
جدید برای سیاســت مهیا نموده اند؛ فضایی کــه در آن  افراد، گروه های 
مختلف و دولت ها در حال بازیگری و سیاســت ورزی هســتند. در عرصه 
روابط بین الملل، تحت تاثیر سنت  واقع گرایی، مسائل بین المللی به مسائل 
بســیار مهم و حیاتی همچون امنیت و مسائل کمتر مهم مثل موضوعات 
اقتصادی تقســیم  می شود. برخی کارشناســان بر این باورند که به دلیل 
اهمیت فضای سایبر،  باید امنیت سایبری را جزو مسائل بسیار مهم، حیاتی 
 و امنیتی یا سیاســت عالی قرار دارد.در فضای »امنیت ســایبر« به عنوان 
موضوعی مهم و جدید در عرصه سیاســت و روابــط  بین الملل، همچون 
سایر حوزه های سیاســت، »ارزش ها« و »منافع« توسط بازیگران مختلف 
همچون دولت ها، ســازمان ها و  بازیگران دولتی و غیردولتی و حتی افراد 
تولید، توزیع و مصرف می شــود. در واقع امنیت سایبری برخلاف گذشته، 
بازیگران  جدیدی را در کنــار دولت ها به عنوان مهم ترین بازیگران روابط 
بین الملل قرار داده اســت که در فضای اینترنــت گاهی تواناتر و  موفق تر 
از دولت ها هســتند.به هر حال جدای از تمامی مزایا و ویژگی های مثبت 
اینترنت، واقعیت این اســت که اینترنت »فضای  جنگی جدیدی« را مهیا 
نموده که از آن تحت عنوان »جنگ ســایبری« یاد می شــود. در این نوع 
جنگ، کشــورها و ســایر  بازیگران از اینترنت برای جاسوسی، خرابکاری، 
ایجاد شورش ها، انقلابات و حتی انهدام تاسیسات و مراکز نظامی و حیاتی 

 طرف مقابل استفاده می کنند. 
البته اینترنت فضایی جدید برای »همکاری« و »تعامل« کشورها نیز ایجاد 
نموده است. در این راســتا، اینترنت با توجه به  سرعت و دقت بالا، ایجاد 
رابطه بین تمامی بازیگران از جمله دولت ها، افراد، ســازمان ها و نهادهای 
مختلف را ارزان و راحت  نموده اســت. در نتیجه شرایط برای همکاری و 
تعامل مهیاتر از گذشته شده است. ضمن اینکه کشورها و سایر بازیگران از 
 ضرورت همکاری های گسترده بین المللی در زمینه اینترنت آگاهی دارند و 
می دانند که فضای سایبر حوزه ای جدید از همکاری  در عرصه بین المللی 

ایجاد نموده است. 
درنهایــت اینکه فضای جدیــدی در عرصه بین الملل شــکل گرفته که 
نمی توان آن را براساس نظریه ها، رویکردها و سطوح  گذشته مورد تحلیل 
قرار دارد. در واقع محتوا و فلســفه فضای جدید که از آن با عنوان فضای 
ســایبری یاد می شود، بسیار متفاوت  از گذشته است. در این فضای جدید 
انواع جدید و متفاوتی از دوستی، همکاری، رقابت، دشمنی و جنگ در کنار 
الگوهای  گذشته ایجاد شده است. ضمن اینکه بازیگران متنوع و متفاوتی به 
بازیگران سنتی اضافه شده اند که بسیار مبهم  و غیرقابل  پیش بینی هستند. 
در نتیجه این شــرایط باید بر نظریــات، رویکردها و دیدگاه های جدیدی 

تاکید نمود که بسیار منعطف تر و بازتر  از گذشته هستند. 
بنابراین فضای سایبر شــرایط جدیدی ایجاد نموده که در آن موضوعات 
روابط بین الملل به شــکل متفاوتی مطرح می شــوند و در  نتیجه شــکل 
جدیدی از سیاســت با عنوان امنیت ســایبری ایجاد شده که پیامدهای 
ویــژه ای در حوزه امنیت ملی و جهانی دارد. بر  این اســاس به  طور کلی 
می توان گفت که »سیاست امنیتی« معنایی متفاوت از آنچه تاکنون بوده، 
پیدا می نماید که شــامل دو اصل  بنیادین اســت. از یک سو، برنامه ریزان 
سیاسی، دیپلمات ها، همچون حقوقدانان و نخبگان فکری، در یک برنامه 
جمعی باید در  مقام آن برآیند تا جایی را برای بازیگران خرده و مافوق ملی 

در عرصه سیاست و اداره جامعه بیابند. 
از ســوی دیگر، عرصه جهانی بیانگر حوزه های جدیــدی خواهد بود که 
حکومت ها به تنهایی در آن نقش آفرین نیستند و به  عبارتی »غیرحکومتی« 
می باشند. بنابراین ضمن مشخص شدن قلمرو نفوذ دولت، گونه ای خاص 
از مســائل پدید می آید که پیدا  کردن راه حل مناســب برای آنها ضرورتا 
از عهــده دولت برنمی آیــد. درک و پذیرش این تفکیــک، اصلی مهم در 
معادلات امنیت به  حســاب می آید. بر این اساس برنامه مطالعاتی تازه ای 
شکل می گیرد که ماهیت آن نه صرفا دفع تهدیدات بلکه ایجاد فرصت ها 
و  محقق ســاختن نیازمندی هایی اســت که ناظر بــر توانمندی های یک 
نظام سیاسی می باشد. در این چارچوب است که اندیشه گران جدید حوزه 
مطالعــات امنیتی به تفکیک دو رویکرد دولت محور و غیر دولت محور از 
 یکدیگر پرداخته و به این ترتیب به تعریف و شناساندن بازیگران تازه ای در 
معادلات امنیت ملی می پردازند که تا پیش از آن  برای تحلیلگران چندان 
مهم نبودند. همزمان با توســعه مطالعات امنیت ملی، مقوله »تهدیدات« 
نیز متحول گردیده و شــاهد عطف  توجه به کانون های تهدیدزای تازه ای 
می باشــیم که عمدتا غیر دولتی بوده و برخلاف دوران جنگ سرد، در دو 
فضای »مــادون«  و »مافوق« دولت ملی قرار دارند. ضمن آنکه ملاحظات 
امنیت ملی ایران دارای تحولات گوناگونی بوده که در این تحولات  شاهد 
توجه بیشتری به لزوم توازن میان مقدورات و محدودیت ها در ملاحظات 

امنیت سایبری و ملی هستیم. 

یادداشت
چراعربستانهنوزبهنتیجهقطعیدربارهایراننرسیدهاست؟

تلاش سعودی ها برای تغییر معادلات منطقه
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وحسابهایبانکی

تضعیف در خدمات
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ی خانه نشینی اجبار

صعود قیمت نفت 
در پی عقب گرد دلار

صفحه3

صفحه4

صفحه7

طرح تجمیع کارت های بانکی درحالی ازسوی نمایندگان مجلس 
مطرح شــده است که به گفته کارشناسان  این اقدام هرچند امورات را 
تسهیل و مانع از پولشویی می شود اما اجرای آن نیازمند بررسی دقیق 
و  کارشناسی است . علاوه بر پیشــرفت خدمات بانکی با ظهور استارت 
آپ ها، اپلیکیشن و شبکه های  گسترده خدمات رسان، اکنون با خرید 
کالا همچنین دریافت خدمات متنوع تحولی خاصی در زندگی بشری 

 ایجاد شده است. 
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تقاضای وزارت خارجه آرژانتین 
از قطر برای بازداشت 

»محسن رضایی«

فرانــس ۲۴ مدعی شــد که آرژانتیــن از قطر 
خواسته که محسن رضایی را بازداشت کند.

به نقل از فرانســه ۲۴، آرژانتین روز دوشنبه از 
قطــر تقاضا کرده بود که معاون رئیس جمهوری 
ایران که اکنون در دوحه به سر می برد به دلیل 
ادعای بی اساس نقش وی در بمب گذاری مرکز 
یهودیان بوینس ایرس در سال ۱۹۹۴، بازداشت 

کند.
یک منبع دیپلماتیک در گفت وگو با فرانس ۲۴ 
مدعی شــد که وزارت خارجــه آرژانتین بعد از 
کســب اطمینان از حضور رضایی در قطر ضمن 
موافقت با درخواست جمعی از دادستان های این 
کشــور از اینترپل خواســت که در این زمینه با 

آن ها همکاری کند.

تنها یک سوم آمریکایی ها 
دوباره به بایدن 

رای می دهند

نتایج تازه ترین نظرسنجی ها نشان می دهد تنها 
۳۳ درصــد از رای دهندگان آمریکایی دوباره به 

بایدن رای خواهند داد.
براساس تازه ترین نظرسنجی انجام شده توسط 
فاکس نیــوز، تنها یک ســوم از رای دهندگان 
آمریکایی می خواهند در انتخابات 2024 به جو 
بایدن رای دهنــد در حالی که بیش از نیمی از 
آمریکایی های شرکت کننده در این نظرسنجی، 

گفته اند آنها به فرد دیگری رای خواهند بود.
همچنین براساس نتایج این نظرسنجی، تنها 33 
درصد از شــرکت کنندگان در این نظرسنجی، 
اظهــار کردند که از تلاش بایــدن برای انتخاب 
مجــدد حمایت می کننــد در حالی که بیش از 
54 درصــد می گویند به شــخص دیگری رای 

می دهند.
علاوه بر این، دیگر نتایج این نظرســنجی نشان 
می دهد، 71 درصــد دموکرات ها اعلام کردند 
کــه در انتخابات بعدی نیــز همچنان به رئیس 
جمهوری کنونــی رای می دهنــد در حالی که 
این عدد بین مســتقل ها تنهــا 13 و در میان 

جمهوری خواهان 4 درصد بوده است.

امیدواری مسکو
 به احیای برجام در ماه نوامبر

نماینده روسیه در ســازمان های بین المللی در 
وین در صفحه توییترش نوشــت: از نظر بنده، 
هدف احیای برجام ]توافق هســته ای[در نیمه 
دوم ماه نوامبر حاصل خواهد شد. هیچ بهانه ای 
برای از مسیر خارج شدن توافق هسته ای وجود 

ندارد.
نماینده روسیه در مذاکرات وین در پیامی نسبت 
به چشم انداز احیای توافق هسته ای در آینده ای 

نزدیک ابراز خوش بینی کرد.
میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین در صفحه توییترش با بازنشر 
اظهارات اخیر معاون وزیر امور خارجه این کشور 
درباره مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین، 
نوشــت: از نظر بنده، هدف احیای برجام ]توافق 
هسته ای[در نیمه دوم ماه نوامبر حاصل خواهد 
شــد. هیچ بهانه ای برای از مســیر خارج شدن 

توافق هسته ای وجود ندارد.
سرگئی ریابکوف، معاون وزیر امور خارجه روسیه 
پیش تر گفته بود: موضع ما این اســت که توافق 
در دســترس می باشد. متاسفانه خیلی از عوامل 
خارجی بر روی شــرایط تاثیرگذار بوده اند و این 
باعث نمی شــود که وظیفه رســیدن به نتیجه 

نهایی آسان تر شود.
معاون وزیر خارجه روسیه بیان کرد: حصول این 
توافق به نفع همگی است و می تواند کمک جدی 
به تقویت امنیت در منطقه - که انواع و اقســام 

مشکلات را دارد – بکند.

ایلان ماسک:

روسیه در پی
 نابودی استارلینک است

ایــلان ماســک مدیرعامل اســپیس ایکس،در 
توئیتی از مدعی شــد که روسیه در تلاش برای 
نابودی ســرویس های ماهواره ای اســتارلینک 

است.
ایلان ماسک در توئیتی نوشت:

فرق بزرگی اســت بین وضعیت صلح و وضعیت 
جنگی ست.

استارلینک تنها سیســتم ارتباطی ]ارتباطاتی[ 
است که هنوز در جبهه جنگ کار می کند - بقیه 

همه قطع شده اند.
روســیه فعالانه در تلاش است تا استارلینک را 

منهدم کند.
برای محافظت، اسپیس ایکس منابع عظیمی را 

به سمت دفاع منحرف کرده است.
با اینحال، اســتارلینک نیز ممکن است از بین 

برود."

یک کارشناس مسائل خاورمیانه در گفت و گو با خبرآنلاین 
با اشاره به اینکه عربستان فکر می کند می تواند با پیروی از 
سیاستهای گذشته عرصه منطقه ای را به نفع خود برگرداند، 
گفت: این کشور هنوز به تصمیم قطعی برای بهبود رابطه اش 

با همسایگان بخصوص با ایران نرسیده است.
 در حالی که ایران و عربســتان تــلاش کرده اند با چند دور 
مذاکره، از ســردی روابط چندین ساله بکاهند و طرحی نو 
در روابــط خود در اندازند اما متغیرهای جدید روز به روز در 
صحنه سیاسی روابط ایران و عربستان ظهور می کنند و می 
توانند این سردی را بیش از پیش افزایش دهند. چالش جدید 
عربستان با امریکا و همچنین به نتیجه رسیدن تقسیم قدرت 
در عراق و همچنین مذاکرات لبنان با اسرائیل بر سر مسائل 

مرز آبی از این جمله هستند.
در مورد تعویق و عدم پیشرفت مذاکرات تهران ریاض با احمد 
دستمالچیان ســفیر اسبق ایران در اردن و لبنان گفت و گو 

کرده ایم که از نظر می گذرانید.
به نظرتان دلیل تعویق مذاکرات ایران و   

عربستان چیست؟ اگر تصمیم بر عدم کاهش 
تنش است چرا این مذاکرات شروع شد و 

اگر تصمیم بر ایجاد رابطه است چرا این 
مذاکرات پیش نمی رود؟

سعودی ها در حال حاضر بهانه ای را در مورد تعویق مذاکرات 
مطرح کرده اند و می گویند چون دولت عراق در حال انتقال 
قــدرت بوده و آنها میانجی این گفت و گوها بودند، از این رو 
برای ملاقات بعدی، نتوانســتند این دیدار را ترتیب بدهند و 
دور بعدی مذاکرات به تعویق افتاده است. ولی از طرف دیگر 
به نظر می رسد عربستان هنوز به تصمیم قطعی برای بهبود 

رابطه اش با همسایگان بخصوص با ایران نرسیده است.
به این نتیجه نرســیده است به این دلیل که هنوز در مسیر 

اشــتباهات گذشــته قدم بر مــی دارد. عربســتان علیرغم 
شکستهای متعددی که در سیاست های منطقه ای خورده 
و علیرغم بی حیثیت و بی اعتبار شدن در عرصه منطقه ای 
بخصوص در دو قضیه قتل فجیع خاشــقچی و شکست در 
برابر انصارالله یمن هنوز فکر می کند که می تواند با پیروی از 
سیاستهای گذشته عرصه منطقه ای را به نفع خود برگرداند. 
در حالی که بدون شک عربستان بدون تغییر در سیاستهای 
گذشــته و بدون تثبیت تعادل با همسایگان خود بخصوص 
جمهوری اســلامی ایران، نمی تواند به ثبات و آرامش برسد. 
بن سلمان می داند که بعد از پدرش که دوران پیری خود را 
ســپری می کند باید انتقال قدرت را طی کند، ولی در یک 
بستر ناآرام نمی تواند این انتقال قدرت را به خوبی انجام دهد.

به نظرتان اراده سیاسی مشــخصی در این باره از 
طرفین شکل نگرفته است؟

عربستان باید به یک تصمیم استراتژیک برسد. عربستان اگر 

هنوز امیدوار به کمکهای رژیم صهیونیســتی و امریکا است 
عملا مشخص شد که امریکا در زمان لازم برای حفظ مصالح 
خود ممکن اســت به آن هم پشت کند. کما اینکه در حال 
حاضر بایدن اینکار را کرده و یک چالش بزرگی بین امریکا و 
عربستان ایجاد شده است. عربستان باید بداند که ثبات و صلح 
در منطقه با مشارکت دسته جمعی همه کشورهای منطقه و 
بدون دخالت خارجی ممکن است. اگر چنین موقعیتی شکل 
بگیرد به نظر می رسد که راه مذاکرات می تواند هموار شود و 

عربستان در برابر واقعیت ها قرار بگیرد.
ایران هم با سیاســت صبر و انتظــار در برابر تصمیم گیری 
عربســتان باقی خواهد ماند و هیچ عجلــه ای برای اینکه با 
عربستان رابطه برقرار کند ندارد مگر اینکه حرکتی از سوی 

عربستان شکل گیرد.
در وضعیت حال حاضر سه متغیر جدید   

شکل گرفته است. چالش شکل گرفته بین 

عربستان و امریکا و از سویی انتخاب رئیس 
جمهور عراق و همچنین موفقیت مذاکرات 

لبنان و اسرائیل در مورد مرزهای آبی. به 
نظرتان کدام یک از این متغیرها تاثیر مثبت 

یا منفی بر مذاکرات ایران و عربستان می 
تواند داشته باشد؟

عربســتان و امارات بــا صرف هزینه هــای هنگفت دلاری 
خواســتند مسیرسیاســی را در لبنان و عراق عوض کنند و 
خواســتند با خریدن رسانه ها و ایجاد فشار و اعمال ناآرامی، 
مسیر سیاســی که مردم لبنان و عراق تعیین کرده بودند را 
مختل کنند. اما مانند همیشه به بن بست رسیدند و شکست 
خوردند و مردم راه خود را پیدا کردند. بخصوص که در قضیه 
لبنان، دولت و مردم به طور قاطع پشت حزب الله برای احقاق 

حقوق خود در حوزه تعیین مرز آبی ایستادند.
اینها واقعیت هایی است که در منطقه رخ می دهد. عربستان 
اگر بخواهد چشمش را از واقعیتها ببندند همیشه از صحنه 
عقب خواهد ماند ولی اگر با این پارامترهای مثبتی که ایجاد 
شده به سمت همکاری با ایران حرکت کند، ایران خود مانعی 
نمی بیند که با عربستان برای رشد توسعه منطقه همکاری 

کند.
ایــران در صدر تحولات منطقه اســت همانطور که در عراق 
نتایج مطلوب مورد نظر ایران بعد از هشت ماه اغتشاش اتفاق 
افتــاد، در لبنان هم پیش خواهد آمد و همچنین در ســایر 
عرصه های سیاسی و امنیتی رقم خواهد دارد. علیرغم اینکه 
عربســتان تاثیرات منفی و مخربی در تحولات داخل ایران 
اعمال می کند و از طریق بنگاههای خبری و رسانه ای سعی 
بر یک تاثیرگذاری مخرب اســت، اما این موضوع هم شبیه 
توهمات دیگر است که بن سلمان پیگیری کرده ولی همچنان 

بی نتیجه مانده است.

 از  »مرکل« تا »شولتز« 
برای اردوغان

مواضع سیاسی صدراعظم آلمان نشان داده که او تمایلی 
به توسعه روابط سیاسی با دولت اردوغان ندارد و با بیان 
انتقــادات جدی خود، این پیام را به آنکارا می فرســتد: 

بگذاریم روابط ما محدود به تجارت باشد.
سخنان و مواضع جدید اولاف شولتز صدر اعظم آلمان، 
موجب نگرانی مقامات ترکیه شد. او برخلاف سلف خود 
خانم آنگلا مرکل، نه تنها به ضرورت توسعه روابط آلمان 
و اتحادیه اروپا با ترکیه اشاره نمی کند، بلکه اساساً این 
کشــور را نادیده می گیرد و همواره، نشــانه هایی از بی 

محلی و بی اعتنایی به ترکیه، به نمایش می گذارد.  
به گفته آگاهان و ناظران سیاسی، مواضع سیاسی صدر 
اعظم آلمان نشــان داده که او تمایلی به توســعه روابط 
سیاسی با دولت اردوغان ندارد و با بیان انتقادات جدی 
خود، این پیام را به آنکارا می فرســتد: بگذاریم روابط ما 

محدود به تجارت باشد.
وقتی که شولتز به ترکیه اشاره نکرد  

گزارش روزنامه قرار چاپ آنکارا، دال بر این است که موج 
جدید توسعه سیاسی و اقتصادی اتحادیه اروپا برای سران 
قدرت های اروپایی مهم است. آنها می خواهند اعضای 
جدیدی را به داخل باشگاه خود ببرند اما هنوز هم تکلیف 
عضویت ترکیه را روشــن نکــرده اند و گویی هیچ وقت 
قرار بر این نبوده که ترکیه خود را در باشگاه اروپا ببیند.

در گزارش قرار آمده اســت: »سخنان شولتز از بسیاری 
جهات مهم بود. او چیز خاصــی در مورد ترکیه نگفت. 
ولی این همان چیزی اســت که باید مــا را نگران کند. 
چرا صدر اعظم آلمان، در ســخنان خود در مورد توسعه 
اروپا، به نکات بســیاری اشاره می کند اما با بی اعتنایی 
از کنار ترکیه عبور مــی کند؟  صدر اعظم آلمان گفت 
که لازم اســت درهــای اتحادیه اروپا بــه روی اعضای 
جدید باز شود. وی تصریح کرد که رشد اتحادیه اروپا به 
سمت اروپای شرقی و بالکان، به ویژه با توجه به شرایط 
اوکراین، مولداوی، کشورهای غرب بالکان و گرجستان، 
یک پیروزی بــرای کل اتحادیه خواهد بود. اما مطمئن 
باشیم این بی دلیل نیست که شولتز در هیچ کجای این 

سخنان، به ترکیه اشاره نکرد.«
اولاف شــولتز، صدر اعظم آلمان، در سخنرانی خود در 
کنگره احزاب سوســیال دموکرات اروپــا که در برلین 
برگزار شــد، با بیان این که اتحادیــه اروپا نیز باید خود 
را بازســازی کند، گفت: »اتحادیه اروپا باید خود را برای 
گســترش آماده کند و برای این منظور باید ساختارها و 
فرآیندهای تصمیم گیری خود را مدرن کند. من با تمام 
توان، از گسترش اتحادیه اروپا حمایت می کنم. جمعیت 
27 عضو اتحادیه اروپا 450 میلیون نفر است. با افزایش 
تعداد اعضا بــه 30 یا 36، قدرت اتحادیه اروپا در جهان 
با بیش از 500 میلیون نفر با حقوق آزاد و برابر افزایش 
خواهد یافت. البته کشورهای نامزد باید معیارهای الحاق 

را رعایت کنند.«
تحلیل گران ترکیه معتقدند که جمله آخر شولتز، کنایه 
ای نــرم علیه دولت اردوغان اســت و می خواهد به این 
اشــاره کند که ترکیه، مشتاق است به اتحادیه بپیوندد 
اما در عین حال، حاضر نیست خود را با قوانین اروپایی 

منطبق کند!
شولتز همچنین خواهان انجام اصلاحات در اتحادیه اروپا 
شــده و خواستار آن است که سیاست خارجی و مسائل 
مالی، به جای آراء متفق القول، با اکثریت آرا اتخاذ شود و 
اتحادیه مسئولیت بیشتری در قبال امنیت خود بپذیرد و 

توانایی های نظامی خود را افزایش دهد.
تفاوت مرکل و شولتز برای شخص   

اردوغان
به جرات می توان گفت که صدر اعظم پیشــین آلمان 
یعنی آنگلا مرکل، تنها سیاستمدار غربی بود که از عهده 
اردوغان بر می آمد و می توانست با مواضع آرام و معتدل 

خود، اردوغان را مهار و آرام کند.
اردوغان بارها با سران فرانسه، هلند، یونان، قبرس، ایتالیا، 
انگلیس و چندین کشور اروپایی دیگر درگیر شد و صدای 
خــود را در مقابل آنها بالا برد. اما هیچگاه نتوانســت با 

مرکل از درِ خصومت و زورگویی وارد شود.
شاید به این دلیل که مرکل، با مواضع هوشمندانه خود، 
روابــط برلین- آنکارا را به گونه ای مدیریت می کرد که 
هیچگاه اجازه ندهد فضــای گفتگوها، وارد فاز تهدید و 

زورگویی شود.
او رگ خواب اردوغان را می شناخت و هر جا که امکان 
بیان انتقاد و ایجاد تنش مطرح می شد، فی الفور چنین 
جملاتی بــه کار می برد: »اتحادیه اروپــا باید با ترکیه 
مذاکــره کند. گفتگوی مداوم بین ترکیه و اتحادیه اروپا 
لازم اســت. در مورد ناتو هم چنین دیدگاهی داریم. در 
موضوعات مهمی همچون اختلاف نظر بر ســر مسائل 
سیاســی، دفاعی، امنیتی، مقابله با تروریســم، کنترل 
مهاجران و مســائل گمرکی، همواره باید گفتگو کنیم و 

اختلافات را با مذاکره و ابزار دیپلماتیک حل کنیم«.
صدر اعظم آلمان در ماه مارس گذشته در دیدار با رجب 
طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه در آنکارا، گفته بود 
که روند مذاکرات سطح بالا بین ترکیه و اتحادیه اروپا را 
آغاز خواهند کرد و گفتگو به منظور توافق درباره اتحادیه 
گمرکی نیز ادامه خواهــد یافت. اما از آن زمان تاکنون، 
تحول جدیدی روی نداده و در بر همان پاشنه قبلی می 

چرخد.
صدر اعظم آلمان، قبل از آن که این پســت را از مرکل 
تحویل بگیرد، در چند گفتگوی مطبوعاتی، آشــکارا از 
مواضع دولت اردوغان انتقاد کرده و خواســتار آن شده 
بود که ترکیه، بــه مفاهیم و موضوعات مهمی همچون 

دموکراسی، حقوق بشر و آزادی بیان اهمیت دهد.
آیا جنس انتظار شولتز و بایدن یکی   

است؟
یکی از سوالات مهم در مورد ماهیت روابط کنونی ترکیه 
و آلمان این اســت: آیا رویکرد سیاســی آلمان در مورد 
ترکیه، معطوف به رفتار و مشی سیاسی اردوغان و حزب 

عدالت و توسعه است یا خیر؟
در پاســخ به این ســوال باید گفت: نه تنها آلمان، دیگر 
کشورهای اروپایی نیز، دلیل بسیاری از مشکلات و تنش 
ها بین ترکیه و اروپا را به رویکرد سیاسی اردوغان و حزب 

عدالت و توسعه  ربط می دهند.
چنین چیزی به این معنی اســت کــه اگر در انتخابات 
ســال آتی میلادی، پیش بینی های فعلی درست از آب 
درآمده و اردوغــان و باغچلی، از صحنه قدرت کنار زده 
شوند، علاوه بر آلمان و کل اتحادیه اروپا، آمریکا در انتظار 
این خواهند بود که تیم جدید و دولت برآمده از احزاب 
مخالف اردوغان، با اتخاذ سیاست های غرب محور، یک 
بار دیگر توجه متفقین غربی و ناتویی را به ســوی خود 
جلب کرده و از روســیه و چین فاصله بگیرد. در نتیجه 
بعید نیســت که در سال آینده، شــاهد دور جدیدی از 

مذاکرات بین ترکیه و اتحادیه اروپا باشیم.

رئیس جمهور با تاکید براینکه نخبه باید از تمامی جهات مورد حمایت قرار گیرد و این 
وظیفه ما مسئولان است، تصریح کرد: امروز شاهد غارت مغزها هستیم.

حجت الاســلام سید ابراهیم رئیســی در دوازدهمین همایش نخبگان که در سالن 
اجلاس سران برگزار شد، گفت: برای بنده توفیقی است که در جمع نخبگان حضور 
دارم و از نظرات و دیدگاه های آقایان و خانم ها در این جلسه استفاده کردم. تقاضایم 
این است که به بیان این دیدگاه ها در این جلسه که سبقه نمادین دارد، بسنده نشود.

وی افزود: حتماً این ارتباط از بنیاد ملی نخبگان و معاونت علمی ریاست جمهوری و از 

طریق دانشگاه ها، وزرای محترم و خود نخبگان منتقل و پیگیری شود.
رئیس جمهــور با بیان اینکه امروز اراده جدی برای مــورد توجه قرار گرفتن دیدگاه 
نخبگان در دولت وجود دارد تا در عمل ما شــاهد یک تحول باشــیم، تصریح کرد: 
این نگاه تحول گرایانه که در نخبگان بیش از دیگران وجود دارد، زمینه بسیار خوبی 
بــرای تحقق ایده دولت به انجام تحول در حوزه هــای علمی و به ویژه در حوزه های 

عملکردی، است.
وی با تاکید بر اینکه ما برای استفاده از علم و دانش، حد و سقف نداریم، خاطرنشان 

کرد: نخبگان باید مستقل باشند. نخبه مستقل می خواهد بیاندیشد 
و ابتکار داشته باشد و نیاز مردم خود را ببیند تا نعمت نخبگی صرف 

گره گشایی باشد. یک نخبه ممکن است تصور کند که وابسته این دولت 
نیست، اما شاید وابسته به دولت دیگری شده باشد.

وی با بیان اینکه امروز مشکل غارت مغزها را داریم و دشمن می خواهد 
اســتعدادهای ما را غارت کند، تصریح کرد: نخبگان ما پیشرانان 

کشور هستند و دشمن می کوشد این استعدادهای ما را غارت 

رئیسیدرهمایشملینخبگان:

شاهد غارت مغزها هستیم

چراعربستانهنوزبهنتیجهقطعیدربارهایراننرسیدهاست؟

تلاش سعودی ها برای تغییر معادلات منطقه

 جلســه مناظــره تلویزیونــی دو نامزد راه یافتــه به مرحله دوم انتخابات ریاســت 
جمهوری برزیل در شهر سائوپائولو/ رویترز و خبرگزاری فرانسه

 خودروی حامل پاپ فرانسیس در میدان سن پترز واتیکان/ رویترز

رئیسمجلس:

ناترازی، چالش و 
مانع جدی ما در 

حوزه گاز است
رئیس مجلس شــورای اســلامی 
گفت: ناترازی، چالش و مانع جدی 
ما در حوزه گاز اســت و متأســفانه هدررفت انرژی در کشور ما بسیار 

زیاد است.
محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی و پس از 
ارائه گزارش کمیســیون انرژی در مورد ناتــرازی تولید و مصرف گاز 
طبیعی در کشور اظهار داشت: در جلسه امروز وزیر نفت و نمایندگان 
نکاتــی را مطرح کردند که جان کلام یک حــرف بود مبنی بر اینکه 
ناترازی چالــش و مانع جدی ما در حوزه گاز اســت. البته ما ناترازی 
 را در بانک هــا، بودجه و نقدینگــی هم داریم اما الان بــه آنها کاری

 ندارم.
وی متذکر شد: سوابق نشــان می دهد بارها این موضوعات از تریبون 
مجلس مطرح شــده است و توقع مردم از مجلس و دولت آن است که 

این مشکل حل و فصل شود.
قالیبــاف بیان کرد: ۹۰ دقیقــه در مجلس وقت گذاشــتیم و درباره 
موضوعاتی صحبت کردیم و همه حرف های انجام نشــده گذشــته را 
مجدداً تکرار کردیم. آیا بناست ۸۰ میلیارد دلار به نفت دهیم که برود 
مشــکل ناترازی را حل کند؛؟ این درحالی اســت که ۸۰ میلیارد دلار 
هــدر رفت انرژی اتفاق می افتد و ضایع می شــود و ما نباید اجازه این 

موضوع را دهیم.

واکنش کنعانی به 
اظهارات نژادپرستانه 

مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا

ســخنگوی وزارت امور خارجه 
جوزپ  اظهــارات  بــه  ایــران 
بورل مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا مبنی بر این 
 که اروپا باغ اســت، بقیه جهان جنگل اســت! واکنش نشان

 داد.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران در صفحه 

توییتر خود نوشت:
 » اســتعاره باغ/جنگل برآمده از ذهنیت بــه غایت غیرقابل 
قبول اســتعماری اســت که به غرب حق تجاوز و اشغال می 

دهد.
آن دوران به سر آمده است. جهان چندقطبی پشت در است.

اتحادیه اروپا یا باید واقعیات را بپذیرد یا همچنان در مســیر 
افول و محو شدن پیش خواهد رفت.«

بر اســاس این گزارش جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا طی ســخنرانی خود در بلژیک گفت: »اروپا یک 
باغ اســت، اما اکثر سایر جهان یک جنگل؛ و جنگل می تواند 

به باغ حمله کند.«
پس از اظهارات بورل، منتقدان گفتند که سخنرانی او بیانگر 
"نژادپرســتی"  و همچنین بازتاب دیدگاه های منسوخ اروپای 

برتر است.

نایبرئیسفراکسیونانقلاب
اسلامی:

وزیر کار باید به درد 
مردم آگاه باشد

انقلاب  فراکســیون  رئیــس  نایب 
اســلامی گفت: نکته مهمی که در 
بررســی صلاحیت وزیر پیشنهادی 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی مــورد توجه قاطبه مجلس قــرار دارد، 
همخوانی و انطباق برنامه های وزیر پیشــنهادی با اســناد بالادستی 
است.محســن پیرهادی درباره ویژگی هایی که وزیر پیشنهادی کار، 
تعاون و رفاه اجتماعی باید دارا باشــد، بیــان کرد: وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی یکی از بزرگترین و اثرگذارترین وزارتخانه هایی اســت 
که مدیریت درست، با برنامه و هدفمند آن در تغییر بهبود حال مردم 
و تزریــق امید به جامعه و ارتقای اعتمــاد عمومی اثرگذار خواهد بود، 
همانطور که از نام این وزارت خانه پیداست بهبود شاخص های زندگی 
و حمایت از رفاه شهروندان ذیل سه حوزه تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 

اهداف آن محسوب می شود. 
پیرهادی  گفت: ۱۱ سال پیش که این وزارت خانه تاسیس شد، تحت 
پوشــش بیمه ای قرار دادن همه مردم ایران آن هم ظرف دوسال جزء 
ماموریت هایش اعلام شــد، ماموریتی امید بخش و مهم که متاسفانه 
هنــوز در اجرای آن پس از یــک دهه موفق نبوده ایــم. ویژگی های 
اقتصــادی، اجتماعی و بعضا امدادی و خدماتــی وزارت کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی ایجاب می کند که مدیری پاکدست، فساد ستیز، قاطع، 
 مســلط به امور اجرایــی و آگاه به درد جامعه و مردم ســکان دار این

 مجموعه شود.

بهروایتتصویر

تحلیل

چهرهها

بینالملل

کرملین: اطلاعاتی درخصوص خرید پهپاد از ایران نداریم
سخنگوی کاخ ریاست جمهوری روسیه گفت که این نهاد اطلاعاتی درخصوص خرید پهپادهای ایرانی ندارد و این امر به 

وزارت دفاع مربوط می شود.
دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین در واکنش به گزارش های منتشر شده درخصوص استفاده روسیه از پهپادهای ایرانی 
در حمله به کی یف گفت: در عملیات مان در اوکراین از تجهیزات روسی استفاده می کنیم که نام کشور روسیه بر آن ها 

حک شده است.
وی گفت که ما اطلاعاتی درخصوص گزارش های منتشر شده درخصوص خرید پهپاد از ایران نداریم و این امور به وزارت 

دفاع مربوط می شود.
پیش از این یک مسئول عالی رتبه در پنتاگون در گفت وگو با شبکه الجزیره تاکید کرد که "نمی توانیم با اطمینان بگوییم 

که روسیه در حمله به کی یف از پهپادهای ایرانی استفاده کرده است".
پیشتر ودانت پاتل، معاون سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک  کنفرانس خبری در پاسخ به این سوال که ارزیابی 
آمریکا درباره نقش ایران در جنگ روسیه و اوکراین چیست؟ با بیان ادعاهایی علیه ایران گفت: ما از ماه ژوئیه هشدار داده 
بودیم که ایران برنامه دارد پهپادهایی برای استفاده در جنگ اوکراین به روسیه بفروشد. ما همچنین علنا افشا کردیم که 
روسیه از ایران پهپاد دریافت کرده و برنامه داشته که صدها نوع پهپاد ایرانی وارد کند و این که متصدیان روس  نحوه استفاده 
از این پهپادها را در ایران آموزش می بینند. شــواهد گسترده ای از به کارگیری آن ها]پهپادها[ توسط روسیه علیه اهداف 

نظامی و غیرنظامی در آن جا]اوکراین[ وجود داشته است.
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میناساداتحسینی/گروهاقتصادی
کلید دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در حالی پس از سکان 
داری ســعید محمــد به  نصرالله ابراهیمی واگذار شــده که مجیــد صیادنورد، 
کارشناس مناطق آزاد معتقد است در شرایط پیچیده  کنونی مناطق آزاد، ردای 
سرپرستی این دبیرخانه بر تن نصرالله ابراهیمی دستورالعملی خاص را بر  عهده 
او می گذارد . این کارشــناس مناطق آزاد در همین رابطه گفت: نخستین اولویت 
حائز اهمیت برای  نصرالله ابراهیمی در راســتای عمل به مســئولیت ســنگین 
دبیری مناطــق آزاد تجاری- صنعتی و ویژه  اقتصادی، بازتعریف مناســبات با 
مجلس اســت؛ بنابراین سئوال اصلی این است که ایشان چه کار هایی  می تواند 
بکند؟صیادنورد نخســتین موضوع مهــم در اداره مناطــق آزاد را »بازتعریف 
مناســبات با مجلس«  عنوان کرد و گفت: افزایش گفتگو و مراوده سرپرســت 

جدید مناطق آزاد با نمایندگان مجلس نخستین و  مهم ترین کاری است که در 
این برهه ضروری می نماید . این کارشــناس مناطق آزاد با اشاره به اهمیت این 
 موضوع خاطرنشان کرد: به هر میزان مجلس و مناطق آزاد مذاکرات و تعاملات 
رودرروی بیشــتری را  در دســتور کار قرار دهند، نمایندگان آگاهی بیشــتری 
نسبت به فرصت ها و چالش های مناطق آزاد داشته و  از سمت دیگر دغدغه های 
نمایندگان مجلس در حوزه دبیرخانه و مناطق مطرح شود، قطع به یقین مدل 
 تعاملی نمایندگان در حوزه های کاری مرتبط با مناطق آزاد تغییر می کند. این 
مهم ترین پاشنه آشیل مناطق  آزاد ظرف ۳۰ سال اخیر است . به گفته صیادنورد، 
در تمام دوره های گذشته چه از سوی دبیرخانه و چه  سازمان های عامل مناطق 
آزاد، تعامل مثبت و منجر به تأمین منافع فعالین اقتصادی و ســرمایه گذاران 
 مناطــق آزاد با نماینــدگان مجلس محقق نبوده که به اینجا رســیده ایم و به 
همین دلیل سئوال اصلی این است  که: »چرا هر مجلسی تشکیل می شود، علیه 

قانون، موجودیت و کارکرد های مناطق آزاد قرار می گیرد؟«  وی گفت: بنابراین 
در بحث قانــون مناطق آزاد، مواردی چون عدم قابلیت اجرا، نبود اعتماد، قابل 
پیش  بینی نبودن نســبت به اجرای قانون دســت به دســت هم داده تا آقای 
سرپرست جدید به دلیل عدم اجرای  تعهدات در دوره های گذشته با مسئولیت 
ســنگین تری مواجه باشد. از طرفی مســاله دشوارتر این است که  سازمان های 
عامل مناطق آزاد و دبیرخانه این مناطق قادر به اعمال و پیگیری اجرای قانون 

و پیگیری  مشکلات مناطق آزاد نمی باشند . 

یک کارشــناس اقتصادی با تشریح ســازوکار و پیش بینی منابع افزایش حقوق  کارمندان دولت و  بازنشستگان کشوری 
و لشــگری بر لزوم پرداخت معوقات متناسب سازی به شکل اقساطی تاکید کرد و  گفت: همه سازمان ها و دستگاه های 
دولتی و شــبه دولتی مکلف به اجرای متناسب سازی حقوق ها هستند . حمید نجف ، با اشاره به تصویب کلیات افزایش 
حقوق کارکنان دولت و بازنشســتگان کشوری و لشگری  در مجلس، اظهار کرد: آنچه مسلم است افزایش مجدد حقوق 
کارمندان و بازنشستگان دولت باید از ابتدای  سال اتفاق می افتاد و این پیش بینی در بودجه سال گذشته دیده می شد. 
با توجه به اینکه دولت برنامه حذف  ارز ۴۲۰۰ تومانی را در دســتور کار داشــت معتقدم که موضوع افزایش حقوق ها و 
منابع آن حتما در  بودجه ۱۴۰۱ و ســال گذشته در جریان بررســی و تصویب بودجه لحاظ می شد و دولت بخشی از 
 مابه التفــاوت حذف ارز ۴۲۰۰ تومان را به این قضیه اختصاص مــی داد . وی ادامه داد: ناترازی و عدم  توازن در حقوق و 
دســتمزدها نگرانی هایی را هم در جامعه بازنشستگان تامین اجتماعی و هم کارمندان  دولت و بازنشستگان کشوری و 
لشــگری به دنبال داشت و گرفتاری هایی را برای دولت در شش ماهه  نخست سال ایجاد کرد که امیدواریم با همراهی 
مجلس و دولت در بودجه ۱۴۰۲ این مساله دیگر تکرار  نشود .شاید اگر حقوق همه حقوق از روز اول ۱۰ درصد افزایش 

داده می شد ، برخی نگرانی ها و  نارضایتی ها در نیمه نخست سال به وجود نمی آمد . 

رئیس اتاق بازرگانی تهران ضمن تاکید بر لروم تک نرخی شدن ارز گفت: دست اندازی دولت ها به  بانک ها که امسال هم بسیار 
صورت گرفته، یکی از دلایل ایجاد تورم است .مسعود خوانساری در جلسه  هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار کرد: 
طبق گزارش اخیر صندوق بین المللی پول مهمترین  چالش اقتصاد جهان تورم بالا در این ایام اســت.رئیس اتاق بازرگانی 
تهران افزود: علت این تورم  پشتیبانی های انجام شده به علت بحران سلامت ناشی از شیوع کرونا و همچنین تهاجم روسیه 
به اوکراین  مطرح شــده است.خوانســاری ادامه داد: پیش بینی می شود با تشدید شوک های مربوط به افزایش قیمت مواد 
 غذایی و انرژی کماکان این تورم ادامه داشــته باشد.وی افزود: در آمریکا با وجود افزایش چند باره نرخ  بهره جهت مقابله با 
افزایش قیمت ها اگرچه در دو ســه ماه گذشــته کاهش جزئی در تورم ایجاد شد اما مجدد  در سپتامبر نسبت به ماه قبل ۴ 
دهم درصد و نسبت به سال گذشته ۸.۲ درصد افزایش داشته  است.خوانساری اضافه کرد: تورم مصرف کننده در این کشور 
به بالاترین رقم خود در ۴۰ سال گذشته  رسیده و تورم مواد غذایی رکورد ۴۴ ساله گذشته را شکسته است و انتظار می رود 
که مجدد با افزایش  نرخ بهره به ۷۵ صدم درصد، تورم ادامه داشــته باشد و سازمان ملل هشدار داده که اگر این افزایش ها 
 صورت بگیرد احتمالًا رکود جهانی در پیش خواهد بود.صندوق بین المللی پول برای ایران رشد  اقتصادی ۳ درصد را برای 

سال جاری پیش بینی کرده است. 

کارکنان بانک ها بهره بیشتری از وام بانکی می برند
یک کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه دریافت وام بانکی با توجه به درصد نرخ 
بهره نســبت به تورم،  ســوددهنده است، گفت: معمولًا تســهیلات بانکی برای 
کارکنان بانک ها با نرخ قرض الحسنه حساب  می شود . محمدرضا شهنام پور  اظهار 
کرد: واضح است که پرداخت تســهیلات بانکی اعم از وام های مسکن  تا ازدواج 
برای کارکنان بانکی با شرایط بهتر و بازپرداخت متعادل تری انجام می گیرد . وی 
در پاسخ به  این پرسش که آیا کارمندان یک بانک برای دریافت وام ضمانت هایی 
همچون ســایر مردم باید ارائه دهند،  گفت: موقعیت شــغلی این افراد، ضمانت 
لازم را بــرای دریافت وام ایجاد می کند، بنابراین در حالت معمول  نیاز به ضامن 
ندارند . این کارشناس اقتصادی درخصوص تفاوت تسهیلات ارائه شده به یک فرد 
عادی با  یــک کارمند بانک، اظهار کرد: با وجود آنکه موانع زیادی برای دریافت 
یک وام از سوی عوام جامعه  وجود دارد و پس از دریافت وام نیز افراد عادی باید 
سود بالاتری بازپرداخت کنند، بازهم به نظر  می رسد با توجه به نسبت نرخ تورم 
به ســود بازپرداخت وام بانکی، دریافت تسهیلات با منفعت همراه  باشد به شرط 
آنکه با وام دریافتی اقدامی درســت انجام گیرد . شــهنام پور اضافه کرد: وام های 
فراوانی که با  شــرایط آســان در دولت های قبلی پرداخت می شد، اغلب به جای 

آنکه در تولید صرف شود به بیراهه رفت . 

ا قتصادی

وجودپیچیدگیدراجرایطرحادغامکارتهاوحسابهایبانکی

تضعیف در خدمات
طــرح تجمیع کارت هــای بانکی درحالی ازســوی نمایندگان 
مجلس مطرح شــده اســت که به گفته کارشناســان  این اقدام 
هرچند امورات را تسهیل و مانع از پولشویی می شود اما اجرای 
آن نیازمند بررســی دقیق و  کارشناسی است . علاوه بر پیشرفت 
خدمات بانکی با ظهور اســتارت آپ ها، اپلیکیشن و شبکه های 
 گسترده خدمات رســان، اکنون با خرید کالا همچنین دریافت 
خدمــات متنوع تحولی خاصی در زندگی بشــری  ایجاد شــده 
اســت. طوری که دیگر خبری از پول نقد آنچنانی نیســت زیرا 
کارکردهــای پولی مالی از طریق  کارتهــای بانکی که متصل به 
حساب شخص است انجام می شود. طبق برآوردهای موجود هم 
اکنون هر  شــخص بین ۳ تا ۱۰ کارت بانکی دارد که هر کدام از 
آنها مختص به یک بانک یا موسسه مالی است.  کارتهای رنگارنگی 
که به دلیل دریافت خدمات بانکی متنوع مورد استفاده قرار می 
گیرد و چه بسا خیلی  از آنها نیز بلااستفاده هستند . این در حالی 
اســت که در مقررات ابلاغی بانک مرکــزی در خصوص کارت 
 های اعتباری به این نکته اشــاره شده است که چنانچه ۶ ماه از 
یک کارت استفاده نشــود بانک عامل  موظف است تا آن کارت 
را مســدود کند و دارنده کارت باید با مراجعه به بانک نســبت 
به فعالســازی مجدد  آن اقدام کند زیرا صدها هزار کارت بانکی 
در دســت مردم اســت اما خیلی از آنها فقط از یک، دو و یا در 
 نهایت از ۳ کارت استفاده می کنند. البته کارتهای بانکی دارای 
تاریخ انقضاء هســتند و آن دسته از افرادی  که از سیستم بانکی 
کارت دریافت کرده اند ولی اســتفاده چندانی از آن نمی کنند 
پس از سر رســید تاریخ  مصرف، دیگر کاربردی ندارند و دارنده 
کارت برای فعالسازی آن باید به شعبه بانک صادر کننده کارت 
 مراجعه کند. در چنین شرایطی است که اکنون بخش عمده ای 
از مردم دارای کارتهای متعددی هستند که  به دلیل عدم کارکرد 
تاریخ مصرف آن گذشــته و برای فعال سازی خیلی ها به شعبه 
بانک مراجعه نمی  کنند . در چنین شــرایطی مجلس قصد دارد 
تا با تجمیع کارتهای بانکــی و تبدیل آن در یک کارت، نه تنها 
 جلو رانت، پولشــویی و هزینه های اضافی را بگیرد بلکه دریافت 
خدمات در این بخش را تســهیل کند.  جعفر قادری، کارشناس 
اقتصادی و عضو کمیسیون برنامه بودجه مجلس شورای اسلامی 
در این باره طی  گفت؛ تجمیع کارتهای بانکی کارآســانی نیست 
امــا با توجه به اینکه جیب مردم پر از کارت های بانکی  اســت 
که البته بخشــی ازآنها فعال نیستند و یا مورد استفاده قرار نمی 
گیرند، بنابراین باید فکری اصولی و  اساســی برای آن شود .وی 
بــا بیان اینکه طرح ادغام حســاب ها و کارت های بانکی افراد از 
ســوی مجلس  مطرح شده است و هنوز جزئیات آن بازگو نشده 
اســت افزود: اقدام به این کار نیازمند کار کارشناســی  دقیق و 
حفظ جوانب لازم اســت چرا که با توسعه بانکداری الکترونیک 
و خدمات متنوعی که مردم از این  مســیر می گیرند طوری باید 
باشــد که هم برای مردم و هم سیســتم بانکی مشــکلی ایجاد 
نکند. اظهارات  عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس درباره 
ادغام حســابهای بانکی و تجمیع کارتها در حالی مطرح  اســت 
که طبق گزارشــهای موجود و اظهار نظر کارشناسان هم اکنون 
۵۰۰ میلیون کارت بانکی در کشــور  موجود اســت که میانگین 
آن هر ایرانی دارای ۷ کارت بانکی است بنابراین چنین تعدادی 
از حســاب یا  کارت بانکی برای کشور به نوعی خطرناک است و 
ایجاد مشــکل در مسائل اقتصادی کشور می کند . حسن  صادقی، 
کارشــناس بانکی درباره محاسن و معایب طرح ادغام حساب و 
کارتهای بانکی افراد که از سوی  مجلس مطرح شده است، گفت: 
این طرح چنانچه می خواهد عملیاتی شود باید موضوع بازاریابی 
بانک  ها و حفظ مشتریان آنها در نظر گرفته شود زیرا مشتریان 
به دلیل خدمات متنوع بانکها معمولا ۲ یا ســه  بانک را انتخاب 
می کنند که حســاب آنها در این بانک ها باشــد حال چنانچه 
حسابها و کارتهای بانکی  ادغام شــود این بحث احتمالا مسئله 
ســاز می شود چرا که هر بانکی خدمات ویژه خود را دارد. نمونه 
آنها  بانک هایی چون کشــاورزی، صنعت ومعدن، مســکن و ... 
هستند که بانک های تخصصی به شمار می  روند . این کارشناس 
پولــی مالی در ادامه به اقدام مطلــوب بانک مرکزی در تفکیک 
حســابهای تجاری از  شخصی اشاره کرد و افزود: این طرح طرح 
خوبی اســت و به نفع اقتصاد کشور نیز می باشد حال از  آنجایی 
که زیرساخت های آن مهیاســت، بنابراین می تواند به درستی 

شکل عملیاتی به خود گیرد.  

همه دستگاه ها مکلف به اجرای متناسب سازی حقوق ها هستندارز باید تک نرخی شود

باکیفیت منجر به رشــد  ماشــین آلات برای تولید 
قیمت کالاها می شــود. چراکه به دلیل نبود امکانات 
می کند . افزایش  پیــدا  کاهش  تولیــد  و  تجهیزات، 
هزینه تولید به واســطه گرانی مواد اولیه و هم چنین 
فرسودگی  ماشین آلات و عقب افتادگی از فناوری های 
جدید در حال حاضر موجب شــده تــا کارخانه های 
بهره مند  تولید  بــرای  از تمام  ظرفیت خود  تولیدی 
نباشــند و لذا بنا بر گفته کارشناسان این موضوع به 
کمبود کالا منجر شــده  و قیمت ها را به مرور افزایش 
خواهد داد و درنهایت از توان رقابت با سایر کالاهای 

صادراتی خواهد  کاست .

 ابراهیم حســینی فعال اقتصــادی و تولیدکننده قطعات 
آلومینیومی در این رابطه به بازار گفت:  بنگاه های کوچک 
و متوســط بیش از ۸۹ درصد بنگاه های اقتصادی کشور 
را تشــکیل می دهند اما  بااین وجــود از کمترین حمایت 
برخوردار بــوده و ظاهراً دولت به حمایــت از بنگاه های 
بزرگ رغبت  بیشتری نشــان می دهد . وی با اشاره به این 
موضــوع که رهبر معظــم انقلاب چندین ســال متوالی 
توجه بــه  تولید و رفع مشــکلات تولیدکننده را به عنوان 
شعار ســال در محور کار دولتمردان قرار می دهند افزود: 
 بااین حــال هنوزاین حمایت در خصــوص تولیدکننده در 
دستور کار قرار نگرفته اســت . وی ابراز کرد: برای  تأمین 
ماشــین آلات نخســتین موضوعی که باید بــه آن توجه 
شود تأمین ســرمایه گردش و تسهیلات بانکی  است . این 
تولیدکننــده ابراز کرد: در حال حاضــر بانک ها به دنبال 

پرداخت وام های کوتاه مدت، گران قیمت و  ســهل الوصول 
هســتند و به همین دلیــل تولید در زمــره فعالیت های 
اقتصادی محســوب می شــود که معمــولًا  بانک ها با آن 
مشکل دارند . حســینی بــه ما گفت: عــدم رغبت بانک ها 
بــه ارائه تســهیلات بــه تولیدکنندگان حجــم  تولیدات 
کشــور را کاهش داده اســت و به رغم جلســات مختلف 
و متعددی که با حضور اســتاندار برگزارشــده  اســت اما 
بانک هــا بازهم زیر بار اعطای تســهیلات ســنگین برای 
تولیدکننــده نمی روند . یک فعال حــوزه معدن  نیز اظهار 
کرد: بــرای فعالیت در بخش صادرات نیاز اســت، میزان 
تولید افزایش یابد و با توجه به شــرایط  اقتصادی جامعه 
من به عنوان تولیدکننده نمی توانم میزان تولید را افزایش 

دهم چراکه برای تولید بیشــتر،  نیاز اســت، دستگاه های 
بیشــتری خریداری شود اما ســرمایه لازم را در اختیار 
ندارم . مدیرعامل شرکت   »کانسار فرآور پیشرو خاورمیانه« 
با اشاره به اینکه فرسودگی و کمبود ماشین آلات سنگین 
راه را برای  توســعه و تولید ناهموار ســاخته است اظهار 
کــرد: قیمت یک عدد بیل مکانیکی در داخل کشــور به 
۱۷  میلیارد تومان رسیده است و لذا امکان خرید چندین 
دســتگاه برای افزایش تولید عملًا امکان پذیر نیست . سید 
 علی رضوی عمرانی خرید دستگاه و ماشین آلات سنگین 
را مشکلی جدی در این حوزه دانسته و  می افزاید: یکی از 
دستگاه های مربوط به این حوزه بیل مکانیکی است که با 
توجه به تحریم ها قیمت  دستگاه ها در داخل ایران حدود 

17 میلیارد تومان اســت از طرفــی قانونی در این رابطه 
وجود دارد که  مدت زمان اســتاندارد برای استفاده از هر 
بیل مکانیکی ده سال اســت اما به طور ناگهانی در بهمن 
1۴00  این قانون به پنج ســال تغییر پیدا کرد . وی ادامه 
می دهد: دولت تبصــره ای برای بیل هــای مکانیکی های 
 واردشده تحت این عنوان اعلام کرده که سال ساخت این 
بیل مکانیکی ها باید پس از ســال 201۵ میلادی  باشد و 
دستگاه های قبل از سال 201۵ ترخیص دائم نمی شوند . 

ضرورت حمایت از صنعتگران
مهدی اویســی کارشــناس اقتصادی و مدرس دانشــگاه 
اظهــار می کند: بر هیچ شــخصی پوشــیده نیســت که 
 فرســودگی ماشــین آلات بهره وری تولیــد و کارخانه ها 
را کاهــش داده و این موضوع تبعــات جبران ناپذیری را 
 برای اقتصاد کشــور به همراه خواهد داشت . وی با اشاره 
بــه اینکه در طول ســال های گذشــته بخــش تولید با 
 گرفتاری های زیادی روبرو بــــود، اضافه کرد: وارد نشدن 
قطعات و ماشین آلات صنعتی به کشور نه تنها  موجب شد 
از نوســازی عقب بیفتیم بلکه انتقال فنّــاوری نیز انجام 
نشد . وی عنوان کرد: فرســودگی  ماشین آلات خط تولید 
عــلاوه بر چالش بازار فروش و بیــکاری کارگران، ناتوانی 
در رقابــت با بازارهای  جهانــی را در پی دارد و بهره وری 
در تولیــد کالا را به شــدت کاهــش و در افزایش مصرف 
انرژی و برق  بســیار تأثیرگــذار اســت . وی بابیان اینکه 
ورود تجهیزات،ماشــین آلات و فنّاوری به روز و مطابق با 
 اســتاندارهای دنیا می تواند تولید را از حالت رخــــوت و 
رکود خارج کند ادامه می دهد: تعرفه ماشــین آلات  بسیار 
گران اســت و ازآنجاکه این نــوع کالاها به عنوان کالای 
سرمایه ای محســــوب می شود، قیمت  تمام شده کالاها و 
محصولات را افزایش و همین موضوع بر مشــکلات تولید 
اضافه می کند . اویســی تأکید  می کند: در این راســتا لازم 
اســت تعرفه واردات برای رفع مشکلات بخش تولید نیز 
کاهش یابد.این  کارشــناس اقتصــادی اذعان می کند: در 
حال حاضر ما شــاهد هســتیم تجهیزات فرسوده و عدم 
دسترســی تولید  به ماشــین آلات به روز، کیفیت کالاها و 
خدمــات را کاهش داده و تولید مشــتریان خود را حتی 

مشتریان  داخلی را ازدست داده است . 

نماینده مردم خدابنده در مجلس گفت: اگر به 
درستی به فعالیت شــرکت های فروش »وی. 
پی. ان« ها  پرداخته نشــود و قوانین مساعدی 
در این بخش نداشته باشــیم، به واقع بستر را 
برای یکســری کارهای  غیرقانونی فراهم کرده 
ایم . ســید البرز حسینی با اشــاره به نظارت بر 
شــرکت های داخلی فــروش »وی پی  ان« در 

پی قطعــی اینترنت بیان کرد: ما باید بســتر 
لازم را بــرای انتقال صحیح اطلاعات در فضای 
 اینترنت فراهم کنیم تا مردم بتوانند به فراخور 
نیاز خود از این فضا اســتفاده کنند و توجه به 
این مسئله از  جمله وظایف دولت است که باید 
به آن پرداخته شود . این نماینده مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه  اوضاع در برخی از مسائل 

آشــفته اســت و ما قانونی هم درباره نظارت 
بــر این حوزه نداریم، تاکیــد کرد:  این موضوع 
هم شــامل فروش »وی. پــی. ان« و هم کلیه 
ســطوح این حوزه می شــود . وی با بیان اینکه 
 بستر اقتصادی فضای مجازی در شرایط فعلی 
بر سایر بســتر های دیگر آن می چربد، تاکید 
کرد: در حال  حاضر بســتر بسیاری از مشاغل 

و به ویژه مشــاغل خانوارها در فضای مجازی 
جلــوه گری مــی کند و با  افقی کــه پیش رو 
قرار دارد در آینده بســتر بسیاری ازمشاغل ما 
فقط در فضای مجازی دیده خواهد شــد و  این 
مشاغل دیگر فیزیکی نخواهند بود . این نماینده 
مجلس تاکید کرد: در زمینه فروش »وی. پی. 
ان« ها  وابسته به شرایط فعلی اگر خوب به آن 

پرداخته نشود و قوانین مساعدی در این بخش 
نداشته باشــیم، به  واقع بستر را برای یکسری 
کرده ایم . نماینده  فراهــم  غیرقانونی  کارهــای 
مردم خدابنــده در مجلس تاکیــد کرد:  نمی 
توانیم اینطور بگوییم که در بخش فروش »وی. 
پی. ان« هم مافیایی حاضر است اما می توانیم 
ایــن  را بگوییم کــه اگر در بخشــی، قوانین و 
کنترل لازم را نداشته باشیم و آن بخش به هر 
نحوی درآمد زایی  داشــته باشد - بدون اینکه 
در این بستر بدهی خودش را بپردازد - طبیعی 

است که در این بخش مافیایی  حاضر است . 

ماشینآلاتفرسودههزینهتولیدراافزایشدادهاست

صنایع کوچک در حسرت نوسازی

دیگر توان صادرات ماکارانی را نداریم
عضو هیات مدیره خانه صنعت، معــدن و تجارت درباره وضعیت درآمدزایی 
شــرکت های غذایی در  کشور، گفت: در شرایط کنونی به دلیل اینکه قیمت 
برخــی نهاده ها در بازارهای جهانی افزایــش یافته قیمت  محصولات تولیدی 
شــرکت ها هم بالا رفته است به همین دلیل نسبت به سال های گذشته این 
شــرکت ها  رشد درآمد داشته اند، اما این الزاما به معنای این نیست که سود 
شرکت ها بالا رفته است، زیرا قیمت  تمام شده تولید بالا آمده و عملا حاشیه 

سود این شرکت ها کمتر هم شده است 
. آرمان خالقی با اشــاره به اثر  نوســانات قیمت گذاری بــر وضعیت تولید و 
ســودآوری شرکت های غذایی، افزود: برای نمونه تولیدکننده  های ماکارونی 
در ایران با چالش جدی مواجه شــده اند، زیرا قیمت جهانی گندم در نتیجه 
جنگ روسیه و  اکراین بالا رفت و ایران در همان زمان قیمت خرید تضمینی 
گندم را بــالا تعیین کرد و همین موضوع  حاشــیه ســود تولیدکننده های 
ماکارونــی را هم کاهش داد . او با تاکید بر اینکــه افزایش قیمت ماکارونی به 
 نســبت قیمت گندم برای تولیدکننده ها صرفه اقتصادی ایجاد نکرده است، 
اظهار کرد: در ماه های اخیر  قیمت جهانی گندم کمی افت داشــته است اما 

همچنان در ایران قیمت گندم بالاست. 

نگاهروز

اخبارکوتاه

گزارش

 افغانستان، بزرگترین سرمایه گذار خارجی در ایران
در شش ماهه نخست امسال حجم سرمایه گذاری خارجی مصوب در بخش صنعت، معدن و تجارت نسبت  به مدت مشابه سال قبل 

۸۲.۷ درصد کاهش داشته، کشور افغانستان بیشترین حجم سرمایه گذاری را در  کشور انجام داده  و فارس نیز بیشترین سرمایه را جذب 
کرده است .    جدیدترین آمار منتشر شده از سوی  وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که در شش ماهه امسال، ۷۳ 

مورد سرمایه گذاری  خارجی به ارزش ۳۸۲ میلیون و ۴۰۰ هزار دلار در بخش صنعت، معدن و تجارت تصویب شده است. 

نمایندهاستانزنجاندرمجلسمطرحکرد:

فعالیت مافیایی شرکت های فروش »وی. پی. ان« در غیاب قوانین شفاف

کارشناسمناطقآزاداظهارکرد:

آوار ربع قرن سیاست اشتباه بر سر مناطق آزاد
خبرویژه
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سرپرست امور آســیب دیدگان اجتماعی و سرپرست مرکز فوریت های اجتماعی ۱۲۳ 
در پاسخ به این  ســوال که دستگاه های مختلف مانند شــهرداری تهران قرارگاه های 
مختلفــی برای ســاماندهی و جذب  کــودکان کار و خیابان راه انــدازی کرده اند، این 
قرارگاه ها با هم همپوشــانی دارند؟ گفت: بنابر آن چیزی  که در برنامه ششــم توسعه 
به ســازمان بهزیستی تکلیف شــده و آن چیزی که در پیش نویس برنامه هفتم  ذکر 
شــده، سازمان بهزیستی مکلف به ســاماندهی کودکان کار و خیابان با همکاری سایر 
دســتگاه ها اســت  و حدود ۱۳ دستگاه در موضوع ســاماندهی کودکان کار و خیابان 
همکار بهزیستی هســتند.اما متاسفانه  در حال حاضر شاهد هستیم که بخشی از این 
اعتبارات که در زمینه ســاماندهی کودکان کار و خیابان  هزینه می شود به سمت سایر 
دستگاه ها سوق داده می شود.پیشنهاد ما به عنوان سازمان بهزیستی این  است که همه 
اعتبارات در یک سازمان متمرکز شود،چرا که با این کار هم سازمان پاسخگو مشخص 
 می شود و همچنین همسویی بین دستگاه ها ایجاد می شود و می توانیم نتیجه بهتری را 
در ساماندهی  کودکان کار و خیابان داشته باشیم.محمدرضا حیدری ها درباره برخورد 
باندهای کار کودک گفت: ما به  این شکل باند نداریم که کودکان را ساماندهی کرده و 
از آنها سوءاستفاده کنند اگر هم باندی باشد  قانون گذار مسئولیت برخورد با آن را آن 

را برعهده پلیس و وزارت اطلاعات گذاشته است. 

قانون حمایت از افراد دارای معلولیت 
مصوب سال ۱۳۹۷، ۳۴ ماده در قالب 
۱۰ فصل دارد که در  آن بر مناســب 
 ســازی، دســترس  پذیری و تردد و 
تحرک ، خدمات بهداشــتی، درمانی 
و توانبخشــی،  خدمات بهداشــتی، 
درمانی و توانبخشــی، حمایت  های 
اداری و اســتخدامی و برنامه  ریزی، 
نظارت و  منابع مالی و... تأکید شــده 
است اما بررســی هر کدام از از این 
بندها نشان می دهد که طی سال های 
متولی آن چنان  نهادهای  که   گذشته 
انجام  به درستی  آنها  باید اجرای  که 
نشده اســت و نظارت درستی هم  بر 

اجرای آنها نبوده است. 

مجلــس شــورای اســلامی موظف اســت، 
فراکسیون افراد دارای معلولیت را  در مجلس 
تشــکیل دهد اما گویا تشکیل این فراکسیون 
همچنان بــرای افــراد دارای معلولیت مبهم 
اســت،  آنچنــان کــه محمد علی محســنی 
بندپی، عضو کمیســیون بهداشــت و درمان 
مجلس شــورای اســلامی  فراکســیون گفته 
است، فراکســیون حمایت از معلولان با یک 
ســال تأخیر تشکیل شده اســت، رئیس این 
 فراکســیون نیز آقای فرشادان نماینده مردم 
کردســتان در مجلس شورای اسلامی است و 

اقدامات مربوطه  را پیگیری می کند. 

سرنوشت نامعلوم تشکیل  فراکسیون   
حمایت از معلولان

رئیس فراکسیون ســلامت سالمندی مجلس 
شــورای اســلامی نیز در خصــوص آخرین 
جزئیات فراکسیون  حمایت از معلولان، اظهار 
کــرد: تا جایی که بنده اطــلاع دارم چندین 
جلسه از ســوی این فراکسیون  تشکیل شده 
اســت، اما به واســطه این  که مشــکلی در 
فراکسیون معلولان وجود داشت،کمیته ای به 
نام  بهزیســتی و توانبخشی را ذیل کمیسیون 
بهداشــت و درمان مجلس تشــکیل دادیم و 
اقداماتی داشته  تا  فراکسیون  نماندیم  منتظر 

باشد. 

فراکسیونی که رسماً تعطیل است!   

اما کامران عــاروان، مدیر جامعــه معلولین 
ایران در اظهــار نظری با تأکیــد بر آنکه ما 
تنها نامی از  فراکســیون افراد دارای معلولان 
شنیده ایم، خاطر نشــان کرد: رسماً فعالیتی 
از این فراکســیون ندیده ایم و  جلسه ای نیز 
تشــکیل نشــده اســت، انتظار ما از مجلس 
شورای اسلامی آن بود که به جامعه معلولان 

 توجه بیشتری کند. 

قیمت های سر سام آور لوازم   
توانبخشی معلولان

مدیــر جامعه معلولین ایــران درباره افزایش 
سرسام آور قیمت لوازم مورد نیاز افراد دارای 
معلولیت،  اظهار کــرد: قیمت این  تجهیزات 
به طور روزانه در حال تغییر اســت از این رو 
نمی توان به طور  ثابــت قیمتها را ارائه داد و 
گفت قیمت یک ولیچــر یا یک بریس چقدر 

است؟

  تعیر چندباره ولیچرها برای استفاده   
دوباره  

مدیر جامعه معلولین ایران در پاســخ به این 
پرســش که یک ولیچر چقــدر می تواند عمر 

مفید داشته باشــد،  خاطر نشان کرد: شرایط 
هر فرد دارای معلولیتی متفاوت اســت اما بر 
اســاس اســتانداردهای جهانی  می توان عمر 
مفیــد یک ویچر را ۲ تا ۳ ســال تخمین زد 
و زمان  اســتفاده بیشــتر از این ویلچرها به 
 اعضای بدن معلول آســیب وارد می کند؛ این 
در حالی است که می بینیم برخی از معلولان 
ما از  ولیچرهای خود به طول ســالیان بسیار 
و حتی بالاتر از ۵ ســال اســتفاده می کنند و 

ولیچرهای خود را  تعمیر می کنند. 

استفاده خارج از معمول معلولان از   
ویلچر خطرناک است  

مدیــر جامعه معلولیــن ایران بــا خطرناک 
توصیــف کردن اســتفاده خــارج از معمول 
معلــولان از ویلچر،  ابراز کرد: چنین اقداماتی 
می توانــد منجر بــه صدمه های جســمی به 
معلــولان شــده و حتــی در برخــی اوقات 

 معلولیت آنها را چندبرابر می کند. 

افزایش نگران کننده لوازم توانخبشی   
معلولان

مدیر جامعه معلولین ایران با اشاره به افزایش 
قیمت برخی تجهیزات توانبخشی افراد دارای 

معلولیــت،  عنوان کرد: بنــده امروز از بریس 
استفاده می کنم، این ابزار تا همین چندسال 
گذشته می توانســتیم با   یک میلیون تومان 
خریــداری کنیم اما امروز قیمت آن به حدود 
۴ میلیون تومان رســیده اســت؛ قمت یک 
 عصای معمولی نیز در بازار ۴۵ برابر شــده و 
دیگر تجهیزات توانبخشــی نیــز تا ۵ برابر با 
افزایش  روبرو بوده و این نگران کننده است. 

مستمری دریافتی معلولان بسیار   
ناچیز است  

مدیر جامعه معلولین ایــران در عین حال با 
اینکه مستمری دریافتی معلولان بسیار  بیان 
ناچیز اســت،  تصریح کرد: در حالی که شاهد 
افزایش چندین برابری تجهیزات توانبخشــی 
هســتیم اما مســتمری یک  معلول نهایتاً به 

۴۲۰ هزار تومان می رسد.
 مدیر جامعــه معلولین ایران با بر شــمردن 
برخــی از  هزینه های روزانه یــک فرد دارای 
معلولیــت، آن هزینه هــا را نگــران کننــده 
توصیف کرد و گفت: یــک  معلول برای رفت 
و آمد، هزینه مناســب سازی محل زندگی و 
منزل، بهداشــتی و درمانــی و ... باید  هزینه 
های چندبرابــری پرداخت کند و این موجب 
می شــود که او در زندگی های روزمره خود 

توان  پاسخ به هزینه ها را نداشته باشد. 

جای خالی بیمه ها در سبد لوازم   
توانبخشی معلولان  

مدیــر جامعه معلولین ایران ، با اینکه تاکنون 
بیمه ها به موضوع  حمایت از هزینه های لوازم 
 توانبخشی ورود نکرده اند، اظهار کرد: بیمه ها 
هیچ حمایتی از هزینه های لوازم توانبخشــی 
نمی کنند،  تنها قدمی که توانسته اند بردارند 
در بحث خدمات توانبخشــی است. در بحث 
خدمات توانبخشــی اگر  این خدمات در زمان 
مقرر به معلولان ارائه نشود می تواند منجر به 
بســترگرا شدن او شود. مدیر  جامعه معلولین 
ایران با انتقاد از تفســیر به رأی  دستگاه های 
دولتــی از قانــون حمایــت از افــراد دارای 
 معلولیت، خاطر نشــان کرد: در ماده ۶ قانون 
حمایــت از افــراد دارای معلولیت به حمایت 
درمانی و  توانبخشی جسمی و روانی معلولان 
اشاره شده و سازمان ها هر کدام از این قانون 
تفسیر متناســب با  خود را داشته و باید این 
تفســیر به رأی ها به حداقل برســد تا بتوان 

شاهد دستیابی به نتایج مطلوبی  بود. 

وقتی گرانی لوازم توانبخشی معلولان   
را خانه نشین می کند! 

مدیر جامعه معلولین ایران با بیان اینکه برخی 
از معلولان دیگر خانه نشــین شده اند، اظهار 
کرد:  امروز اگر  یک برنامه مفرح یا آموزشــی 
برای افــراد دارای معلولیت برگــزار می کنیم 
دیگر آن ها در  برنامه ها حضور پیدا نمی کنند، 
هزینه های رفت و آمد معلولان بســیار افزایش 
یافتــه و نمی توانند با  مســتمری های روزمره 
زندگــی خــود را بگذرانند و اغلــب به همین 
خاطر خانه نشین شده اند. البته یک  بخشی از 
آن هم به خاطر برخوردهای نامناسب اجتماع 
با افراد دارای معلولیت اســت، معلول می بیند 
 که خیابــان ها یا و ادارات مناســب ســازی 
درست نشــده اند و یا فرهنگ سازی درستی 
در قبال آنهــا  صورت نگرفته و گاهــاً آنها در 
خیابان مورد تمســخر قرار می دهند، این خانه 
نشــینی در حالی است که  براساس پیمایش ها 
نشــان می دهد که افسردگی در میان معلولان 
بیشــتر از سایر گروه های جامعه است  چرا که 
نمی توانند بــه دلایل متعدد در جامعه حضور 
پیدا کنند. بر اساس این گزارش، زندگی روی 
 صندلــی چرخ دار و تــردد در خیابان هایی که 
مناسب سازی نشده اند، تلاش برای پیدا کردن 
شغل و امرار  معاش و هزینه های سنگین درمان 
همه به اندازه کافی برای معلولان مشــکلاتی 
بزرگ و گاهی حل  نشــدنی هستند؛ اما اکنون 
گرانی و نبود لوازم توانبخشــی معلولان عملا 
آنهــا را در انزوایی وصف  نشــدنی فرو می برد 
و آنها را از داشــتن یک زندگــی معمولی در 

اجتماع بیش از پیش محروم می کند. 

جامعه ما در مهارت های ارتباطی ضعیف است
ســمیهبهزادیپور،کارشناسحوزهآسیبهایاجتماعی

.............................................................................................................
در راستای مدارای اجتماعی و اهمیت بخشش در حوزه مهارت های 
مؤثــر و روابــط بین فردی، بایــد به  نکته ای کلیــدی تحت عنوان 
»بخشــش و گذشــت آگاهانه« اشــاره کرد که مقابــل این مفهوم 
»بخشــش و  گذشت کورکورانه و ناآگاهانه« قرار دارد.افراد از دوران 
خردســالی، کودکی و نوجوانی در حوزه هــای  مختلف مهارت های 
زندگی را آموزش نمی بینند، بــه همین علت برخی مفاهیم، اصول 
و ارزش های  ارتباطی و انســانی در جامعــه ما بدون هیچ اغماضی، 
ضعیف اســت.در حوزه بخشش آگاهانه، انســان ها  باید بیاموزند که 
بیشتر اوقات مسائل را تنها از ذهن خود نبینند و از ذهن دیگران نیز 
به موضوعات  نگاه کنند؛ همین نکته بســیار ساده اما کلیدی، باعث 
می شــود میزان زیادی از ســوءتفاهم ها از بین  برود.به علت ضعف 
مهارت های زندگی و مهارت های آموزشی، جامعه ما در مهارت های 
ارتباطی  ضعیف بوده و سطح انتظار از افراد در راستای تأیید کردن 
خواسته های خود است.در کشورهای رشد  یافته از دوره یک سالگی 
به بعد طی برنامه های مختلف، مدیریت و تســلط برخورد، شناخت 
و  مدیریت احساســات و هیجانات آموزش داده می شود و هنگامی 
کــه یک فرد به عنــوان نوجوان یا جوان  وارد اجتماع می شــود، به 
بلوغ هفت گانه رسیده اســت اما هنگامی که در جامعه ای آموزشی 
وجود ندارد،  افراد توان شــناخت و مدیریت احساســات و هیجانات 
خود را نیز ندارند. این یعنی پرخاشــگری، نزاع و  سایر مواردی که 
می تواند به آســیب های اجتماعی جبران ناپذیری نظیر قتل غیرعمد 
منجر شــود، در  چنین جامعه ای افزایش می یابد.هر انرژی مثبت 
و منفی باید از چندین بعد بررســی شــود، به همین  علت آموزش 
مهارت ها و وجود فضاهای شــهری مناسب جهت تفریح در راستای 
مدیریت بهتر  احساســات شــهروندان تأثیر دارد. نخستین تاکید بر 
لزوم آموزش و کســب مهارت است اما در شرایط  فعلی سهل کردن 
زندگی اقتصادی برای افراد اهمیــت دارد.از طرفی با توجه به آمار 
روزافزون و  مشــکلات گسترده و عمیق اقتصادی، مسئولان امر باید 
به این حوزه نگاه ویژه ای داشته باشند و فراتر  از شعار به این مسئله 

بپردازند تا بر آمار مجرمان و بزهکاران افزوده نشود. 

مدیر عامل سازمان بیمه سلامت ایران: 

هنوز حدود یک میلیون نفر در کشور بیمه ندارند

مدیر عامل ســازمان بیمه ســلامت ایران با بیان اینکه بدون تردید 
حمایت های مجلس و پایداری بیمه  ســلامت در اجرای طرح نسخه 
نویسی الکترونیکی بی تأثیر نبود ،افزود: تا زمانی که زیر ساخت های 
 الکترونیکی در کشــور مستقر نشود، نمی توان طرحی را به درستی و 
کامل اجرا کرد. محمد مهدی  ناصحی با تاکید بر اینکه نیازهای القایی 
در حوزه ســلامت باید کاهش پیدا کند تصریح کرد: هزینه ها  را باید 
در جهت صحیح پیش برد، خوشــبختانه نسخه نویسی الکترونیکی 
تاکنون در شــرایط قابل  قبولی اجرا شــده و مشکل جدی حتی در 
زمان ضعــف اینترنت هم وجود ندارد. وی با یــادآوری اجرای  بیمه 
۳ دهک اول جامعه اظهار داشــت: افراد فاقد بیمه در مناطق آسیب 
پذیر و حاشــیه شهرها را  شناسایی کرده و تاکنون بیش از ۸۰۰ هزار 
نفر حاشــیه نشین بیمه فعال شدند، با کمک مجلس ۶ هزار  میلیارد 
تومان برای این مسئله در نظر گرفته شده است. مدیر عامل سازمان 
بیمه ســلامت ایران گفت:  با مدیریت منابع می توان خدمات مناسبی 
به افراد نیازمند و اقشار آسیب پذیر ارائه داد. البته در حال  حاضر بین 

۵۰۰ هزار نفر تا یک میلیون نفر هیچ بیمه ای ندارند. 

جامعه

آموزش و آزمون آیین نامه رانندگی غیر حضوری می شود
معاون فنی و مهندســی و خدمات ترافیکی فراجا در مورد عملکرد و فعالیت های پلیس راهور فراجا  گفت: در راســتای هوشمندســازی خدمات پلیس راهنمایی و رانندگی، تمام 
فرآیند آموزش رانندگی و  برگزاری آزمون تئوری به صورت الکترونیک انجام خواهد شــد. ســرهنگ محمد علی زارع افزود:  در دوران کرونا آموزش های رانندگی به صورت غیر 
حضوری برگزار می شــد که در آینده نیز این  آزمون ها تکمیل و به اســتثنای آزمون عملی رانندگی، بقیه مراحل به صورت الکترونیکی انجام  خواهد شــد.همچنین  در گذشــته 
آموزش رانندگی اجباری نبود و گواهینامه ها به صورت دستی صادر  می شد، ولی اکنون مراحل صدور گواهینامه الکترونیکی است و افراد پرونده الکترونیکی دارند و  رفتار آنها در 
آن پرونده ثبت می شــود و گواهینامه ها به صورت هوشــمند صادر می شوند. معاون فنی و  مهندسی و خدمات ترافیکی فراجا افزود: در حوزه خدمات صدور گواهینامه در ۶ ماهه 
اول امســال ۷  میلیون و ۵۸۹ هزار و ۵۵ فقره خدمت توســط پلیس راهنمایی و رانندگی به مردم ارائه شده اســت.  وی خاطر نشان کرد: پلیس راهنمایی و رانندگی در راستای 
هوشمندســازی خدمات خود مراحل  شــماره گذاری و نقل و انتقال و تعویض پلاک را الکترونیک کرده و در حال حاضر در شــهرهای  تهران، اصفهان، فارس، مشــهد و کرج ۸۰ 

درصد امور غیرحضوری انجام می شــود و در تلاشیم این  خدمات به سراسر کشور گسترش یابد. 

یادداشت

معلولانبرایادامهزندگیامکاناتمیخواهند

خانه نشینی اجباری

میلیون

ت انگیز پیاده روی
   ۸ فایده شگف

ت بدن  ما بگذارد همچنین از خیلی بیماری ها 
پیاده روی فواید بسیار زیادی دارد و می تواند تاثیرات به سزایی روی زندگی اجتماعی و سلام

ت می کند.  
جلوگیری و حافظه را تقوی

منبع: نورنیوز

اینفوگرافیک

تکخبر

مستورهبرادراننصیری/گروهجامعه

ونجات  امداد  سازمان  عملیات  معاون 
جمعیت هلال احمــر، گفت:  با توجه 
به دســتور و پیگیری رئیس  جمعیت 
هلال احمر برای حمایت از معیشــت 
امدادگران و نجاتگران و برقراری بیمه 
این افراد، تفاهم  نامه ای با ســازمان 
تامین اجتماعــی منعقد و هماهنگی 
امدادگران  بیمــه  برقراری  برای  لازم 
انجام شــد.  مرتضی مرادی پور افزود: 
ســامانه اختصاصی تامیــن اجتماعی 
برای داوطلبان در حال طراحی است 
و  بیمه این افراد از مهرماه محاســبه 
و برقــرار خواهد شــد.مرادی پور در 
خصوص دیگر اقدامات انجام  شده در 
حوزه معیشت امدادگران نیز گفت:  در 
این خصوص با دستور رئیس جمعیت 
و پیگیری و  تلاش دبیرکل، خزانه دار و 
رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت، 
تصمیمات خوبی اتخاذ شــده و مبلغ 

 ایاب و ذهاب امدادگران و نجاتگران به 
میزان بی سابقه ای )۲.۵ برابر( افزایش 
پیدا کرد کــه این رقم  از همین ماه و 
متناســب با ابلاغیه جدیــد پرداخت 
سازمان  عملیات  شــد.معاون  خواهد 
امدادونجــات جمعیــت  هلال احمر با 
بیان اینکه ســقف حضور در شیفت ها 

در پایــگاه ها و مراکز عملیاتی ثابت و 
مستمر همان   ۱۰ روزی است که قبلا 
برقرار بوده اســت، افزود: مقرر است 
که بر اســاس درجــات داوطلبی این 
 سقف پلکانی رعایت شود. با توجه به 
دستور دکتر کولیوند، افرادی که بیش 
از هفت شــیفت در  پایگاه ها یا مراکز 

عملیاتی ثابت و مستمر حضور داشته 
باشند، تمام حق بیمه  آنان به صورت 
پاداش  به نیابت از داوطلب به حساب 
خواهد  پرداخــت  اجتماعی  تامیــن 
شد.وی افزود: بر همین اساس به ازای 
  ۶ شــیفت در ماه  ۷۵ درصد از سوی 
جمعیــت و ۲۵ درصد از محل ایاب و 
ذهاب پرداخت خواهد شد.  برای پنج 
روز شیفت، پرداخت ۵۰، ۵۰ می شود 
و بــرای چهار روز شــیفت در ماه هم 
۲۵ درصد با  مشارکت جمعیت هلال 
احمــر و ۷۵ درصــد از طــرف خود 
امدادگر باید پرداخت شود که بخشی 
از آن  را می توان از محل ایاب و ذهاب 
پرداخــت کرد. مرادی پور اضافه کرد:  
برای کمتــر از چهار روز  همکاری نیز 
فعالیت داوطلبانه محسوب می شود و 
صرفــا ایاب و ذهاب به این افراد تعلق 
می گیرد  البته همــه داوطلبان، تحت 
پوشش بیمه مسئولیت مدنی هستند. 

معاونعملیاتسازمانامدادونجاتجمعیتهلالاحمرمطرحکرد؛

تشریح جزئیات افزایش کمک هزینه ایاب و ذهاب امدادگران

یکمقاممسئولبهزیستیمطرحکرد؛

گلایه از اختصاص اعتبار به سایر دستگاه ها برای جمع آوری کودکان کار  
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قم – فاطمــه پوربیرانوند، خبرنگار 
ارزیابی  آیین آغاز به کار  یادگار امروز: 
حــوزه فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات 
صنعت آب و برق قم با حضور دهســتانی 
وزارت  اطلاعات  فنــاوری  دفتر  مدیرکل 
فناوری  نیرو، خورشیدی معاون حفاظت 
اطلاعــات مرکز حراســت وزارت نیرو و 
مدیران عامل شرکت های آب و فاضلاب و 
توزیع نیروی برق استان قم و آب منطقه 
ای قم در سالن جلســات شرکت توزیع 

برق برگزار شد.
مدیرکل دفتر فنــاوری اطلاعات، امنیت 
فضــای مجــازی و آمــار وزارت نیرو در 
ایــن آیین بــا قدردانی از شــرکت های 
آبفــا و توزیع برق قم در حــوزه فناوری 
اطلاعــات گفت: این شــرکت ها همواره 
در حوزه های فناوری اطلاعات و توســعه 
دولت الکترونیک پیشرو بوده و همکاری 

خوبی با وزارت نیرو داشته اند.
وی با اشــاره به تهیه طرح موفق قرائت 
یکپارچه شــرکت های آب و برق و گاز در 
دوران کرونا در قم اظهار داشت: تهیه این 
طرح در قم به عنوان دستاوردی مهم به 
شــمار می رود که با بررسی ابعاد مختلف 
آن به عنوان نقشه ای برای ادامه راه است.

آزرم دهستانی شرکت های آب و فاضلاب 
 GIS و توزیع برق اســتان قــم را حوزه
جغرافیایــی( جزو  اطلاعــات  )ســامانه 
شــرکت های پیشرو در کشــور دانست و 
خاطرنشــان کرد: در هفتمین کنفرانس 
GIS که در پایان ســال جــاری برگزار 
می شود دستاوردهای این شرکت ها ارائه 

خواهد شد.
وی در ادامه با اشــاره به لــزوم توجه به 
امنیــت در حــوزه فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات ابراز داشــت: نگاه ما به ارزیابی 
شــرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو در 
این حــوزه،  نگاه هدایت محور اســت تا 
بتوانیــم با همفکری یکدیگــر کمی ها و 

کاستی ها را برطرف کنیم.
مدیرکل دفتر فنــاوری اطلاعات، امنیت 
فضای مجازی و آمار وزارت نیرو با اشاره 
به وجود 170 شــرکت زیرمجموعه این 

وزارتخانه، از ترسیم نقشه راه برای اجرای 
طرح جامع امنیت در این شرکت ها خبر 
داد و گفت: راهبری امنیتی این شرکت ها 
موضوع بسیار مهمی است که مسئولیت 
مضاعفــی را بــر روی دوش وزارت نیرو 

می گذارد.
وی هدایت و مدیریت منسجم و یکپارچه 
شــرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو در 
حوزه امنیت فناوری اطلاعات و ارتباطات 
نیازمند نقشه راه دانست و اظهار داشت: 
در گام نخســت برای تحقق این موضوع 

نظام نامه ای تنظیم و به تمام شــرکت ها 
ابلاغ کردیم کــه در آن وظایف، نقش ها 
و مســئولیت های بخش هــای مختلــف 

مشخص شده است.
آمادگی شرکت ها  تنظیم سند  دهستانی 
در شرایط هشدار باش های سایبری، لزوم 
آموزش حوزه کاربــران، افزایش فرهنگ 
امنیت از طریق فرهنگ سازی با استفاده 
از روش های مختلــف از جمله برگزاری 
تخصصی  آمــوزش  امنیت،  وبینارهــای 
امنیتی ویــژه کارشناســان و راه اندازی 
سیســتم شــبکه حمایتــی را از جمله 
برنامه هایــی ذکر کرد که بــرای افزایش 

امنیت سایبری در نظرگرفته شده است.
وی در ادامه به تشریح تکالیف شرکت ها 
در حــوزه امنیت ســایبری پرداخت و بر 
لزوم توجه به سلامت شبکه های ارتباطی، 
توجه به طرح تداوم کسب و کار، تقویت 
حــوزه و جایــگاه فنــاوری اطلاعات و 

ارتباطات و… تأکید کرد.
فنــاوری اطلاعات مرکز  معاون حفاظت 
حراســت وزارت نیرو نیــز در این آیین، 
توجه به امنیت سایبری در جامعه کنونی 
بســیار ضروری دانســت و خواستار نگاه 
ویژه شرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو 

به این بعد مهم امنیت شد.
خورشیدی با اشاره به تدوین طرح جامع 
امنیت بــرای صنعت آب و برق کشــور 
گفت: شــرکت توزیع نیروی برق قم در 
این زمینه اقدامات بسیار ارزشمندی را به 
انجام رسانده که می تواند الگو برای سایر 

شرکت ها باشد.

نوسازی ناوگان اتوبوسرانی رشت

رشت-خبرنگاریادگارامروز : شهردار رشت از نوسازی ناوگان حمل و نقل 
شهری با اختصاص ۳۰ دستگاه اتوبوس جدید به این شهر خبر داد.

سید امیرحســین علوی گفت: در راستای اجرای نوســازی ناوگان حمل و 
نقل شــهری رشت از سال گذشــته با جذب منابع دولتی از وزارت کشور و 
سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور منابع لازم دریافت و نسبت به ایجاد 

زیرساخت های نوسازی ناوگان حمل و نقل اتوبوسرانی شهری اقدام شد.
او از اختصاص ۳۰ دستگاه به ناوگان اتوبوسرانی شهر رشت خبر داد و افزود: 
شــهرداری رشت برای ساخت ایســتگاه های جدید و بهسازی ایستگاه های 
اتوبوس فعلی نیز برنامه مشــخصی دارد و این فرآیند با برگزاری فراخوان و 

تعریف مدل سرمایه گذاری در مرحله اجرا است.
شهردار رشــت تصریح کرد: همزمان با بازسازی و نوسازی ناوگان اتوبوس ها 
هوشمندســازی ناوگان حمل و نقل اتوبوسرانی شهری نیز در حال پیگیری 

است.
حمل و نقل شهری زیرساخت توسعه و نوسازی ناوگان اتوبوسرانی در رشت 

امری ضروری است.

معاون شرکت آبفای البرز :

مخزن آب زیدشت طالقان آخر پاییز 
وارد مدار می شود

کرج-اکبری،خبرنگاریادگارامروز : معاون بهره برداری و توســعه آب 
شرکت آبفای البرز گفت: مخزن ذخیره آب روستا زیدشت طالقان با ۹۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی تا آذر امسال آماده بهره برداری می شود.   علی جوادی گفت: 
با هدف اطمینان از ذخیره ســازی مناسب و جلوگیری از قطع یا افت فشار 
آب در روستای زیدشــت طالقان، عملیات احداث مخزن ذخیره  ۵۰۰ متر 
مکعبی این روستا از تابستان امسال آغاز  شد و پیش بینی می شود تا آذرماه 
به مدار بهره برداری وارد شــود. وی هزینه احداث این مخزن را ۲۳ میلیارد 
ریال ذکر کرد و افزود: شبکه فرسوده و قدیمی توزیع آب زیدشت نیز از سال 
های گذشته تاکنون توسط آبفای البرز اصلاح و نوسازی شده است که با بهره 
برداری از مخزن جدید، مجموعه تاسیسات آبی پایدار برای مردم این روستا، 

ایجاد خواهد شد.

به مناسبت هفته تربیت بدنی صورت می گیرد؛

برگزاری 606 برنامه فرهنگی ورزشی
 در استان کرمانشاه

کرمانشاه – فریده محمدی،خبرنگاریادگارامروز : مدیرکل ورزش و 
جوانان اســتان کرمانشاه در نشست شــورای اداری اداره کل از پیش بینی 
606 برنامه فرهنگی و ورزشی در استان کرمانشاه به مناسبت هفته تربیت 
بدنــی و ورزش خبر داد. صابر رحیمی ضمن تبریک ایام هفته وحدت و فرا 
رسیدن هفته تربیت بدنی و ورزش گفت:خوشبختانه با کار و تلاش و همدلی 
و همراهی اقدامات بســیار خوب و ارزنده ای در ورزش استان صورت گرفته 

است.
وی به بخشی از توفیقات صورت گرفته اشاره کرد و گفت:در شهرستانهایی 
چون هرســین و کرند علیرغم وجود انبوه جوانان و نوجوانان علاقه مند به 
فوتبال متاسفانه بدلیل مشکلاتی چون کم آبی هیچگونه زمین فوتبالی وجود 
نداشت،که خوشبختانه توانستیم عملیات اجرایی بازسازی استادیوم های این 

شهرها را شروع کنیم و همینک در آستانه افتتاح و بهره برداری هستند.
مدیرکل ورزش و جوانان استان کرمانشاه،در ادامه ایجاد زمین های فوتبال 
در ســطح روستاها،توســعه فضاهای ورزشی در شــهرها و روستاهای کم 
برخوردار،توســعه اقدامات فرهنگی در ورزش در ایــام خاص چون رویداد 
عظیم اربعین،مشــارکت بالای جامعــه ورزش و جوان در مناســبت ها و 
رویدادهای فرهنگی و اجتماعی،جذب خیرین ورزش یار و توســعه ورزش 
از طریق آنها،ایجاد یکی از بزرگترین مجموعه های تنیس خاکی کشور در 
کرمانشاه با مشارکت بخش خصوصی،ایجاد فضاهای ورزشی جدیدی چون 
پدل،اســکیت،کانوپولو،گلف،زمین های کوچک فوتبال در نقاط مختلف با 
کمک بخش خصوصی،کسب بیشترین عناوین بین المللی،آسیایی و جهانی 
توسط ورزشکاران استان در حوزه ورزش قهرمانی در بین استانهای کشور و 
انبوهی از اقدامات دیگر را از دیگر اقدامات رخ داده در حوزه ورزش اســتان 

ذکر کرد.
صابر رحیمی در ادامه از پیش بینی 606 برنامه فرهنگی و ورزشی خاص ایام 
هفته تربیت بدنی ورزش ذکر کرد و گفت: بیش از 500 برنامه در این هفته 
در ســطح ورزش و جوانان استان کرمانشاه و 100 برنامه نیز در سطح سایر 
دستگاهها چون دانشگاهها و آموزش و پرورش طی این هفته برگزار می شود.

وی با اشــاره به شعار امسال هفته تربیت بدنی با عنوان »ورزش،حال خوب 
و ایــران قوی« عناوین روزهای این هفته را ورزش؛ پویایی جامعه، باشــگاه 
داری مســیر نشاط-ورزش؛ مشارکت اجتماعی،دسترســی آسان -ورزش؛ 
ارتقای فرهنگ اعتلای روح و منش پهلوانی،خیرین ورزش یار- ورزش؛ انس 
با طبیعت، بازی های بومی محلی، سنتی و آیینی- ورزش؛ نشان،افتخار،غرور 
ملی، اتحاد و همبستگی- ورزش؛ خانواده، بانوان، شور زندگی-ورزش؛ آگاهی، 
سواد حرکتی،توانمندی جانبازان و معلولین، پیوند نسل ها را عنوان کرد و 
گفت: تجدید میثاق با شهدای والامقام،راه اندازی پویش نذر خون در سطح 
جامعه ورزش و جوان،برگزاری همایش های عمومی و همگانی ورزشی،افتتاح 
پروژه های ورزشی،رایگان شــدن اماکن ورزشی در روز 26 مهر برای آحاد 
جامعه و دهها برنامه دیگر از جمله رویدادهایی اســت که طی این هفته در 

سطح استان کرمانشاه اجرا خواهد شد.

بندر سیریک پلی برای ترانزیت کالا
 به کشور عمان

بندرعباس-خبرنگاریادگارامروز : مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی 
کشور گفت:با توجه به نزدیکی بندر سیریک به کشور عمان،این بندر نقش 
مهمــی در تزانزیت،صادرات و واردات کالا دارد. علی اکبر صفایی در بازدید از 
روند ســاخت بندر تجاری سیریک گفت: اکنون موج شکن این بندر ساخته 
شده و پسکرانه های آن از جمله محوطه سازی، انبار و سایر تجهیزات بندری با 

مشارکت سازمان بنادر و دریانوردی و بخش خصوصی در حال ساخت است.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: ۵۸ هزار تن تخلیه و بارگیری در شش ماهه 
امسال گویای توسعه تجاری در این بندر است.  او گفت:با توجه به نزدیکی بندر 
سیریک به کشور عمان،این بندر نقش مهمی در تزانزیت،صادرات و واردات 
کالا دارد. صفایی بر آماده سازی همه بخش های این بندر از جمله موج شکن، 
لایروبی، محوطه سازی، ساختمان گمرک و بندر برای بهره برداری کامل تاکید 
کرد و گفت: زمانی این بندر به صورت رسمی به بهره برداری می رسد که تمام 

مجموعه نیاز های آن در پسکرانه و اسکله تکمیل شود.

مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات، امنیت فضای مجازی و آمار وزارت نیرو مطرح کرد؛

صنعت آب و برق قم  پیشرو در حوزه فناوری اطلاعات  كشور

مشهد-خبرنگاریادگارامروز : مدیر کل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی خراسان رضوی گفت: نرخ اشتغال در استان نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته بین ۲ تا سه درصد بهبود یافته است.

محمد امین بابایی مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی خراسان 
رضوی گفت: تابســتان امسال نرخ مشارکت اقتصادی استان 
۴۲.۴، نرخ بیکاری ۷.۲ و نسبت اشتغال ۳۹.۳ درصد گزارش 
شده است، در حالیکه این شاخص ها به ترتیب در تابستان سال 

گذشته ۴۰.۳، ۷.۵ و ۳۷.۳ درصد بود.
او افزود: در نیمه نخست امسال تعداد جویندگان کار در استان 

هشت هزار و ۳۲۳ نفر بوده و در این مدت شرکت های کاریابی 
موفق به اشتغالزایی برای دو هزار و ۸۱۳ نفر شدند.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراســان رضوی ادامه 
داد:در این مدت ۱۰ هزار و ۶۷ فرصت شــغلی در خراســان 
رضوی ایجاد شد و دستگاه های اجرایی استان ۳۲ هزار و ۱۷۳ 

فرصت شغلی ایجاد شده را در سامانه رصد ثبت کردند.
بابایی بیان کرد: در نیمه نخســت امســال چهار هزار و ۵۲ 
مجوز مشــاغل خانگی در اســتان صادر و ۲۸۴.۸۹۲ میلیارد 
ریال تسهیلات بانکی به متقاضیان مشاغل خانگی در استان 

پرداخت شد.
او تصریح کرد:میزان تسهیلات بانکی پرداختی در حوزه بخش 
روستایی و عشایری اســتان در نیمه نخست امسال را ۱۳.۷ 

میلیارد ریال ذکر کرد.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان رضوی تاکید کرد:  
در نیمه نخست امسال ۴۸۹.۸۹۲ میلیارد ریال تسهیلات بانکی 
در حوزه طرح های اشتغالزایی کمیته امداد امام خمینی )ره( 
و ۱۴۷.۴۱۵ میلیارد ریال تسهیلات بانکی در حوزه طرح های 

اشتغالزایی بهزیستی پرداخت شده است.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح  کرد؛

بهبود شاخص های اشتغال در خراسان رضوی

نماینده یزد در مجلس خبر داد؛

رفع مشکل تسهیلات 100 میلیونی 
کارآفرینی نابینایان  یزد

یزد-دره شیری،خبرنگاریادگارامروز :  نماینده مردم یزد و اشکذر در 
مجلس از رفع مشکل وام 100 میلیونی کارآفرینی و اختصاص مکانی برای 

فروش محصولات نابینایان با همکاری مسئولان در استان خبر داد.
»محمد صالح جوکار« در جریان بازدید از نمایشگاه دستاوردهای روشن دلان 
اســتان که به مناسبت روز جهانی نابینایان انجام شد، طی تماس و پیگیری 
تلفنی از برخی مسئولان استان، مشکل اختصاص وام 100 میلیون تومانی 
کارآفرینی و مکانی ثابت جهت تولید و فروش محصولات تولیدی نابینایان را 

پیگیری و رفع کرد.
وی در این بازدید ضمن تبریک به مناسبت روز جهانی نابینایان، گفت: تلاش 
و همت نابینایان جهت یادگیری هنرهای مختلف بسیار ارزشمند است و آثاری 
که توسط این عزیزان تولید می شود، باکیفیت مناسب و به شکل زیبا به یک 

محصول نهایی تبدیل شده که نشان از زحمات آنها و مربیانشان است.
جوکار یکی از اقدامات ضروری را ایجاد نمایشگاهی ویژه فروش آثار نابینایان در 
استان اعلام کرد و افزود: اینکه اثری توسط نابینایان تولید شود و امکان فروش 
نداشته باشد خیلی اثرگذار نیست بلکه باید بازاریابی به بهترین شکل صورت 

پذیرد تا بتوانند از این راه امرار معاش داشته باشند.
نماینده مردم یزد در پایان تاکید کرد: با همت مســئولان فنی و حرفه ای و 
بهزیستی در استان امیدواریم بتوانیم بستری را برای فعالیت نابینایان انجام 

دهیم.

دبیر شورایعالی توسعه سواحل مکران:
سواحل مکران تا سال ۱۴۰۵ 

متحول می شود
زاهدان-خبرنگاریادگارامروز : دبیر شــورایعالی توسعه سواحل مکران 
گفت: ســواحل مکران با ظرفیت هایی که دارد و با عزم جدی دولت، کمک و 
همراهی مردم و مسوولان و تعریف یک برنامه توسعه ای تا سال ۱۴۰۵ متحول 

و مشکلات پیش رو آن مرتفع می شود.
حسین دهقان در شورای اداری سیستان و بلوچستان که در فرمانداری چابهار 
برگزار شد اظهارداشت: ظرفیت های بی بدلیل اقتصادی، تجاری و گردشگری، 
طبیعت، موقعیت جغرافیایی، نقش لجستیکی، مرزهای آبی و خاکی و صدها 
ظرفیت دیگری که سیستان و بلوچستان بویژه سواحل مکران دارد توجه به 
اینها می تواند در زمان کوتاهی تمام مشــکلات را مرتفع و توسعه پایدار این 

استان را شاهد باشیم.
وی افزود: توســعه تمام عیار در ســواحل مکران مد نظر اســت و برای حل 
مشکلات پیش رو در حال تلاش هستیم برای همین منظور استاندار سیستان 
و بلوچستان یک برنامه توسعه پنج ساله تعریف و بر اساس آن کارها را با هدف 

کلان توسعه سواحل مکران و با اولویت بندی و زمانبندی پیش ببرد.
دبیر شورایعالی توســعه سواحل مکران با اشاره به اینکه مردم محلی باید از 
توسعه سواحل مکران نفع ببرند، خاطرنشان کرد: کشور برای تصمیم گیری 
توسعه سواحل مکران جدی است و هم اینک شاهد اجرا طرح های مختلف 

برای توسعه این سواحل هستیم.
وی گفت: مردم و مسوولان این منطقه باید راه حلی برای رفع مشکلات داشته 

باشند تا تصمیم گیری راحت تر و شاهد توسعه سواحل مکران باشیم.
دهقان تصریح کرد: مجموعه مدیران سیســتان و بلوچستان باید برای رفع 
مشکلات و توسعه استان تصمیم بگیرند تا برای همیشه با کمک هم به عمران 

و آبادانی برسیم.
وی بیان کرد: سواحل مکران گنجایش جمعیت ۱۰ میلیون نفری را دارد ولی 

هم اینک در حدود ۵۰۰ هزار نفر در سواحل ساکن هستند.
دبیر شــورایعالی توسعه سواحل مکران با اشــاره به اینکه مردم و مسوولان 
ساکن در این سواحل نباید بدنبال چیز دیگری برای توسعه باشند چون همه 
ظرفیت ها را این منطقه راهبردی و بکر دارد، افزود: آماده سازی زیرساخت های 

توسعه ای مهمترین نیاز برای این منطقه است. 
وی تصریح کرد: ظرفیت های بندرشهیدبهشتی چابهار برای توسعه نیازمند 
تکمیل ریل، جاده و امکانات رفاهی اســت برای توسعه و تحقق این موارد و 
توســعه متوازن تخصیص امکانات و اعتبارات دولتی و جذب سرمایه گذاری 

از ضرورتهاست.
دهقان بر صدور مجوز به صیادارن پشت نوبت تاکید کرد و گفت: صیادان برای 
تولید و اشتغال موثر هستند لذا نیاز است این بخش شیلات توجه ویژه شود.

مدیرکل اوقاف و امورخیریه استان:
اجرای طرح امامزاده حسین )ع( قزوین 

ضروری است
قزوین – مصطفــی مرادی،خبرنگاریادگارامروز : مدیرکل اوقاف 
و امورخیریه اســتان قزوین بر لزوم از ســرگیری اجــرای طرح امامزاده 

حسین)ع( قزوین تاکید کرد.
 حجت الاسلام سیدمصطفی مجیدی با حضور در صحن شورای اسلامی 
شهر قزوین گزارشــی از روند فعالیت های این اداره کل ارائه داد و اظهار 
کرد: مجموعه اوقاف در ساختار همچون شهرداری می باشد با این تفاوت 
که امــلاک وقفی غیر قابل خرید فروش می باشــد و متکی بر بودجه و 

دریافت های  دولتی برای کارکرد و خدمات خود نیست.
وی ادامه داد : هرچه کســب درامد ما بیشــتر باشد اجرای نیت در محل 
کسب شده بیشتر اســت و با کسب درامد به دنبال احیا و افزایش درامد 

موقوفات در چارچوب قانون هستیم.
حجــت الاســلام مجیدی ادامه داد : شــهر قزویــن دارای املاک وقفی 
بیشــماری اســت ولی درامد حاصله قابل به بیان نیست،ما با ۲۰ درصد 
املاک مســتثنیات اســتان قزوین درامدی نزدیک به ۷۰۰ میلیارد ریال 
اســت که ارزش ریالی آن قابل مقایســه با درامد حاصل از این وســعت 

اراضی نیست.
وی در ادامه به روند پیشــرفت پروژه طرح توسعه امامزاده حسین اشاره 
کرد و خواســتار سرعت کمی کیفی در راســتای این طرح شد و اظهار 
داشــت : پروژه امامزاده حسین پروژه اوقاف به تنهایی نیست.و پروژه ای 
است که در آن به جهت جامعه شناسی و از بین رفتن بافت پیرامونی ان 
توجه نشــده است زیرا اوقاف در آن سال های تصویب این پروژه با آورده 
خود امکان احداث امکانات رفاهی و خدماتی همچون زائرســرا، پارکینگ 
و دیگــر امکانات رفاهی را داشــت اما به جهت اینکه امامزاده حســین 
شناســنامه استان قزوین اســت با یک نگاه استانی و فرادستگاهی به آن 
دیده شد و وارد این طرح شدیم و امیدواریم سرعت کمی کیفی این پروژه 
 با همکاری و مساعدت و مشــارکت دستگاه های مجری در طرح بیشتر 

شود.

قم-خبرنگاریادگارامروز : سرپرست امور زنان و 
خانواده استانداری قم از برگزاری اجلاسیه ۱۳۰ زن 

شهیده استان قم خبرداد.
 زینب عبداللهی  در نشســت مشاورین امور زنان 
و خانواده دستگاه های اجرایی استان که در سالن 
کرامت استانداری قم برگزار شد، با اشاره به برپایی 
نمایشگاه توانمندی های بانوان استان در آبان ماه، 
اظهار کرد: حرکتی را از چهار سال قبل در استان 

آغاز کرده ایم و آن  هم شناسایی زنان تولیدکننده بوده است.
وی با بیان اینکه در طی این مدت اقدامات خوبی برای این بانوان انجام شده است، مطرح کرد: 
رایزنی برای مجوز کســب وکار و برگزاری کارگاه های مهارت افزایی ازجمله مهم ترین اقدامات 
برای بانوان تولیدکننده بوده است. مدیرکل امور زنان و خانواده استانداری قم با اشاره به اینکه 
خوشــبختانه درحال حاضر این بانوان به بازار نیز نگاه دارند، عنوان کرد: در خلال نمایشــگاه  
توانمندی های بانوان میزهای خدمت نیز برپا خواهند شــد. وی ادامه داد: رایزنی هایی را انجام 
دادیم و مقرر شــد بانوانی که نیازمند مجوز برای کســب وکار هستند در این میزهای خدمت 

می توانند مشکلات خود را برطرف کنند.
عبداللهی با تأکید بر اینکه برنامه های فرهنگی متعددی نیز پیش بینی شده است، خاطرنشان 
کرد: همچنین غرفه کودک نیز در نمایشگاه تدارک دیده شده است تا خانواده ها بتوانند با آرامش 
بیش تری از نمایشگاه بازدید کنند. وی با اشاره به اینکه این نمایشگاه سوم تا ۶ آبان ماه در محل 
نمایشگاه  دائمی استان برپا خواهد شد، تصریح کرد: رویداد دیگر آبان ماه موضوع اجلاسیه زنان 
شهیده استان است. مدیرکل امور زنان و خانواده استانداری قم با بیان اینکه اجلاسیه ۱۳۰ زن 
شهیده استان در ۵ آبان ماه برگزار خواهد شد، یادآور شد: حضور زنان در انقلاب و دوران دفاع 

مقدس یک حضور شاخص و غیرقابل انکار بوده است.
وی با اشاره به اینکه وظیفه ما صیانت از این حضور و نشر ارزش های آن است، اضافه کرد: ما باید 

جوانان و نوجوانان را پای کار بیاریم و این موضوع بسیار مهم و ارزشمند است.

گرگان-خبرنگاریادگارامروز : شهردار گرگان از 
تصویب لوایح کاهش 40 درصدی عوارض ساختمانی 
و همچنین طرح بخشودگی ۱۰۰ درصدی خسارت 
تاخیر تأدیه چک های برگشتی بابت جریمه عوارض 
و ســاختمانی در صحن شــورای اسلامی شهر خبر 
داد.ســید محمدرضا سیدالنگی اظهار داشت: لایحه 
کاهش ضرایب محاسبات عوارض ساختمانی گرگان 
در پرداخــت نقدی و لایحه طرح بخشــودگی ۱۰۰ 

درصدی خسارت تاخیر چک های برگشتی بابت جریمه و عوارض ساختمانی که دارای رأی از محاکم 
قضایی می باشند برابر پیشنهاد شهرداری گرگان به منظور رفاه حال شهروندان در صحن شورای شهر 
به تصویب رسید.مهندس سید النگی افزود: با هدف کاهش تبعات ناشی از اعمال نرخ های عوارض 
ساختمانی در گرگان، مشوق های مالی به منظور تعدیل تورم فعلی عوارض برای سازندگان مسکن 
اجرا می شود.وی خاطرنشان کرد: مدیریت شهری در نظر دارد برای حمایت از صنعت ساختمان و 
تعدیل نرخ های فعلی عوارض از همه ظرفیت های قانونی استفاده کرده و با ارائه بسته های تشویقی 
بخشی از نرخ عوارض سال ۱۴۰۱ را برای تمامی شهروندان به ویژه انبوه سازان ساختمان تعدیل کند 

تا بار دیگر شاهد رونق صنعت ساختمان در شهر گرگان باشیم.
به گفته شــهردار گرگان، لایحه اعِمال بسته های تشویقی برای پرداخت نقدی عوارض به صورت 

دوفوریت به صحن شورا ارسال و به اتفاق آراء اعضای شورای شهر تصویب شد.
ســیدالنگی تصریح کرد: کاهش ضریب محاسبات پرداخت نقدی عوارض در این لایحه لحاظ شده 
و براســاس آن به اســتناد ماده ۵۹ قانون رفع موانع تولید و بند ۱۲ از ماده دو )مقررات عمومی و 
سیاســت های تشویقی( تعرفه عوارض و بهای خدمات سال ۱۴۰۱ در گرگان به منظور تشویق آن 
دســته از شهروندانی که تا پایان وقت اداری 30 آبان 1401 نسبت به پرداخت ۱۰۰ درصد تمامی 

مطالبات شهرداری به صورت نقدی اقدام کنند تخفیفاتی در نظر گرفته می شود.
وی افزود: بر اساس این لایحه میزان تخفیفات خوش حسابی در پراخت نقدی برای سازندگان مسکن 

در منطقه یک ۳۰ درصد، و در مناطق دو و سه هرکدام ۴۰ درصد لحاظ خواهد شد.

سرپرست امور زنان و خانواده استانداری قم مطرح کرد؛
اجلاسیه 1۳0 زن شهیده استان قم

برگزار می شود

شهردار گرگان اعلام کرد؛

کاهش عوارض ساختمانی و بخشودگی
 جریمه بدهکاران

یادگار  خبرنگار  ســمنان-دامغانیان، 
میراث فرهنگــی،  مدیــرکل   : امــروز 
گردشگری و صنایع دســتی استان سمنان 
گفت: ضریب اشــغال تاسیسات گردشگری 
اســتان با رونق سفرهای تابستانی به بالای 

۸۳ درصد رسید.
 امیــر کــرم زاده  در کارگــروه اقتصادی، 
اشتغال و ســرمایه گذاری استان سمنان در 
سالن یادگار امام)ره( استانداری افزود: بیش 
از ۹۰ درصد رشد ۶.۹ درصدی گردشگری 

استان در حوزه خدمات محقق شده است.
وی با بیان اینکه یکی از مؤلفه های رشــد 
در حوزه خدمات، اشتغال زایی است، افزود: 
تعهد اولیه اشــتغال میراث فرهنگی استان 
ســمنان ۲۲۶ فقره برای سال ۱۴۰۱ بود و 
ابتدای سال جاری و با اعلام آمادگی اداره کل 
میراث فرهنگی اســتان، تعهد ایجاد اشتغال 

این اداره کل به ۲ برابر افزایش یافت.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی اســتان ســمنان با اشاره به 

اینکه تعهد اشتغال اداره کل در سال ۱۴۰۱ 
و با اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی به 
۵۳۲ نفر رسید، گفت: هم اکنون ۸۰ درصد 

این تعهد محقق شده است.
کرم زاده با اشاره به اینکه صنعت گردشگری 

نقش مهمــی در ایجاد فرصت های شــغلی 
و رونــق اقتصــادی دارد، افــزود: طرح های 
با جــذب ســرمایه گذاران بخش  متعددی 
خصوصی در حال حاضر در حوزه گردشگری 
اســتان در حال اجــرا اســت. وی از دیگر 

طرح های مهم اجرا شــده برای تحقق رشد 
اقتصادی را به روزرسانی بیلبوردهای تبلیغاتی 
جاده ای، برگزاری ۳۰ جشنواره و همایش در 
سطح اســتان، و فراهم کردن زمینه افزایش 
ماندگاری مســافران عنــوان و اضافه کرد: 
ضریب اشــغال تأسیسات گردشگری استان 
 در تابســتان امســال به بــالای ۸۳ درصد

رسید.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دســتی اســتان ســمنان، برگزاری 
دوره های آموزشــی تخصصی، افزایش تعداد 
واحدهای بوم گــردی، انجام مطالعه ۱۱ بافت 
تاریخی، پیگیــری افزایش میزان ثبت آثار در 
فهرست میراث ملی، افزایش تعداد راهنمایان 
گردشــگری کارت دار، برگزاری نمایشگاه های 
صنایع دســتی، انعقاد تفاهم نامه بــا ادارات و 
معرفی اســتان از شــبکه های ملی را از دیگر 
فعالیت های انجام شده برای جهش اقتصادی 
صنایع دســتی  و  گردشــگری   حوزه هــای 

اعلام کرد.

مدیرکل میراث فرهنگی استان:

ضریب اشغال تاسیسات گردشگری سمنان در تابستان به ۸۳ درصد رسید
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با وجود گذشت ۳ ســال از تعیین تکلیف درآمدهای 
تبلیغاتی ناشــی از پخش مســابقات ورزشی در  سال 
پایانــی )۱۴۰۱(، حق پخش مســابقات ورزشــی در 
هاله ای از ابهــام قرار دارد و صحبت های  مســئولان 

مربوطه در این خصوص کاملا ضدونقیض است . 
در ســال های ۱۳۹۹، ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ وزارت ورزش 
و جوانان و سازمان صداوســیمای جمهوری  اسلامی 
ایران مکلف هســتند درآمدهای تبلیغاتی ناشــی از 
پخش مســابقات ورزشــی که به ترتیب  معادل ۵۰، 
۱۵۰ و ۳۱۵ میلیارد تومان و در مجموع معادل ۵۱۵ 
میلیارد تومان اســت را به حســاب  خزانه داری واریز 
کنند؛ سهم وزارت ورزش در این رابطه طی سال های 
مذکور ۱۵، ۴۵ و ۹۴.۵  میلیارد تومان و سهم سازمان 
صداوســیما نیز معــادل ۳۵، ۱۰۵ و ۲۲۰.۵ میلیارد 

تومان است . 
حال در این رابطه ســازمان صداوســیما مدعی شده 
اســت ســهم ۳۵ و ۱۰۵ میلیــارد تومانــی خود در 
 سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ را پرداخت کرده و در مورد 

سال ۱۴۰۱ نیز اقدامات در حال انجام  است . 
نکته قابــل تامل در این زمینه امــا به وزارت ورزش 
و جوانــان باز می گردد و مشــخص نیســت که این 
 وزارتخانــه چه مبلغی را طی ســال های ۹۹ و ۱۴۰۰ 
به حســاب خزانه داری واریز کرده و چه عددی  را نیز 
دریافت و به حساب فدراســیون های ورزشی مربوطه 
واریــز کرده اســت، همچنین در مورد  ســال جاری 
شــرایط نامشــخصی در مورد میــزان دریافتی ها و 

پرداختی ها وجود دارد . 
سال ۹۹:اولین بار، بر اساس قانون بودجه سال ۱۳۹۹ 
مشــخص شد که به استناد بند )پ( ماده   )۹۲( قانون 
برنامه ششم توسعه، وزارت ورزش و جوانان و سازمان 
صداوسیمای جمهوری اســلامی  ایران مکلف هستند 
درآمدهای تبلیغاتی ناشــی از پخش مسابقات ورزشی 
را به ردیف درآمدی  شماره ۱۴۰۱۸۴ نزد خزانه داری 
کل  کشــور واریز کنند. وجــوه واریزی از محل ردیف  
۴۹-  ۵۳۰۰۰۰ مندرج در جدول شماره )۹( این قانون 
به نسبت ۳۰ درصد در اختیار وزارت ورزش و  جوانان 
)برای کمک به فدراســیون های مربوطه( و ۷۰ درصد 

در اختیار سازمان صدا و ســیمای  جمهوری اسلامی 
ایــران قرار می گیرد. در این قانــون، همچنین درآمد 
حاصل از تبلیغات ناشــی از  پخش مســابقات ورزشی 
موضوع بند )پ( ماده ۹۲ قانون برنامه ششــم توسعه 
در ردیف ملی ۵۰  میلیارد تومان در نظر گرفته شــده 
که بر این اساس سهم سازمان صداوسیما ۳۵ و سهم 

وزارت  ورزش ۱۵ میلیارد تومان تعیین شد . 
ســال ۱۴۰۰: همچنین بر اســاس قانون بودجه سال 
۱۴۰۰، درآمــد حاصــل از تبلیغات ناشــی از پخش 
 مســابقات ورزشــی ۱۵۰ میلیارد تومان برآورد شــد 
کــه باید به نســبت ۳۰ به ۷۰ بیــن وزارت ورزش و 
 جوانان و سازمان صدا و سیما تقسیم می شد، بنابراین 
ســهم وزارت ورزش و جوانان از سهم  تبلیغات ناشی 
از پخش مســابقات ورزشــی که ۱۵۰ میلیارد تومان 
برآورد شد معادل ۳۰ درصد بود  که برابر ۴۵ میلیارد 
تومان می شد و مطابق قانون بودجه، در سال ۱۴۰۰ 
صداوسیما باید ۱۰۵  میلیارد تومان را به ورزش ایران 

پرداخت کند . 

سال ۱۴۰۱: بر اساس لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ درآمد 
حاصل از تبلیغات ناشــی از پخش مســابقات  ورزشی 
۳۱۵ میلیارد تومان برآورد شــد که باید به نسبت ۳۰ 
به ۷۰ بیــن وزارت ورزش و جوانان و  ســازمان صدا 
و ســیما تقسیم شود و نســبت به عدد ۱۵۰ میلیارد 
تومانــی در قانون بودجه ۱۴۰۰،    رشــد ۲.۱ برابری 
را نشــان می دهد. در نهایت نیــز نمایندگان مجلس، 
صداوسیما را به پرداخت حق  پخش مسابقات ورزشی 

مکلف کردند . 
بر اساس قانون بودجه درآمد حاصل از تبلیغات ناشی 
از پخش مســابقات ورزشی موضوع بند )پ(  ماده ۹۲ 
قانون برنامه ششم توسعه در ردیف ملی ۳۱۵ میلیارد 
تومان در ســال ۱۴۰۱ در نظر  گرفته شده که با توجه 
به نســبت ۳۰ به ۷۰ درصدی وزارت ورزش و جوانان 
نســبت به ســازمان  صداوسیما ســهم وزارت ورزش 
معادل ۹۴.۵ میلیارد تومان و سهم صداوسیما معادل 

۲۲۰.۵  میلیارد تومان خواهد بود . 
در مــورد میزان پرداختی درآمد حاصــل از تبلیغات 

ناشــی از پخش مسابقات ورزشــی از سوی  سازمان 
صدا و ســیما طی سال  ۱۳۹۹ توسط وزارت ورزش و 
جوانان، عدد دقیقی اعلام نشــده است  و در خصوص 
ســال ۱۴۰۰ نیز بــه گفتــه ورزش ورزش و جوانان 
)در تاریخ ۲۳ شــهریور ۱۴۰۱(،  روزهای پایانی سال 
گذشــته ۷ میلیارد تومان از محل درآمدهای تبلیغات 
ناشــی از پخش مسابقات  ورزشــی از سوی سازمان 
برنامــه و بودجه بــه وزارت ورزش اختصــاص یافته 
اســت که آن را بر اساس  پخش مسابقات ورزشی بین 

فدراسیون های مربوطه توزیع کرده اند . 
این درحالی اســت که مصطفی محمدی، رییس مرکز 
طرح، برنامه و بودجه ســازمان صدا و سیما  در رابطه 
با آخرین وضعیت پرداخت درآمدهای تبلیغاتی ناشی 
از پخش مسابقات ورزشــی به ردیف  درآمدی شماره 
۱۴۰۱۸۴ نزد خزانه داری کل  کشــور گفته است: در 
بودجه ســال ۹۹ و ۱۴۰۰  بخشــی به نام حق پخش 
داشــتیم؛ در بودجه ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ عددی که توسط 
دولت و مجلس  شــورای اســلامی تکلیف شده بود به 
صورت کامل توســط ســازمان صدا و سیما پرداخت 
شده اســت و  در مورد ســال ۱۴۰۱ نیز فعالیت ها از 
ســوی این ســازمان در مورد حق پخــش تلویزیونی 

دنبال  خواهد شد . 
چرا سازمان برنامه و بودجه شفاف سازی نمی کند؟حال 
اما حدود ۶ ماه از سال ۱۴۰۱  گذشته و عدد مشخصی 
در رابطه پرداخت درآمدهای تبلیغاتی ناشی از پخش 
مسابقات ورزشی به  ردیف درآمدی شماره ۱۴۰۱۸۴ 
نــزد خزانه داری کل  کشــور وجود ندارد و مشــخص 
نیســت در مورد  ســال جاری چه میزان پرداختی از 
ســوی سازمان صدا و سیما مدنظر قرار گرفته و علاوه 
بر این تا  کنون از ســوی ســازمان برنامه و بودجه نیز 
بــا توجه به تفاوت اظهارات وزیــر ورزش و جوانان و 
نیــز  رییس مرکز طرح، برنامه و بودجه ســازمان صدا 
و ســیما، هیچگونه توضیحی در خصوص  درآمدهای 
تبلیغاتی ناشی از پخش مسابقات ورزشی سال ۱۴۰۰ 
ارائه نشــده و مشخص نیســت  ادعای کدام مجموعه 
درباره درآمدهای تبلیغاتی ناشــی از پخش مسابقات 

ورزشی، درست است؟

  بهترین مواد غذایی 
برای درمان یبوست

یــک فوق تخصص گوارش و کبد گفــت: طبق آمار مرکز ملی اطلاعات 
بیوتکنولوژی، حدود ۱۴  درصد افراد یبوســت مزمن را تجربه می کنند 

که این مهم با رژیم غذایی رابطه مستقیمی دارد . 
ناصر ابراهیمی دریانی در مورد دلایل بروز یبوســت اظهارکرد  : کم آبی 
بدن، رژیم غذایی نامناســب،  مصرف  برخی داروها و بیماری های موثر 
بر سیســتم عصبی و اختلالات روانی دلایل شایع بروز  یبوست   است که 
با مصرف منظم آب، فیبر، غلات و میوه ها سیســتم گوارش بدن تنظیم 

می شود . 
این فوق تخصص گوارش و کبد به علائم یبوســت در افراد اشاره کرد و 
گفت: دفع مدفوع کمتر از  ســه بار در هفته، زور زدن حین دفع مدفوع، 

مدفوع ســفت، تخلیه ناقص مدفوع، انسداد یا ناتوانی  در دفع مدفوع از 
علائم یبوســت است که نوع و شدت آن در افراد متفاوت است . 

دریانی در ادامه یبوســت را عامل دشواری گاز معده عنوان کرد که این 
مسئله فرد را مبتلا به ورم  معده می کند . 

وی به بیماری التهابی روده و ارتباط آن با یبوســت اشاره کرد و افزود: 
بیمــاران مبتلا به این  بیماری، دارای التهاب، زخم و ســایر آســیب ها 
در داخل دســتگاه گوارش هســتند؛ اما بیماران مبتلا  به سندروم روده 
تحریک پذیر، دچار علائمی همچون دل درد، اسهال و یبوست می شوند . 

این فوق تخصص گوارش و کبد درباره یبوست در سالمندان اظهار کرد: 
کم تحرکی و نوشیدن کم  مایعات از دلایل ابتلای سالمندان به یبوست 
اســت که این مساله می تواند موجب بروز ســرطان  های روده بزرگ و 

لوزالمعده در سالمندان شود . 
دریانی رفع این مشــکل در سالمندان را ضروری دانست و گفت: وقتی 
یبوســت سالمندان شــدت  یابد، مدفوع آنها سفت می شود و در داخل 
روده باقی می ماند و از اطراف مدفوع مایعی تراوش  می شــود، اما گاهی 

این حالت با اسهال گرفته می شود و داروهای ضد اسهال تجویز می شود . 
وی در مورد ســالمندانی که به ضعف عضلات جدار شــکم هســتند، 
افزود: از جایی که یکی از  مکانیســم های موثر در دفع مدفوع، حرکات 
عضلات شــکم است و وقتی عضلات لگن قدرت  انقباض کافی را ندارند، 

سالمندان به یبوست مبتلا می شوند . 
بهتریــن مواد غذایی برای درمان یبوســت :این فوق تخصص گوارش و 
کبد با اشــاره به تغییر ســبک  زندگی و مصرف مواد غذایی مفید برای 
درمان یبوست، اظهارکرد: برای درمان یبوست می توان در  رژیم غذایی 
خــود میزان فیبرهای محلــول و نامحلول همچون   آلوخشــک، انجیر، 
کیــوی، ســیب و  مرکبات را افزایش داد و به میــزان کافی آب مصرف 
شود  . همچنین سیب دارای فیبر محلول و  نامحلول است که حدود ۱۹ 

درصد نیاز روزانه بدن را تامین می کند . 
ایــن فوق تخصص گــوارش و کبد در پایان افزود: رژیــم غذایی رابطه 
مستقیمی با یبوست دارد و به  طور کلی مصرف منظم آب، فیبر، غلات 

و میوه ها موجب تنظیم سیستم گوارش بدن می شود . 

پرده برداری ساپینتو از تصمیم فوری اش برای استعفا  

سرمربی تیم اســتقلال تهران در برنامه زنده تلویزیونی قول جالب 
توجهی به هواداران این تیم داد . 

ســاپینتو، ســرمربی اســتقلال میهمان برنامه فوتبــال برتر بود و 
گفت وگوی جالب توجهی با میثاقی  داشــت. ســرمربی استقلال از 
موضوعــات مختلفی صحبت کرد و حرف هایــش از دوران بازی و 
 مصدومیت هایش به شــرایط حال حاضر استقلال کشیده شد و از 
تصمیمش برای ترک استقلال  گفت. ساپینتو که از برکناری آجرلو 
متاسف بود توضیح داد که مدیرعامل سابق آبی ها او را از  تصمیمش 

منصرف کرده است . 
آجرلو مرا از رفتن منصرف کرد  

آقای دکتر آجرلو از اول خیلی شــفاف بود. از اول می دانســت که 
مدیریت و راه و روش من چجوری  اســت. ایشــان و من مسیری را 
رفتیم که هردو می خواســتیم. کار کردن با ایشان خیلی ارزشمند 
بود  و از اینجا برایشان بوســه می فرستم و متاسفم. دیروز با ایشان 
صحبت کردم و واقعا دوست داشتم  با ایشان بروم. دیروز می خواستم 
بروم! وقتی یک مدیرعامل می آید و با شماست و می رود؛ شما  باید 
به مدیران جدید فرصت بدهید که انتخاب کنند. من هم اینجوری 
هســتم و خواهم بود. آقای  آجرلو گفتند که نمی توانی بروی، باید 
بمانی و لطفا کمک کن این قهرمانی را ببریم. او مرد بزرگی  اســت 
و فقــط مردان بزرگ این کار را می توانند بکنند. به خاطر ایشــان 

نمی توانستم تیمم را تنها  بگذارم . 
به فتح الله زاده گفتم یک سری قوانین دارم  

بازیکنان و طرفداران ما خیلی خوب هستند. باعث تاسف است ولی 
نهایتــا من را متقاعد کردند که  بمانم. امــروز هم با مدیران جدید 
بودم. یک مدیرعاملی بودند که هفت قهرمانی داشــتند و باشــگاه 
را  خوب می شناســد، باتجربه اســت و یک صحبــت خیلی خوبی 
داشــتیم. اول می خواستم قصد و  نیت شــان را بدانم. ایشان گفتند 
شــما مربی من هســتی و من می خواهم شما بمانی، من هم  گفتم 
 می خواهم بمانم ولی در قســمت مدیریتم یک ســری قوانین دارم؛ 
مثلا نمی خواهم کادرفنی ام را  عوض کنم، نمی خواهم کسی بیرون 

برود و نمی خواهم کسی اضافه شود. الان فقط آرامش  می خواهم . 
گفتم شرایط مدیرعامل جدید با آجرلو یکسان است

بعضی وقت ها به بازیکنانم می گویم که آرام باشــید و الان باشــگاه 
ایــن را نیاز دارد. باشــگاه های  بزرگ، پرســپولیس، ســپاهان و... 
همه مشــکلات دارند؛ نحوه ای که با مشــکلات مواجه می شوید و 
 حل می کنید؛ مهم اســت. الان در شــرایط خیلی خوبی هستیم و 
مدیرعامل جدید با شــرایط من  موافقــت کردند. من خیلی جدی 
هســتم. گفتم یک بازی را بــرای عموم می توانیــم آزاد کنیم که 
 تماشــاچی ها بیایند ببیند. گفتم مدیرعامل همیشــه می تواند در 
تمرینات حضور داشــته باشد ولی  شــرایط با آقای آجورلو یکسان 
است. الان می خواهم تیمم خونسرد باشد و همان کادر ادامه دهد. 
 او هم قبول کرد و من هم خیلی خوشحالم که با آنها کار می کنم و 

امیدوارم باهم کارهای بزرگی  انجام دهیم . 
باید با چهار امتیاز اختلاف در صدر باشیم  

ســاپینتو در خصوص داوری گلایه داشــت و در این زمینه گفت: 
مــن با تمامی داوران ارتباط خوبــی  دارم ولی تا الان با من منصف 
نبوده اند، نه با من نه با تیمم. در صدر جدول هســتیم ولی اختلاف 
 امتیاز بیشتری باید داشــته باشیم. اگر پنالتی های قبلی را برای ما 
می گرفتند و با این پنالتی ها، باید  چهار امتیاز بیشــتر داشتیم. داور 
در بازی آخر ما یک پنالتی شــفاف را نگرفت و غیرقابل باور است. 
 ما خوب کار می کنیم ولــی به خاطر دل بازیکنان مان یک هدیه از 
طرف خدا به ما داده شــد،  می توانســتیم گل بزنیم ولی نمی فهمم 
چرا مرا بیرون گذاشــتند و کارت قرمز گرفتم. ما لایق صدر  جدول 
بودیم و خیلی کار کردیم. ســخت کار خواهیم کرد و خیلی جدی 

کار می کنیم و امیدوارم  داوران با ما بهتر و منصف باشند

ورزش - سلامت

ورزشایراندرقرنجدید؛کوتاهازورزش

  هم چنان درگیر حق  پخش

باید توجه کرد کــه در صورتی کــه نیازهای روزانه 
مردان نیز ماننــد زنان، به هر علتی از طریق  دریافت 
مواد غذایی تامین نشــود، آنها باید از مکمل هایی که 
مخصوص مردان است، استفاده کنند؛  ایندرحالیست 
که ممکن است مردان نسبت به این موضوع بی توجه 

باشند . 
غذا باید اولیــن منبع مواد مغذی هر فرد باشــد. از 
جمله میوه ها، سبزیجات، غلات کامل، پروتئین  بدون 
چربــی، محصولات لبنی کم چرب یــا بدون چربی،  
آجیل، دانه ها، لوبیاها و چربی های ســالم.  باید بدانیم 
که پیروی از یک الگــوی غذایی متعادل بهترین راه 
برای دریافت مواد مغذی مورد نیاز  بدن شما از جمله 

پروتئین،  ویتامین ها و مواد معدنی است . 
اگر از یک الگوی غذایی متعــادل پیروی نمی کنید،  
خواب کافی نداریــد یا فعالیت بدنی منظمی  ندارید، 
ممکن اســت ســطح انرژی خوبی نداشــته باشید. 
هنگامی که تمام مواد مغذی مورد نیاز خود  را دریافت 
نمی کنید یا در مقادیر توصیه شــده آن ها را دریافت 
نمی کنید، بدن شــما نیز ممکن اســت  در مقابله با 
بیماری ها دچار مشکل شود و در نتیجه ممکن است 

مکمل های غذایی  برای  دریافت  مواد مغذی ضروری 
باشــند. اما قبل از مصرف مکمل، بــا ارائه دهندگان 
مراقبت های  بهداشــتی و پزشک خود صحبت کنید. 
همچنین مهم است که قبل از تصمیم گیری مصرف 
 مکمل هــا، در مورد ایمنی و مفید بودن آنها بیشــتر 

بدانید . 
همه افراد از جمله مــردان باید در انتخاب مکمل ها 
دقت کنند. مکمل ها را فقط از داروخانه ها  خریداری 
کنید و دقت کنید که آرم سازمان غذا و دارو را داشته 

باشند . 
دلایل مختلفی وجود دارد که ممکن اســت مکمل ها 
برای مردان توصیه شود. برخی از این دلایل  عبارتند 

از : 
سلامت استخوان: کلسیم و ویتامین  D  از مواد مغذی 
کلیدی برای سلامت استخوان هستند. اگر  از دریافت 
این مواد مغذی عقب مانده اید، ممکن است به مکملی 
جدا از مولتی ویتامین های  معمولی نیاز داشته باشید. 
زیرا مولتی ویتامین ها معمولًا حاوی کلســیم کافی 

برای برآورده کردن  توصیه ها نیستند . 
باید توجه کرد که مردان به ۱۰۰۰ میلی گرم کلسیم 
در روز نیــاز دارند. مردان بالای ۷۰ ســال به   ۱۲۰۰ 
میلی گــرم کلســیم در روز و نوجوانــان بــه ۱۳۰۰ 

میلی گرم کلسیم در روز نیاز دارند . 
   Dمردان همچنین به ۶۰۰ واحد بین المللی ویتامین
 در روز نیــاز دارند. پس از ۷۰ ســالگی، این  مقدار به 

۸۰۰ واحد ویتامین  D  افزایش می یابد . 
سلامت چشم: کاروتنوئیدها مانند لوتئین و زآگزانتین 
ممکن اســت در سلامت چشــم نقش داشته  باشند. 
روی گنجاندن میوه ها و ســبزیجاتی مانند کلم پیچ، 
اسفناج، هویج، طالبی، ســیب زمینی  شیرین و کلم 

بروکلی در وعده های روز خود تمرکز کنید . 
مردان باید دقــت کنند که مکمل هایــی را مصرف 
کننــد که حاوی  عنصر آهن نباشــد. زیرا این عنصر 
 در صورتی که مردان دچار مشــکل نباشند، می تواند 
برای مردان مشکل ساز باشــد . بنابر اعلام دفتر بهبود 
تغذیه جامعه وزارت بهداشــت، هنگام در نظر گرفتن 
مکمل های غذایی باید  بــه غذاها توجه کرد. مصرف 
بیش از حد یک ماده غذایی ممکن است تهدیدهای 
جدی  برای ســلامتی باشــد. برای کمک به ارزیابی 
الگوی غذایی روزانه خود قبل از شروع رژیم مکمل، با 

 یک متخصص تغذیه معتبر مشورت کنید . 

مردان چقدر به کلسیم و ویتامین  D  نیاز دارند؟

پرسپولیس در بازی های پیش فصل هم مشکل ساخت 
موقعیت داشــت که این مسأله در بازی های  رسمی و 

9 هفته گذشته هم نمود داشته است  . 
با اینکه پرســپولیس در این فصــل همچنان از حیث 
مالکیت توپ جزو ســه تیم اول لیگ برتر است اما  در 

خلق موقعیت به اندازه کافی عاجز به نظر می رسد . 
بر اساس متریکا، تیم یحیی در بازی اول مقابل ذوب 
آهن ســه برابر حریف امید گلزنی  داشــت )0/79 به 
0/10( کــه این آمار مقابل فــولاد در هفته دوم افت 
کرد 0  . /45(  به 0/39( در اراک هم شرایط پرسپولیس 
بهتــر از حریفش بود )0/43 به 0/17( اما مقابل  نفت 

آبادان اوضاع بهم ریخت )0/75 به 1/10  ) 
مقابل هوادار پرســپولیس دوباره کیفیت بالایی ارائه 
داد و آمار 1/55 به 0/77 را در آیتم امید گلزنی  ثبت 
کرد. اما بعد از تعطیلات لیگ همه چیز بهم ریخت و 
پرسپولیس مقابل حریفانش در این آیتم  پایین تر بود . 

  
در دیدار مقابــل تراکتور آمــار 1.56 به 1.77 ثبت 
شــد، در مصاف با ســپاهان امید گلزنی پرسپولیس 
 نسبت به حریفش 0.26 به 0.61 بود که ضعیف ترین 

بازی ســرخ ها از حیث خلق موقعیــت رقم  خورد.اما 
در بازی مقابل مس رفســنجان هم که پرسپولیس با 
یک پنالتی برنده شد پرســپولیس آماری  پایین تر از 

حریفش ثبت کرد )0.84 به  0.90 .  (   
پرسپولیس تیمی اســت که از حیث مالکیت توپ با 
آمار میانگیــن 58.8 درصد مالکیت تیم  اول لیگ در 
9 هفته ابتدایی اســت و متعاقــب این در تعداد پاس 
هم با میانگین 522.4 پاس  در هر مسابقه و دقت 83 
درصدی تیم اول لیگ اســت اما اوضاع مقابل دروازه 

حریفان  اصلًا خوب نیست . 
تیم یحیی با میانگین 8.4 شــوت در هر بازی در این 

آیتم تیم یازدهم لیگ است . 
اوضــاع وقتی بدتر می شــود که بدانیم در شــوت به 
چهارچوب با میانگین 2.4 شــوت در هر مسابقه تیم 
 چهاردهم لیگ برتر است. در عین حال در آیتم دقت 
شــوت هم با 28.9 درصد در هر بازی تیم  ســیزدهم 
لیگ اســت اما یحیی خوش شانس بوده که با وجود 
این شوت های کم و بی دقت در آیتم نرخ  تبدیل شوت 
به گل تیمش فعلًا با میانگین  11.8   درصد تیم چهارم 

جدول است

آمار عجیب از پرسپولیس در 9 هفته

سلامت

   آگهی مفقودی
پلاک سینی )مشخصات ( خودروی وانت پیکان  مدل 1385 به شماره موتور 11285024328 
 و شــماره شاسی 12189665 و شــماره پلاک انتظامی 988 ل 22 ایران 41 مفقود و از درجه 

 اعتبار ساقط می باشد.
الشتر

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی تحریر ترکه
در خصــوص دادخواســت خانــم مریم محمــدی فرزند محمدحســین طی پرونده کلاســه 
  140136920001335569  شــعبه دوم حقوقی شــورای حل اختلاف شهرســتان پلدختر به 
 طرفیت خواندگان 1 – کریم محمدی فرزند صید 2 – ســبزعلی علی پور فنی فرزند  ابدال 3 – 
ماری محمدی فرزند کریم 4 – گلرخ علی پور فنی فرزند ابدال 5 – جعفر  محمدی فرزند کریم 
6 – محمدحسین محمدی فرزند کریم 7 – اشرف محمدی فرزند  کریم 8 - علی محمدی فرزند 
کریم 9 - مینا محمدی فرزند محمدحسین 10 -  لیلا  محمدی فرزند محمدحسین 11 – اعظم 
فرهادی فرزند غلامرضا به خواســته تحریر  ترکه اموال ) ماترک ( مرحوم خان طلا بهرامی فرزند 
علی مراد تعیین و مقرر می گردد  طرفین در مورخه 1401/08/30 ســاعت 10 صبح در جلسه 
حاضر و چنانچه شــخص یا  اشخاصی نیز نسبت به این موضوع ادعایی دارند در جلسه رسیدگی 

حاضر یا اعتراض  خود را حداقل یک هفته قبل از جلسه رسیدگی تقدیم شورا نمایند .  
اردشیربابایینژاد

رئیسشعبهدومحقوقیشورایحلاختلافشهرستانپلدختر
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آگهی مفقودی
برگ سبز)شناســنامه( خودروی ســواری پژو پارس تیپ   XU7  مدل 1400 به رنگ ســفید و 
شــماره  پــلاک 334 س 15 ایران 41 و شــماره موتور   124K1651472   و شــماره شاســی 

  NAAN01CEMK164846  بــه نــام مریم عزیــزی فرزند عزیزبگ به شــماره ملی 
4199832246  مفقود گردیده و از ئرجه اعتبار ساقط می باشد. 

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم دلبر احمدی دارنده شناســنامه شــماره 16100 متولد - به شــرح دادخواست به کلاسه  
  0100322  از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان 
 علی محمد قائمی  به شناسنامه شــماره 32110 متولد - در 24 /1401/04 در اقامتگاه دائمی 

 خود بدرود زندگی گفته و ورثه آن مرحوم منحصر است به :  
 1 – امیرمحمد قائمی دارنده شناسنامه شماره 4850311822  متولد -  فرزند متوفی

 2 – فائزه قائمی دارنده شناسنامه شماره 4850220843  متولد -  فرزند متوفی
 3 – فاطمه قائمی دارنده شناسنامه شماره 4850174876 متولد  -  فرزند متوفی
 4 – دلبر احمدی دارنده شناسنامه شماره 16100  متولد -  همسر متوفی و لاغیر

اینک شورا با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر  کس 
اعتراضی دارد یا وصیت نامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف مدت     یک  ماه 

به این شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد .  
علیفتحی

رئیسشعبهیکشورایحلاختلافشهرستانپلدختر
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قیمت نفت در معاملات روز سه شــنبه ) 26مهرماه ( بازار آســیا تحت 
تاثیر افت ارزش دلار  آمریکا و مشکلات عرضه، افزایش یافت . 

بهای معاملات نفت برنت ۷۴ ســنت معادل ۰.۸ درصد افزایش یافت و 
به ۹۲ دلار و ۳۶  سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با ۷۸ سنت  معادل ۰.۹ درصد افزایش، به ۸۶ دلار و 

۲۴ سنت در هر بشکه رسید . 
دلار پس از اینکه دولت جدید انگلیــس از اجرای اصلاحات اقتصادی 
عقب نشــینی کرد و  باعث بهبود ریســک پذیری شــد، کاهش یافت. 
شــاخص دلار در برابر ســبدی از ارزهای رقیب،   ۰.۸۲ درصد کاهش 
یافت و به ۱۱۲.۱۱ واحد رســید. دلار ضعیفتر، معاملات نفت را برای 

 خریداران غیرآمریکایی ارزانتر می کند . 
در بخش عرضه، انتظار می رود رشد تولید نفت شیل آمریکا به تسهیل 
کمبود عرضه نفت  کمک کرده و باعث محدود شــدن رشــد قیمت ها 
شود. اداره اطلاعات انرژی آمریکا پیش  بینی کرد تولید نفت در منطقه 
پرمیان باسین و نیومکزیکو که بزرگترین منطقه نفت شیل  آمریکاست، 
ماه جاری حدود ۵۰ هزار بشکه در روز افزایش خواهد یافت و به رکورد 

  ۵.۴۵۳ میلیون بشکه در روز می رسد . 
همچنیــن طبق گزارش بلومبرگ، دولت آمریــکا قصد دارد ۱۰ تا ۱۵ 
میلیون بشــکه نفت از  ذخایر اســتراتژیک این کشور به منظور متوازن 
کــردن بازار و جلوگیــری از افزایش  قیمت های بنزین برداشــت کند. 

کاخ سفید قصد دارد ذخایر نفت استراتژیک آمریکا را  دوباره پر کند . 
عامل دیگری که از قیمت های نفت پشــتیبانی کــرد، انتظارات برای 

ادامه سیاست پولی  تســهیلی چین برای کمک به اقتصاد آسیب دیده 
از محدودیت های کوویــد ۱۹ بود. با این  حال، اقدام چین در به تاخیر 
انداختن انتشار شاخص های اقتصادی، باعث شده است  دورنمای تقاضا 

برای سوخت در این کشور همچنان مبهم بماند . 
  تحلیلگران گروه  ANZ Research  در یادداشتی اعلام کردند پس از 
کاهش تولیدی  که میان اعضای اوپک پلاس توافق شد، سرمایه گذاران 

قراردادهای خرید را در بازار  معاملات آتی افزایش داده اند . 
کشورهای عضو اوپک پلاس پس از اینکه کاخ سفید ریاض را متهم کرد 
بعضی از  کشورهای عضو این گروه را برای حمایت از کاهش تولید نفت 
تحت فشار قرار داده است،  حمایت خود از تصمیم اخیر را اعلام کردند . 

مدیر کل دفتــر برنامه ریزی بهره برداری تولید 
شــرکت برق حرارتی گفت: بنــده با قاطعیت 
 اعلام می کنم به هیچ وجه ســوختی که وارد 

نیروگاه شود امکان قاچاق شدن ندارد  . 
امیــد عبدالملکی ، درباره قاچاق ســوخت در 
نیروگاهها اظهار داشت: ما در زمینه جلوگیری 
 از قاچاق سوخت هم کنترل کمی و هم کیفی 
داریم، از ســال 93 تفاهمنامه ای ســه جانبه با 
 شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی و ستاد 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا برای  جلوگیری از 
قاچاق سوخت منعقد کردیم و باتوجه به اینکه 
نیروگاه های کشــور بیشترین  حجم سوخت را 
دریافت می کنند بــه تجهیزات کنترل کمی و 
کیفی ســوخت مایع یعنی  باســکول، دوربین 
پلاک خــوان و تجهیــزات هیدرومتری مجهز 
شــدند و تمامی اطلاعات  مخازن و ســوخت 
دریافتی به شرکت برق حرارتی و شرکت ملی 
پخش فرآورده ارسال  می شود، همچنین سامانه 
آنلاین ارسال و رسید سوخت مایع داریم یعنی 
مشخص است  که چه میزان، چه ساعتی کدام 
تانکر و با چه مشــخصات و وزنی سوخت را از 
مبدا  انبارهای شــرکت پخش تا درب نیروگاه 
ارســال می کند، تمامی مراحل رصد می شود 
و هر  گونــه انحراف کنترل کمــی و کیفی در 
فرآورده در ســامانه مشخص است و در صورت 
عدم  تائید به لحاظ کمی و کیفی در ســامانه؛ 
ســوخت به تانکر داده نمی شود و بعبارت دیگر 

 بلاک می شود . 
ســوختی که وارد نیروگاه شــود امکان قاچاق 

شدن ندارد
وی با بیان اینکــه تمامی تانکرها تحت پیمان 
شــرکت پخش فــرآورده هســتند و ما فقط 
 ســوخت را درب نیروگاه تحویــل می گیریم، 
تاکید کرد: بنده بــا قاطعیت اعلام می کنم به 
 هیچ وجه سوختی که وارد نیروگاه شود امکان 
قاچاق شــدن ندارد، یعنــی تکنولوژی مخازن 
 سوخت به شکلی اســت که فقط سوخت وارد 
واحد تولید برق می شود و امکان برگشت  ندارد. 

یعنی طراحی مخازن ذخیره سوخت به شکلی 
اســت که ســوخت به محضی کــه وارد  تانکر 

می شود امکان خروج ندارد . 

کشف سوخت های بی کیفیت  
مدیر کل دفتــر برنامه ریزی بهره برداری تولید 
شــرکت برق حرارتی با بیان اینکه اگر قاچاقی 
 صورت می گیرد توسط تانکرهای سوخت رسان 
اســت، گفت:  ما حتی اکتشافاتی داشته ایم  که 
سوخت ناخالصی داشته که اگر اینگونه نباشد 
حتی ممکن است سوخت ناخالص و  بی کیفیت 
وارد نیروگاه شــود  . توربین هــای گازی و بخار 
تکنولوژی بالایی دارند و به ســوخت  حساس 
هســتند، اگر انحراف در فرآورده باشــد باعث 

آسیب به تجهیزات نیروگاهی می شود  . 

روزی 250 تانکر سوخت به نیروگاه ها   
می روند

وی بــا بیــان اینکــه نیروگاه هــا عمده ترین 
مصرف کننــده و تحویل گیرنــده ســوخت در 
حوزه  صنایع کشــور هستند، توضیح داد: مثلا 
سال گذشته 10 میلیارد لیتر گازوئیل تحویل 
 گرفتیم چون عمده ترین مصرف کننده هستیم 
و به تبع انحرافاتی که توســط تانکرها صورت 
 می گیرد نســبت به دیگر صنایع بیشتر خواهد 

بود . 

خط لوله جایگزین تانکرها شود  
عبدالملکــی گفت: متاســفانه هــر قدر روش 
جدید قاچاق را کشف می کنیم راه جدید پیدا 

 می کنند، یکــی از راهکارها برای جلوگیری از 
قاچاق این اســت که نیروگاه هــا به خط لوله 
 متصل شــوند یعنی به جای تانکر؛ فرآورده از 
خط لوله از مبدا انبار نفت به نیروگاه ارســال 
 شود،  در حال حاضر حدود 17 تا 18 نیروگاه به 
خط لوله متصل هستند، پیشنهاد ما به  پدافند 
غیرعامل، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا، شورای 
عالی امنیت ملی و ســازمان برنامه و  بوجه این 
اســت که نیروگاه ها به خط لوله متصل شوند، 
حسن آن این اســت که تانکر حذف  می شود، 
دیگر نه انحرافی در کمیت و نه کیفیت سوخت 
داریم. هزینه حمل و نقل کاهش  پیدا می کند، 

حوادث جاده ای کم می شود . 

بحران انرژی اروپا انگیزه قاچاق را   

بیشتر کرده است
وی در ادامه بیان داشت:  بعد از جنگ روسیه 
و اوکرایــن قیمت حامل های انــرژی در  اروپا 
فوق العاده گران شده مثلا یک لیتر گازوئیل در 
ترکیه 30 هزار تومــان و در انگلیس   50 هزار 
تومان اســت که در واقع بــا نرخ هر لیتر 300 

تومانی در ایران انگیزه قاچاق را بالا  می برد . 

نیروگاه ها روزی چقدر گازوئیل   
دریافت می کنند؟

برنامه ریــزی بهره برداری تولید  مدیرکل دفتر 
شرکت برق حرارتی خاطرنشان کرد: روزانه   20 
میلیون تا 40 میلیــون گازوئیل در نیروگاه ها 
تحویل می گیریم که بخشــی توسط خط  لوله 
و بخشی توســط تانکر با اوزان 25 هزار تا 32 

هزار لیتر است . 

از ابتدای سال جاری 5 میلیارد و   
616 میلیون لیتر گازوئیل به نیروگاه ها 

ارسال شد
وی با بیان اینکه 85 درصد سوخت تحویلی به 
نیروگاه ها گاز است، میزان گازوئیل تحویلی  به 
نیروگاه ها را از ابتدای ســال جاری 5 میلیارد و 
616 میلیون لیتر  و میزان مازوت را 3  میلیارد 

و 830 میلیون لیتر عنوان کرد . 
عبدالملکــی در ادامه درباره تامین ســوخت 
زمســتانی نیروگاه ها گفت: بــا پیگیری های 
مســتمر  معاونان وزرای نفت و نیرو و شــرکت 
گاز امیدواریم در سال جاری مشکلی در زمینه 

تامین  سوخت نیروگاه ها نداشته باشیم . 
وی افــزود: در جلســات هفتگــی کارگروه 4 
نفره متشــکل از برق حرارتی، مدیریت شبکه 
 برق،  شــرکت گاز و شــرکت پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی وضعیت ســوخت نیروگاه ها 

 رصد می شود  . 
وزیر نفت در هفته جاری در اظهاراتی از قاچاق 

سوخت در نیروگاه ها ابراز نگرانی کرده  است . 

مدیرعاملشرکتملینفتخبرداد

سوآپ فراورده های نفتی روسیه استارت خورد
مدیرعامــل شــرکت ملی نفت ایــران از ایجاد ســاخت ۱۰۰ شــناور با 
سرمایه گذاری ایرانی خبر  داد و گفت: اخیرا با برخی از کشورهای همسایه 
برای توسعه مشترک میادین نفتی وارد  مذاکره شدیم و با یکی از کشورها 
کار مطالعات میادین مشــترک را آغاز کردیم . محســن خجسته مهر امروز 
در حاشــیه نشست معرفی فرصت های سرمایه  گذاری در  پروژه های تامین 
خدمات شــناوری مورد نیاز شرکت ملی نفت ایران در جمع خبرنگاران با 
 بیان این که در حال حاضر حدود ۱۵۰ ســکوی نفتی و گازی در کشــور 
وجود دارد که بالغ  بر ۱۰۰ شــناور خارجی کار خدمات، پشتیبانی و سایر 
امــور را انجام می دهند گفت:  متاســفانه همه این شــناورها و خدمه آنها 
خارجی هستند در همین راستا شرکت ملی نفت  ایران در امتداد معنویات 
دولت سیزدهم، ایجاد اشتغال پایدار و رونق کسب و کار تصمیم  به ساخت 
۱۰۰ شــناور حوزه دریــای خلیج فارس و خزر را گرفته اســت . وی اضافه 
کرد: قرار شــده مسئولیت این کار به سازندگان و سرمایه گذاران ایرانی به 
 صورت  BOO  یا ســاخت یا عملیات و مالکیت در اختیارشان قرار بگیرد. 
سرمایه  گذاری  جهت ساخت این ۱۰۰ شناور یک میلیارد دلار برآورد شده 
و اکنون حدود ۴۵ شــرکت  ایرانی متقاضی ســرمایه  گذاری در این حوزه 
هستند . مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان این که شرکت های دانش 
بنیــان در این زمینه در  اولویت قرار دارند، ادامه داد: امتیازاتی را که ما به 
این سازندگان و سرمایه گذاران  می دهیم اینگونه است که خرید و دریافت 
خدمات از آنها را در یک بازده ۱۰ ســاله  تضمین می کنیم . خجسته مهر در 
بخش دیگری از صحبت های خود با اشــاره بــه اقدامات صورت گرفته در 
 میدان آزادگان گفت: مهم ترین اقدامی که با شروع دولت سیزدهم در این 
حوزه انجام شــد  این بود که این طرح را از حالت رکود خارج کردیم و به 
توســعه این میدان شتاب دادیم . مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران اضافه 
کرد: ۲۰ حلقه چــاه را به تولید آوردیم و ظرفیــت  تولید میدان آزادگان 
جنوبی به ۱۰۰ هزار بشــکه افزایش یافت و یکی از مهم ترین اقداماتی  که 
دولت سیزدهم در آن برنامه  ریزی کرده بود همین مساله بود علاوه بر این 
به منظور  توسعه یکپارچه میادین آزادگان شمالی و جنوبی نیز تکمیل فاز 
یک آزادگان جنوبی و  اجرای فاز دو آزادگان شمالی و جنوبی، تفاهم نامه ای 
با شــش شرکت اکتشــاف و تولید به  امضاء رسید که براساس آن در طول 
هفت ســال معادل هفت میلیارد دلار سرمایه  گذاری  در این بخش صورت 

خواهد گرفت و ظرفیت تولید به ۵۷۰ هزار بشکه خواهد رسید . 
وی بــا بیان این کــه این نوید را به مردم می دهیم که در مورد ســاخت و 
اجرای این پروژه  مهم حدود ۲۳ هزار نفر شــاغل خواهند شــد، ادامه داد: 
خوشــبختانه شرکت دشــت آزادگان  الوند نیز در منطقه آزاد الوند نیز به 
تاســیس و به ثبت رســید و در آینده ای نزدیک کــه بانک  مرکزی مجوز 
سرمایه  گذاری برای بانک ها را صادر کند وارد فاز مطالعات طرح یکپارچه 
 آزادگان خواهیم شد . خجسته مهر با بیان این که همکاری ها با کشور روسیه 
عمدتا علاوه بر توســعه میادین نفت و  گازی که اکنــون در فرآیند انجام 
مطالعات مهندسی مخزن و مطالعات پایه هستیم شامل  سوآپ فرآورده های 
نفتی نیز شده اســت و ما محموله هایی را در حال دریافت هستیم،  گفت: 
قراردادها با برخی شرکت های روسی جهت اثبات فرآورده سوآپ به صورت 
همنام و  غیرهمنام شــکل می گیرد و کار سوآپ را چندین محموله از مبدا 
ترکمنســتان نیز انجام  داده ایم که این مساله اقدام خوبی است . وی با بیان 
این که در بحث گاز و فرآورده قائل به تجارت گاز و انواع فرآورده هســتیم 
و این  یک بازرگانی ارزشــمند بوده که جمهوری اسلامی به دلیل موقعیت 
جغرافیایی خود قادر  به انجام آن اســت، اظهار کرد: سرمایه  گذاری بزرگ 
و مهم علاوه بر این که اهمیت  راهبردی دارد به دلیل ســرمایه بر بودن نیاز 

به کار مطالعاتی نیز دارد . 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران بــا بیان این کــه کنگره هایی را برای 
صادرات گاز در نظر  گرفته ایم که در مرحله کار مطالعاتی و مذاکرات است، 
اظهار کرد: اخیرا با برخی از  کشــورهای همســایه جهت توسعه مشترک 
میادین وارد مذاکره شــدیم که با یکی از  کشــورها نیــز مطالعات یکی از 
میادیــن را آغاز کردیم . وی در خصــوص واردات بنزین نیز گفت: اصولا در 

خصوص فرآورده صرفا سوآپ انجام  می دهیم . 

نفت و انرژی
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افقي:
   

- عربســتان در مذهبــی ای فرقــه - 1  
پوشیدهگویی،انگشتشست،پیچیدگی
 2-گندم،ازغلات-خطیبورهبرانقلابی

معروففرانسوی
 3-بههیچوجه،ابداّ-خرمنگندم

 4-زرســنج-بــرجســتگیزیرگونــه،گونه
-تیرانداختن

 5-درختجوان
 6-ازدریاچههایروسیه

 7-نویسندهرمانچهرهها
 8-مولفایرانباستان

 9-نیــروگاهشــمال-چــوبخوشــبو،عود
-پاکشده

 10-موسیقیسیاهان-سیاهرگ
 11-شبپیش-استخوان

 12-گشادهرو-شکستنیورزشی

عمودي:

 1-نیمصدایسگ-دریچهايدردیوار

 2-شبیه،مشابه-یکانناتمام
 3-سرشــماریکــردن،آمــارگرفتــن،ضبط

کردن-سرنگهدار
 4-دنــداندورریختنی،دنــدانناپایدار،
صفتــیبــرایدهــانســخنچیــن-پســوند
زنانــه، تعجــب تعجــب، حــرف - مراقبــت

گشوده
 5-دایــمدرهــم-پروتئینپنیر-اســتوار

ساختن،محکمکردن
 6-دوستیومحبت

 7-مارکیبراتومبیل
 8-یــازده،دویــارهــمقــد-نــژاداســب

کوتاه-همسرزن
 9-تکــرارحــرفدوم-چســبندهولــزج-

عضوبالانشین،راز
 10-پرنــدهشــکاریحلالگوشــت-پرنده

خوشخوراك
- ســاختمان روکار عمــارت، ظاهــر - 11  

نگهبانراه
خالق»موبــی امریکایــی نویســنده - 12  
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خبر

آیا ســوخت نیروگاه ها قاچاق می شود؟  

صعود قیمت نفت در پی عقب گرد دلار

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان لرستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کوهدشت

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

 ساختمانهای فاقد سند رسمی
  برابر رای شــماره 140160325002001358 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
 ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کوهدشت 
 تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی شــرکت ســهامی برق منطقه ای باختربشماره شناسنامه 
کد  ملی 10780045800 صادره فرزند در ششــدانگ یک باب ایســتگاه پست برق به مساحت 
  9965/22 مترمربع در بخشــی از پلاک شــماره 32 اصلی  واقع درکوهدشت، سه راهی زانوگه 
 خریداری از مالک رسمی آقای شــیرولی گراوند  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
 امراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور 
ســند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه  اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
 اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

 مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
  تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/07/12 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/27 

فرشادکورانینیارئیسثبتاسنادواملاکشهرستانکوهدشت
مالف:670 

  هداره کل ثبت اسناد و املاک استان لرستان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک پلدختر

هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانون وماده ۱۳ آیین نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

 ساختمانهای فاقد سند رسمی   
پرونده کلاسه

 ۴۴۲۵۰۰۸۰۰۰۰9     ۱۴۰۱۱برابر رأی شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۲۵۰۰۸۰۰۰۶۸۳ مورخ 1401/06/03 
 هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در  واحد ثبتی حوزه ی ثبت ملک پلدختر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی اصلانی 
 فرزند محمد حسین بشماره شناسنامه ۴۰۶۰۱۰۲۶۰۱ صادره از پلدختر در شش دانگ عرصه و 
 اعیان یک باب عمارت مسکونی به مساحت     159/03 مترمربع پلاک ۱ فرعی از ۱۱۶ اصلی واقع 
 در بخش ۷ خرم آباد شهرستان پلدختر موسوم به کاوکالی خریداری از مالک رسمی آقای محمد 
  )شاه محمد( نورعلیوند محرز گردیده است. لذا  به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
  ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
 باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
 پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع  قضایی 
تقدیم نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق  مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد . 
تاریخ انتشارنوبت اول:1401/07/12 

تاریخ انتشارنوبت دوم:1401/07/27 
م.الف.174 

آگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
 رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کوهدشت تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ، لذا 
 مشخصات و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
 آگهی می شــود . در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
 باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به  اداره ثبت اسناد 
و  املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 

 خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند
 ۱_برابر رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۲۵۰۰۲۰۰۲۰۲۰ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
 ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک کوهدشت 
 تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ناهید عباســی حشــمت آبادی به شناســنامه شماره 
  ۴۲۵۱۰ کد ملی ۴۱۹۸۷۸۷۳۰۱ صادره از کوهدشــت فرزند علی محمد در ششــدانگ یکباب 
 ســاختمان به مساحت 160/30 تر مربع در بخشی از پلاک شــماره ۵۲ اصلی واقع در تازه آباد 

 خیابان ۲۴ متری ، نصر هفتم خریداري از مالک رسمی آقای میرزاعلی کونانی
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/07/12 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/27 

فرشادکورانینیارئیسثبتاسنادواملاکشهرستانکوهدشت
مالف627 

جدول شماره 312

آگهی مفقودی
سندکمپانی و شناسنامه مالکیت وانت پیکان 1600 به رنگ سفید مدل 1385 به شماره انتظامی 314 ص 44-ایران46 به شماره موتور 11285056521 به شماره شاسی 

30503663 متعلق به زهرا نیکخو کنارسری فرزند ابراهیم مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

رونوشت آگهی حصر وراثت 
شهرام بایزیدی دارای شناسنامه شماره 4055 به شرح دادخواست به کلاسه 0100۹83 
ش 5 ح از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نمود ه و چنین توضیح داده که 
شادروان جمیله حریری به شناسنامه ۷542 مهاباد در تاریخ 01/ 06/ 1401 در اقامتگاه 

دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه آن مرحوم منحصر است به: ،دو پسر، زوج و مادر
1- محمد بایزیدی فرزند کریم دارای کد ملی 425 زوج متوفی 2- شهرام بایزیدی 
فرزند محمد دارای کد ملی 28۷2258۷01 پسر متوفی 3 - سروش بایزیدی فرزند 
محمد کد ملی 286026365۹ پسر متوفی 4-زیبا سیار نقده فرزند کریم دارای ش ملی 

2۹001۷024۹ مادر متوفی 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیت نامه نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یک ماه به دادگاه تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
لقمان ایوبی - رئیس شعبه پنجم شورای حل اختلاف مهاباد

رونوشت آگهی حصر وراثت 
که ژال ماورانی دارای شناسنامه شماره 156۹۹ به شرح دادخواست به کلاسه 0100۹53 
ش 5 ح از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نمود ه و چنین توضیح داده که 
شادروان فرهاد رحمانی به شناسنامه 2۹156 مهاباد در تاریخ 06/ 05/ 1401 در اقامتگاه 

دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه آن مرحوم منحصر است به: ،دو پسر، زوجه و مادر
1- آراز رحمانی فرزند فرهاد دارای کد ملی 2861064242 پسر متوفی 2- ریبین 
رحمانی فرزند فرهاد دارای کد ملی 28608013۹1 پسر متوفی 3 - که ژال ماورانی 
فرزند عبدالعزیز کد ملی 006331۷55۹ زوجه متوفی 4-خاتون ابراهیمی باغچه فرزند 

عبداله دارای ش ش ۹03 مادر متوفی 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا 
هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیت نامه نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف 

یک ماه به دادگاه تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
لقمان ایوبی - رئیس شعبه پنجم شورای حل اختلاف مهاباد

آگهی فقدان سند مالکیت
احتراما نظر به اینکه آقای منصور برادری ولی قهری ائلوین و امیر علی برادری جهانخانملو و برابر درخواست وارده 
شماره1۹552 مورخه 1401/0۷/18 اعلام داشته که سند ششدانگ پلاک به شماره 1۹552 فرعی 4۷۷0 اصلی 
مفروز 4۹5 ق 1 واقع در بخش یک اردبیل منطقه یک اردبیل بنام آقای منصور برادری جهانخانملو ثبت و صادر 
گردیده سپس نامبرده مالکیت خود را برابر سند 33303 مورخه 13۹۹/6/30دفتر خانه 82 اردبیل به ائلوین و 
امیر علی هر دو به فامیلی برادری جهانخانملو بطور بالسویه صلح نموده است و بعلت اسباب کشی مفقود و پس از 
جستجوی کامل پیدا نشده و تقاضای سند المثنی را نموده است. لذا مراتب طبق بخشنامه شماره 1401.0۷.24 
_ 140180003144000201 به دفاتر اسناد رسمی سراسر کشور ابلاغ؛ سپس در اجرای تبصره یک ماده 120 
اصلاحی قانون ثبت موضوع یک بار در روزنامه آگهی گردیده که هر کس ادعایی به وجود اسناد مالکیت یا سند 

معامله بنام خود داشته باشد؛ ظرف مدت
10 روز پس از تاریخ انتشار این آگهی دلایل قانونی و یا اصل سند مالکیت را با اخذ رسید تسلیم این اداره نمایند.

بدیهی است پس از انقضای مدت مقرره طی تشریفات قانونی سند مالکیت المثنی بنام نامبرده فوق صادر و تسلیم 
خواهد شد و سند اولیه از درجه اعتبار ساقط خواهد شد  . م الف 238

تاریخ انتشار : 1401/0۷/2۷
1-اداره کل محترم ستاد اجرایی فرمان حضرت امام اردبیل جهت استحضار

2- ریاست محترم اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری و پلیس آگاهی اردبیل جهت استحضار
رضا احمدیان- رئیس اداره ثبت منطقه یک اردبیل

آگهی تحدید حدود اختصاصی
تحدید حدود اختصاصی مستندا به ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 

های فاقد سند رسمی و ماده 14 قانون ثبت اسناد و املاک به طرح ذیل آگهی می گردد.
1. پلاک 6 فرعی از 4۷ اصلی بخش 21 مهاباد ششدانگ یک قطعه باغ آبی به نام عباس احمدی به مساحت 

35/12۹0۹ متر مربع واقع در بینگوین
لذا بدینوسیله از مجاورین و صاحبان حقوق دعوت می شود که در روز تعیین شده در محل حاضر و در 
صورتی که اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی داشته باشند از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی لغایت 
30 روز اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان مهاباد تسلیم و رسید دریافت نمایند و از 
تاریخ تسلیم اعتراض و دریافت رسید لغایت 30 روز به مرجع ذیصلاح قضایی مراجعه و نسبت به تنظیم 
دادخواست اعتراض اقدام نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را از دادگاه اخذ و ظرف مهلت مقرر یک ماهه 
به اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد ارائه نمایند در غیر اینصورت چنانچه متقاضی ثبت یا نماینده قانونی وی 
به دادگاه مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواست را اخذ و ارائه نمایند بدون توجه به اعتراض مطابق مقررات 

سند مالکیت بنام متقاضی ثبت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار دوشنبه : 2۷/ 0۷/ 1401

تاریخ تحدید حدود : دوشنبه 22 /08 /1401 ساعت 10
علی گلی-رئیس ثبت اسناد و املاک مهاباد
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اختیار عمل در جنبه های مختلف زندگی از اصول سلامت روان استاختیار عمل در جنبه های مختلف زندگی از اصول سلامت روان است
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 
مازندران در راستای ارتقاء سطح سواد سلامت مردم و نهادینه 
کردن سبک زندگی سالم و پیشگیری از بیماری ها، با استفاده 
و  مراقبتی  خود  فرهنگ  ترویج  به  اقدام  رسانه ها  ظرفیت  از 
بررسی مؤلفه های مؤثر بر سلامت در استان مازندران می نماید. 
پزشکی  علوم  دانشگاه  راهکارهای  که می خوانید  گزارشی  در 
مازندران برای عبور از بحران خانواده ها بعد از دوره کرونا مورد 

بررسی قرار گرفته است. 

سلامتی یک نعمت و هدیه بزرگ الهی و یکی از مهم ترین و موثرترین 
مولفه های نقش آفرین درزندگی عزت مندانه و توسعه پایدار کشور است. 
با توجه به اهمیت حیاتی بهداشت و سلامت،  دهم اکتبر" 18 مهر ماه " از 
طرف سازمان جهانی بهداشت، به عنوان "روز جهــــــانی سلامت روان " 
نامگذاری شده است. از اهمیت برنامه های سلامت روان همین بس که به 
آرامش روانی، احساس خود توانمندی، شناخت توانایی های خود در محقق 
ساختن ظرفیت های  ذهنی، شادی و نشاط درونی افراد  در جنبه های 
فردی، اجتماعی و شغلی کمک موثر و شایانی می کند. از این رودانشگاه 
علوم پزشکی مازنداران در راستای آگاه سازی مردم شریف استان، هفته ملی 
سلامت روان را فرصتی مغتنم برای جریان سازی، تبیین اهمیت، ترویج و 
نهادینه کردن فرهنگ سلامت در مسیر اجتماعی سازی سلامت با محوریت 
سلامت روان به عنوان یک ضرورت برای تثبیت سلامت عمومی جامعه در 
شرایط پساکرونا و پیامدهای آن در ابعاد مختلف دانسته که کارشناسان 
بسزائی در مدیریت  نقش  و  استان سهم  نقاط  اقصی  روان در  سلامت 

پیامدهای روانی و اجتماعی افراد درگیر و خانواده های آنان داشته اند.
در همین راستا و به مناسبت نکوداشت هفته سلامت روان، دکتر عباس 
علی پور معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در خصوص 
اهمیت برنامه های سلامت روان  لزوم توجه همه جانبه به آن گفت: برای 
موفقیت در برنامه های مرتبط با ارتقای سلامت روان و بهزیستی همگانی 
در دوران پساکرونا و شرائط اجتماعی موجود با توجه به گستردگی و 
نقش سلامت روان در تمامی جنبه های زندگی شایسته است تمامی 

متولیان و صاحب نظران پای کار باشند.
وی افزود: از طرفی  همه گیری کووید-1۹ و پیامدهای آن از همان ابتدا 
اثرات وسیعی در حوزه سلامت روان جامعه داشته  خود زمینه ساز بروز 
بسیاری از مسائل فردی، خانوادگی، اجتماعی و اقتصادی نیز شده است. در 
شروع همه گیری کووید، مردم با یک بیماری ناشناخته مواجه بودند و ابهام 
ناشی از ابعاد بیماری، سیر و پیش آگاهی آن، عدم اطلاع دقیق از روش های 
درمانی و پیشگیری از ابتلا و همچنین نگرانی از عدم دسترسی به خدمات 
لازم بهداشتی، درمانی یقیناً موجب افزایش میزان تنش، استرس و اضطراب 

زیادی در میان مردم شده بود.
وی ادامه داد: با گذشت زمان و شناخت بیشتر مسئولین نظام سلامت 
و متخصصین حوزه بهداشت و درمان از روش های درمانی، روش های 
پیشگیری و همچنین تدابیر اتخاذ شده برای افزایش دسترسی مردم به 
وسایل محافظت شخصی؛  انجام واکسیناسیون و آموزش شیوه های خود 
مراقبتی هرچند به مرور زمان از میزان استرس ها و پیامدهای روانشناختی 

آن کاسته شد.  
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در ادامه افزود: از سوی دیگر 
بکارگیری این تدابیر بهداشتی از جمله قرنطینه های سراسری، تعطیلی 
مدارس، دانشگاه ها، مراکز فرهنگی هنری، ورزشی، محل کسب و کار و ... 
همچنین فاصله گذاری اجتماعی، موجب بروز پیامدهای روانشناختی مانند 
افسردگی در میان جمعیت عمومی و افزایش بروز تعارضات بین فردی، 

زناشوئی، تنش میان والدین و فرزندان و ... شده است. 
رئیس مرکز بهداشت استان مازندران در خصوص ارتقاء سلامت روان در 
دوران پسا کرونا و آسیب های  روانی، اجتماعی تاکید کرد: باتوجه به شواهد 
افزایش بروز پیامدهای روانشناختی و آسیب های اجتماعی به دنبال همه 
گیری کووید- 1۹ در دنیا بر اساس تجربیات و مطالعات صورت گرفته به 

نظر می رسد که نظام سلامت کشورها باید توجه به موضوعات سلامت روان 
را در اولویت قرار دهند.

 بنا بر اظهارات وی، راهکارها ی مختلفی برای پیشگیری از بروز برخی 
پیامدهای روانشناسی در میان مردم و همچنین شناسایی به موقع مشکلات 
و ارائه مراقبت های درمانی لازم وجود دارد که با اتخاذ این تدابیر، می توان 
امیدوار بود این عوارض به خوبی مدیریت شده و افراد دارای مشکلات 
روانشناختی دسترسی به خدمات بهداشتی درمانی لازم را داشته باشند و به 

مرور از میزان شیوع مشکلات کاسته شود.
 به گفته این مقام مسئول برای ارتقای سلامت روان و بهزیستی همگانی 
در دوران پسا کرونا از چند جهت می توان وارد بحث شد که شامل، حیطه  
حاکمیت، کمیته کاهش عوامل خطر، حیطه مراقبت، نظارت و پایش است.

 دکتر علی پور گفت: افزایش شیوع اختلالات روانپزشکی مثل افسردگی 
و اختلالات اضطرابی و آسیب های اجتماعی از جمله خودکشی، خشونت 
و اعتیاد در دوران پسا کرونا قابل پیش بینی است و بنابراین در حیطه 

حاکمیت راهبردهای زیر باید مد نظر قرار گیرد:
     اولویت دادن به موضوع سلامت روان در سیاستگذاری های عمومی 

کشور
    افزایش حساسیت مدیران دستگاه های مختلف به حوزه سلامت روان

    توجه به عدالت در ارائه خدمات سلامت روان از طریق افزایش دسترسی 
به خدمات

    جریان سازی فرهنگی و ارزش گذاری اجتماعی موجود سلامت روان
     برنامه ریزی آموزش عمومی و ارتقای سواد سلامت روان جامعه

    ظرفیت سازی و تربیت نیروی متخصص، متعهد و کارآمد در حوزه 
خدمات سلامت روان

 یکی از مهم ترین مراحل موفقیت یک برنامه، میزان اثربخشی و دستیابی 
آن برنامه و اهداف از پیش تعیین شده است. برای رسیدن به این مهم 
پایش و نظارت در کلیه مراحل اجرای طرح یا برنامه از اهمیت بسزایی 

برخوردار است.
 برای موفقیت در برنامه های مرتبط با ارتقای سلامت روان و بهزیستی 
همگانی در دوران پساکرونا باید سیستم نظارتی قوی در نظر گرفته واپایش 

درست موفقیت برنامه ها را تضمین نماید.
رئیس مرکز بهداشت استان مازندران در خصوص دستیابی به سلامت 
روان  اظهار داشت : یکی از شرایط لازم برای دستیابی به سلامت روان، 
برخورداری از یک نظام ارزشی منسجم می باشد و تحقیقات انجام شده نیز 
عامل پیدایش بسیاری از ناسازگاری ها و نابهنجاری های روانی را تضادهای 

ارزشی و عدم استقرار یک نظام ارزشی سازمان یافته در افراد می دانند.
اکنون انسان مضطرب، افسرده و بحران زده عصر حاضر بیش از هر زمان 
دیگر خود را درگیر سوال هایی اساسی در این باره می یابد. بنابراین می توان 
بر این نکته تاکید کرد که ارزش ها اساس و بنیان یکپارچگی شخصیت سالم 
هستند. در حقیقت، ارزش ها سازمان دهنده های اصلی اعمال و رفتارهای 
شخصیت رشد یافته به شمار می روند و سلامت روان بی تردید محصول 
چنین شخصیتی است. وی همچنین  به پنج الگوی رفتاری در ارتباط با 

سلامت روان اشاره نمودند:

حس مسئولیت پذیری
کسی که دارای سلامت روان است، نسبت به نیازهای دیگران حساس بوده 

ودر جهت ارضای خواسته ها و ایجاد آسایش آنان می کوشد.

حس اعتماد به خود
کسی که واجد سلامت روانی است، به خود و توانایی هایش اعتماد دارد و 
مشکلات را پدیده ای مقطعی می انگارد که حل شدنی است. از این رو موانع 

خدشه ای به روحیه او وارد نمی سازد.

هدف مداری
به فردی اشاره دارد که واجد مفهوم روشنی از آرمان های زندگی است 
واز این رو، تمامی نیرو و خلاقیتش را در جهت دست یابی به این اهداف 

هدایت می کند.

ارزش های شخصی
چنین فردی در زندگی خود، از فلسفه ای خاص مبتنی بر اعتقادات، باورها 
و اهدافی برخوردار است که به سعادت و شادکامی خود یا اطرافیانش 

می انجامد و خواهان افزایش مشارکت اجتماعی است.

فردیت و یگانگی
دیگران  از  متمایز  و  جدا  را  خود  است،  روان  دارای سلامت  که  کسی 
می شناسد و می کوشد بازخوردها و الگوهای رفتاری خود را توسعه دهد. 
به گونه ای که نه همنوایی کور و ناهوشیارانه با خواسته ها و تمایلات دیگران 

دارد و نه توسط دیگران مطرود و متروک می شود.
همچنین دکتر محمودرضا هاشم ورزی  مدیر سلامت روانی، اجتماعی و 
اعتیاد دانشگاه  با توجه به اهمیت سلامت روان و نکوداشت این هفته بیان 
داشت که انسان یک موجود چهار بعدی یاچهار جنبه ای است. آدمی بعد 
جسمانی، روانی ، اجتماعی و معنوی دارد. از این رو سلامتی نیز چهار جنبه 
دارد. سلامت جسمانی، روانی ، اجتماعی و معنوی. بنابر این در تعریف 
سلامتی داریم: سلامتی فقط این نیست که انسان جسمی سالم داشته 
باشد، آدمی علاوه بر اینکه جسمی سالم دارد باید خوشحال، شاداب و 
راضی زندگی کند، حس خوب داشته باشد و این حس خوب را به دیگران 
انتقال بدهد. همچنین بتواند از عهده ی مسائل روزمره زندگی برآید. بتواند 
با هرکسی غیر از خودش یا دیگران رفتاری مناسب و سازگارانه داشته باشد. 

بتواند در زندگی به اصول و ارزشی پایبند باشد و هدفی را دنبال بکند.
وی بیان کرد: اگر انسانی جسم اش سالم باشد ولی  خوشحال، شاداب و 
راضی زندگی نکند، از عهده ی مسائل زندگی روزمره بر نیاید و در ارتباط با 
دیگران مسئله داشته باشد و در زندگی هدفی نداشته باشد، این انسان سالم 
نیست. برعکس اگر انسانی همه ی این جنبه ها را داشته باشد ولی از نظر 
جسمی سالم نباشد. این انسان نیز سالم نیست.از طرفی جسم سالم و روان 

سالم در جامعه سالم میسر است. 
مدیر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد دانشگاه علوم پزشکی مازندران ادامه 
داد: جامعه باید بسترهای لازم را برای ایجاد شادابی و نشاط فراهم کند، 
نقش شهرداری ها، دهیاری ها، فرمانداری ها، سازمان ورزش و جوانان و 
سایر مسئولین ذیربط در این زمینه بسیار حساس و ویژه است. برای نمونه 
سالانه چقدر فضای سبز، پارک و شهر بازی، فرهنگسرا، اماکن تفریحی و 

ورزشی، و...مانند آن ایجاد می کنیم. فراموش نکنیم یکی از نیازیهای مهم 
آدمی، نیازهای روانی و عاطفی است که باید در مسیرهای سالم به آن پاسخ 
داد وقتی بستر در خانواده و جامعه برای تامین نیازهای روانی و تخلیه 
هیجانات منفی مانند: استرس و فشارهای روانی، خشم و عصبانیت و مانند 
آن فراهم نباشد، این هیجانات به شکل های دیگر خودش را نشان می دهد. 
آن وقت آمار رفتارهای مجرمانه، اعتیاد به مواد، الکل، سوء اخلاق و ... در 
جامعه افزایش می یابد  و این حالت تا حدودزیادی یک واکنش طبیعی 
تلقی می شود پس توجه به سلامت روان جامعه باید جزمهمی از برنامه های 
مسئولین و متولیان امر باشد چراکه  انسان سالم محور توسعه پایدار است. 
وی با توجه به اهمیت خود مراقبتی در سلامت از مردم خواست برای 
سلامت روان خود که جزء مهمی از سلامتی است در طول روز برنامه ریزی 
نمایند. ما برای سلامت جسمانی خود ارزش زیادی قائل هستیم، هر روز 
به سلامت جسم خود فکر می کنیم، سعی می کنیم غذای سالم بخوریم، 
لباس تمیز بپوشیم، مسواک  بزنیم، به نظافت و بهداشت فردی خود اهمیت 
می دهیم، با کوچکترین بیماری جسمی به پزشک مراجعه می کنیم، اما 
اگر از ما بپرسند که امروز برای سلامت روان خود چه برنامه ای داریم، چه 
پاسخی می دهیم. راستی ما برای شادبودن و شاد زیستن چه برنامه ای 

داریم، چقدر سعی می کنیم به خودمان و به دیگران حس خوب بدهیم.
دکتر هاشم ورزی تاکید کرد: سلامت روان جزء مهمی ازابعاد وجودی و 
سلامت در انسان است، آدمی  با داشتن سلامت روان، بهترمي تواند بر 
استرس هاو فشارهای زندگي غلبه کند و كارهاي روزانه خودرا پربار تر 
و سودمندتر بکند، فرد مفیدي براي خانواده وجامعه باشد. از این رو بی 
توجهی به سلامت روان منجر به ایجاد مسائل روانی، عصبی می شود و 
این مسائل روي سلامت فرد و عملکرد او در جنبه های مختلف زندگی 
فردی، خانوادگی، اجتماعی و شغلی اش تاثیر می گذارد از اهمیت سلامت  
روان  همین بس، که پایه و اساس رشد انسان است، بنابر این سلامت روان 

همراه زندگي است.
مدیر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
همچنین  به اصول مهم سلامت روان پرداخت و اظهار داشت: یکی از اصول 
مهم در سلامت روان خودآگاهی و شناخت خویشتن است. یعنی اینکه 
آدمی نسبت به جنبه های مختلف جسمانی، روانی، اجتماعی و معنوی 
خود یا بعبارتی نسبت به رفتارها، کارکردها، توانائی ها و ناتوانائی های خود 
شناخت داشته باشد . به زبان ساده تر بدونه که کیه، چیه و چطور زندگی 
می کنه. گیر کارش کجاست، چه چیزهائی با عث موفقیت شده است. چه 
عواملی موجب شکست و ناخوشنودی اش شده است. خودآگاهی یکی از 

مهمترین عوامل در سلامت روان است. چون اساس رشد و تغییر در انسان 
است. از طرفی شرط شناخت دیگری شناخت خویشتن است. انسان تا 
خودش را نشناسد نمیتواند دیگران را بشناسد.  من تا خودم را کشف نکنم؛ 
تا دنیای خودم را  نشناسم،  نمی توانم دنیای دیگران را بشناسم، ریشه 
بسیاری از مسائل زناشوئی و خانوادگی در همین شناخت است. من دنیای 
خودم را نمی شناسم تا بخواهم دنیای همسرم را بشناسم، عمده مسائل ما 
با فرزندان مان نیز این چنین است، من تا خودم را نشناسم نمی توانم دنیای 
فرزند خود را بشناسم. حال از خود بپرسیم، من و شما چقدر به سلامت 
روان خود اهمیت می دهیم. راستی طی 24 ساعت گذشته برای سلامت 

روان خود چه کردیم.
 وی همچنین ارتباط موثر با دیگران را یکی دیگر از اصول مهم سلامت 
روان دانست و بیان کرد: ارتباط موثر با دیگران یعنی اینکه، آدمی بتواند با 
هر فردی غیر از خودش رفتاری مناسب و سازگارانه داشته باشد و از بودن 
در کنار دیگران احساس رضایت مندی بکند. حس خوبی به دیگران بده، 
یادمون باشه شرط ارتباط خوب و موثر با دیگران این است که انسان اول 
با خودش ارتباط درستی داشته باشد. من وقتی با خودم ارتباط درستی 
ندارم، با خودم راحت نیستم،  نمی توانم  با دیگران ارتباط خوبی داشته 
باشم،  سلامت روان به ما می گوید در فضای ارتباط با دیگری و دیگران 
باید آنها را با عینک خودمان نبینیم، چون من اگر همسرم، فرزندم، همکارم 
و دیگران را با عینک خود ببینم دوست دارم آنها آنی بشوند که من می 
خواهم، اما آنها هیچ وقت آنی نمی شوند که من می خواهم، چون خداوند 
هر انسانی را موجودی بی مانند ومنحصر به فرد آفریده است، هر انسان 
ویژگی های روانی، فکری، شخصیتی، احساسی و عاطفی خاص خودش را 
دارد. سلامت روان به ما می گوید ما باید آدم ها را با ظرف و قالب خودشان 
ببینیم. اگر نگاه ما این گونه باشد با هیچکس مشکلی پیدا نمی کنیم. چون 
آدمها را همانگونه که هستند می بینیم نه آنطور که دلمون می خواهد می 
پذیریم که خداوند آدم ها را متفاوت آفریده است و ظرفیت هر فرد با فرد 

دیگر فرق دارد. 
دکترهاشم ورزی رضایت مندی از خویشتن را نیز یک اصل مهم در 
سلامت روان دانست و تاکید کرد: رضایتمندی از خود یعنی اینکه انسان 
از رفتارها ، کارکردها و عملکرد خود در زندگی راضی باشد و برای بهبود 
وضعیت زندگی خود برنامه ریزی و تلاش کند  تا بتواند از عهده مسائل 
و مشکلات روزمره خود برآید و از این اقدام احساس خوبی داشته باشد . 
راستی تا اینجای زندگی من چقدر از خودم راضی هستم، چقدر خودم را 
قبول دارم،  هرچقدر رضایتمندی من  ازخودم بیشتر باشد حس بهتری  

نسبت به خودم و دیگران خواهم داشت . 
وی احترام به خود را جزء اصول سلامت روان بیان کرد و اظهار داشت: 
داشته  نفس  فرد عزت  اینکه  است که  این  به خود  احترام  از  منظور 
باشد یعنی برای خود احترام و ارزش  قائل باشد، مسئولیت پذیرباشد. 
خودش را با همه کاستی هائی که دارد بپذیرد و نگاه مثبتی به آینده 
داشته باشد.  آدمی باید خودش را دوست بدارد. من تا خودم را دوست 
نداشته باشم، نمی توانم دیگری و دیگران را دوست داشته باشم. زمانی 
اینکه اول خودش را دوست  که آدمی دیگری را دوست بدارد یعنی 

می دارد. راستی من و شما چقدر خودمون و دیگران را دوست داریم.
مدیر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
اختیار عمل در جنبه های مختلف زندگی را از دیگر اصول سلامت روان 
دانست و بیان داشت: منظور از اختیار عمل بدان معناست که انسان حق 
انتخاب دارد، انسان محصول تصمیم گیریها و انتخابات خویش در زندگی 
است. به عبارت دیگر انسان معمار زندگی خودش هست.  بنا براین دنیای 
ما بازتابی از خود ماست، دنیا مانند آینه است، دنیا هر حالتی داشته باشید 
به شما نشان می دهد لبخند بزنید به شما لبخند می زند، اگر اخم کنید 
به شما اخم می کند. اگر به هستی و کائنات سلام کنید به شما سلام می 
کند. بد اخلاقی کنید، بد اخلاقی می کند. از این رو انسان دارای اختیار 
عمل است و باید بتواند برای خودش در جنبه های مختلف زندگی مانند: 

انتخاب همسر، شغل؛ تحصیلات و... تعیین مسیر نماید . 

مدیر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

 »Piggy«؛ 
دوراهی تکان دهنده انتقام و بخشش

 
 فیلم های خوب درباره مشــکلات دوران نوجوانی کم نیستند؛ بعض از این فیلم ها 
درباره نوجوانانی هستند که با آزار و اذیت بچه های هم سن و سالشان مشکل دارند؛ 
بعضی ها درباره مشکلات خانوادگی نوجوانان هستند و بعضی ها هم معضلات عاطفی 
و جسمی آن ها را به تصویر می کشند. فیلم اسپانیایی »پیگی« یا »خوک کوچولو« 
درباره همه این چیزهاست و خیلی بیشتر از این ها! این فیلم مشکلات دوره نوجوانی 
را به یک ماجرای پر از قتل و خشونت پیوند می زند و از دل این قصه، دوراهی های 
اخلاقی جالب توجهی بیرون می کشــد که نه تنها شخصیت اصلی داستان باید در 
مورد آن ها تصمیم بگیرد، بلکه بیننده هم عمیقا درگیر فکر کردن به آن ها می شود.

داستان فیلم درباره دختر نوجوانی به اسم سارا است. سارا دختر بسیار چاقی است 
که پدر و مادرش یک فروشــگاه گوشــت خوک را اداره می کنند. وضعیت جسمی 
ســارا به اضافه شغل پدر و مادرش بهانه کافی برای دختر های همسن و سال فراهم 
می کند تا حســابی او را دســت بیاندازند. آن ها به او لقب »پیگی« داده اند و از هر 

فرصتی برای اذیت کردنش استفاده می کنند.
دختر های نوجوان محل از جمله رُزی و کارولین از حضور ســارا در فروشگاه عکس 
می گیرند و عکس ها را با متن های تمسخرآمیز در شبکه های اجتماعی می گذارند. 
پدر و مادر ســارا هــم جز اینکه او را به درس خوانــدن و کمک کردن در کار های 
فروشگاه وادار کنند کار دیگری نمی کنند؛ آن ها انگار اصلا متوجه تنهایی و آزار هایی 
که دخترشان می بیند نیستند.اما اوج آزار ها جایی است که سارا برای شنا کردن به 
استخر طبیعی نزدیک محلشان رفته که رزی و کارولین لباس های او را برمی دارند 
و با خودشــان می برند. التماس های سارا هم فایده ای ندارد. حالا او مجبور است که 
بدون لباس از استخر تا خانه را پیاده برود. در طول مسیر چندتا از پسر های اوباش 
محل به او برمی خورند و اذیتش می کنند. حالا سارا پر از خشم و اندوه است و تنها 

و عریان وسط یک جاده خلوت دارد ضجه می زند.
اما اتفاق اصلی فیلم اینجا می افتد. سارا متوجه ماشین ونی می شود که یک غریبه آن 
را می راند. غریبه با دیدن سارا توقف می کند و لباس او را از داخل ماشین به بیرون 
می اندازد؛ همان لباســی که رزی و کارولین برداشــته بودند. بلافاصله سارا متوجه 
می شود که کارولین با چهره ای خون آلود عقب ماشین ون حبس شده و دارد کمک 
می خواهد. این جاست که سارا بر سر یک دوراهی سخت و تکان دهنده قرار می گیرد.

آیا او باید به کسانی که بدترین عذاب ها را به سرش آورده بودند کمک کند یا باید 
طرف یک آدم ربای قاتل را بگیرد که او را از وضع ناجورش نجات داده اســت؟ ادامه 
فیلم درباره نحوه برخورد ســارا با این پرسش مشکل است.فیلم »پیگی« ترکیبی از 
ژانر های مختلف اســت؛ هم لحظه های ترسناک در فیلم هست، هم پیچیدگی های 
خانوادگی، هم لایه های عاطفی و هم صحنه های مهیج و اضطراب آور. اما بیشــتر از 
همه این ها »پیگی« یک مطالعه عمیق و تماشایی درباره درونی ترین لایه های روح 
یک نوجوان آزاردیده است؛ نوجوانی که باید قهرمان درونش را بیدار کند و خشم و 
بخشش را همزمان به کار بگیرد.بازی لورا گالان در نقش سارا یکی از نقاط درخشش 
این فیلم اســت؛ او کاری کرده که ما تک تک ترس ها، خشــم ها، ضجه ها و غم های 
شــخصیت فیلم را باور می کنیم. البته بازی خوب بدون یک ســناریوی فکر شده و 
ریتم متناســب نمی توانســت به خودی خودش راه به جایی ببرد، اما خوشبختانه 
»پیگی« از این ویژگی های مثبت هم بهره کافی برده است و می تواند در مدت یک 
ساعت و نیم، بیننده را کاملا با داستان درگیر کند. این فیلم کاری می کند که شما 
کاملا با این دختر نوجوان دارای اضافه وزن احساس همذات پنداری پیدا کنید، حتی 

اگر خودتان یک مرد میانسال لاغر باشید!

هنرهفتم

  قلعه تاریخی بیرجند؛
جلوه ای از شکوه معماری دوران صفوی

 

در این مقاله قصد داریم تا شما را با قلعه بیرجند که یکی از 
دیدنی های بیرجند و جلوه ای از شکوه معماری دوران صفوی 
در این منطقه است، بیشتر آشنا کنیم.قلعه بیرجند عناوین 
دیگری را نیز به خود اختصاص داده اســت، که می توان به 
»قلعه ته ده«، »قلعه پایین شهر« و همچنین »دژ بیرجند« 
اشاره کرد. این قلعه تاریخی در دل شهر بیرجند و بر فراز یک 
تپه در شمال غرب شهر بیرجند طراحی و ساخته شده است.

از بالای برج های این قلعه می توانید قسمت های مختلف شهر 
بیرجند، بافت های قدیمی و جدید آن را به خوبی مشاهده 
کنید، کافی است به سمت میدان امام حسین بروید. مسیری 
که از شمال این میدان به سمت بالای تپه می رود را دنبال 
کنید تا قلعه بیرجند با برج و بارویش در برابر دیدگان شما 

خودنمایی کند.

سیریدرایران

یتون  برداشت ز
ودبار گیلان در ر

منبع : ایلنا

زباله های الکترونیکی اگر به درســتی بازیافت یا 
دفن نشوند برای محیط زیست به شدت مخرب 

هستند.
اگرچه واضح نیســت، اما تخمین زده می شــود 
که بیشــتر زباله های الکترونیکی غیرمســتند با 
زباله های دیگری مانند پلاستیک و فلزات مخلوط 
می شــوند. این بدان معنی است که قطعات قابل 
بازیافــت را می توان به راحتــی بازیافت کرد، اما 

معمولًا این کار به شکل بدی انجام می شود.
مواد سمی مانند جیوه و پلاستیک های برومه دار 
مقاوم در برابر شعله که در زباله های الکترونیکی 
یافت می شــوند، تأثیر منفی بر محیط زیســت و 
ســلامت افراد یا حیواناتی می گذارند که با آن ها 

در تماس هستند.

هنگامی که این مواد شیمیایی به طور نامناسب 
دفع شــوند، می توانند به طــور نامحدود در هوا، 
خاک یا آب منتشــر شوند که به اکوسیستم ها و 

همچنین جمعیت ها آسیب می رساند.
هنگامی کــه مواد زبالــه الکترونیکــی بازیافت 
نمی شوند، مواد خام جدید برای ایجاد تجهیزات 
الکتریکی و الکترونیکی جدید مورد نیاز اســت. 

هر دستگاه الکترونیکی که تولید می شود ردپای 
کربن خاص خود را دارد.

گاز های گلخانه ای با اســتخراج و خالص ســازی 
مواد مورد نیاز برای تولیــد تجهیزات الکتریکی 
و الکترونیکی تولید می شوند. در صورت بازیافت 
زباله های الکترونیکی، می توان این امر را کاهش 

داد یا از آن جلوگیری کرد.
همچنین، سردکن های مورد استفاده در کنترل 
دمــای EEE مانند یخچال ها یا تهویه هوا، خود 
گاز هــای گلخانه ای هســتند. در ســال ۲۰۱۹، 
یخچال های دور ریخته شــده و واحد های تهویه 
مطبوع معــادل ۰.۳ ٪ از کل گاز های گلخانه ای 
مرتبط با انرژی در سطح جهانی را تولید کرده اند.

ستون

زباله های الکترونیکی چگونه بر محیط زیست تأثیر می گذارند؟

دریچهعلم

   بدون شرح  

کاریکاتورکاریکاتور

  یادگارامروز


